
عرضهمرغبالاترازنرخمصوبدرمیادینمیوهوترهباروفروشگاههایزنجیرهای
خریدار   با وجود اینکه دولت نرخ مصوب 
مرغ را کیلویی 73 هزار تومان تعیین کرده 
اســت، این روزهــا مرغ  در  فروشــگاه های 
زنجیره ای و میادین میــوه و تره بار  بالاتر از 

نرخ مصوب  عرضه می شود.
 با افزایش قیمــت مرغ در فروشــگاه های 
سطح شهر و عرضه بالاتر از نرخ مصوب، این 
روزها  فروشــگاه های زنجیره ای و میادین 
میوه و تره بار در ســطح شهر تهران هم مرغ 
را با قیمت هایی خارج از نرخ مصوب عرضه 
می کنند.در حال حاضر در فروشــگاه های 
زنجیره ای و میادین میــوه و تره بار که پیش 
از این محــل عرضه مرغ بــا قیمت مصوب 
بود، مــرغ را کیلویی 76 هــزار تومان یعنی 
3 هزار تومــان بیش از نــرخ مصوب دولتی 
می فروشــند، این در حالی اســت که ستاد 
تنظیم بازار نرخ جدیدی بــرای مرغ اعلام 
نکرده اســت.کماکان  مــرغ در بــازار آزاد  
کیلویی حدود 90 تــا 95 هزار تومان عرضه 
می شــود، در فروشــگاه های زنجیره ای و 
میادین میوه و تره بار هم کــه مرغ هر چند 
محدود اما به قیمت 76 هزار تومان در حال 
عرضه اســت، طبق مشــاهدات خبرنگار 

فارس، صف های طولانی تشکیل می شود.
 مشــاهدات روز گذشــته خبرنگار فارس از 
عرضه مرغ در یک فروشــگاه زنجیره ای در 

خیابــان امام خمینی )ره( تهــران و  میدان 
میوه و تره بار صادقیه حکایت از عرضه مرغ 
خارج از نرخ مصوب و بــا قیمت کیلویی 76 
هزار تومان دارد  که صف هــای طویلی هم 

برای خرید وجود داشت.
همچنین در برخی دیگر از فروشــگاه های 
زنجیره ای  هر کیلو مرغ بــا قیمت 75 هزار 

و 600 تومــان عرضه می شــود، خبرنگار 
فارس موضــوع را از متصــدی غرفه فروش 
مرغ در این فروشــگاه زنجیره ای پیگیری 
کرد که  گفته شــد از یکی الی دو  روز پیش 
قیمت مرغ افزایش یافته است.خبرگزاری 
فــارس منتظر دریافــت توضیحات وزارت 
جهاد کشــاورزی درباره عرضه مرغ خارج 

از نرخ مصوب در فروشــگاه های زنجیره  ای 
و میادین میوه و تره بار است.

 مدیر عامل شرکت تعاونی های 
مرغداری: مسوولان وعده افزایش 

محدود قیمت مرغ داده اند
د ر این بــاره موضــوع را از حمیــد فاضلی، 

مدیر عامل شــرکت تعاونی های مرغداری، 
پیگیری کردیم، وی در این باره  به خبرنگار 
فارس می گوید:  در جلســه ای مســئولان 
تلویحا با افزایش قیمت مرغ موافقت کردند 
و مقرر شــد تا یکی دو روز آینده نرخ جدید 
اعلام شــود، البته این قیمــت کمتر از 80 
هزار تومان خواهــد بود .فاضلی به جزئیات 
بیشتری که در کدام جلسه و کدام مسئولان 
این موضــوع را مطرح کرده اند، اشــاره ای 
نکرد.به گفته مدیر عامل شرکت تعاونی های 
مرغداری، قرار اســت اســتانداران هم در 
تنظیم بازار و تعیین قیمت ها ورود داشــته 
باشــند و اختیاراتی در این زمینــه به آنها 
داده شده است. تولید کنندگان مرغ مدعی 
هستند چون افزایش قیمت نهاده ها، هزینه 
تولید را بیشتر کرده است، ستاد تنظیم بازار 
باید نرخ جدیدی را تصویب کند  و فروش به 
نرخی که قبلا و در زمــان ارزانی نهاده برای 
مرغ تصویب شده بود، برای آنها صرفه ندارد، 
اما هنوز قیمتی از ســوی این ســتاد اعلام 
نشده اســت.به گفته  تولید کنندگان مرغ، 
در زمان اجرای هدفمندی در اردیبهشــت 
1401، قرار شــد نرخ مصوب مــرغ زمانی 
پایدار باشــد که قیمت نهــاده هم به همان 
قیمت تعیین شده در اختیار آنها قرار بگیرد 

در حالی که قیمت نهاده گران است .

 استمرار حمایت دولت از سه دهک  اول

اجرایمرحلهجدیدکالابرگالکترونیکی
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امکانبهرهبرداریازمنابعآبزیرزمینی
وجودندارد

رامین احمدیان  در چند دهه گذشته به دلیل خشکسالی، پدیده تغییر 
اقلیم و نیز پیشرفت تکنولوژی در بهره گیری از فناوری حفر چاه و پمپاژ، 
میزان بهره برداری از آب های زیرزمینی در دشــت های مختلف کشــور 

روند صعودی به خود گرفته است.
آمار ثبت شــده در وزارت نیرو نیز از روند افت تراز آب زیرزمینی و برآورد 
کسری حجم آبخوان های کشــور را نشــان می دهد که از اوایل دهه 50 
شمسی مازاد برداشت از آبخوان های کشــور آغاز شده و این روند از اوایل 
دهه 70 شمسی شــدت یافته و تقریباً هرسال بیشتر هم شده است که در 
اثر این مازاد برداشت، میزان کسری تجمعی مخازن آب زیرزمینی کشور 

در سال 1400 به عدد 143 میلیارد مترمکعب رسیده است.

وضعیت وابستگی استان های کشور به آب های زیرزمینی
بر اساس آمار و ارقام موجود هم اکنون 55 درصد از 98 میلیارد مترمکعب 
آبی که به صورت ســالانه در کشور به مصرف می رســد، از طریق چاه ها 
و قنات هــا )منابع آب زیرزمینی( تأمین می شــود کــه 85 درصد از آب 
اســتحصال یافته از ســفره های آب زیرزمینی، مربوط به چاه های مجاز 
فعال است، وضعیتی که تداوم آن خســارت های جبران ناپذیری را برای 
کشور در پی خواهد داشت.در میان استان های کشور بیشترین وابستگی 
به آب های زیرزمینی به اســتان هایی چون کرمان، یزد، البرز، خراســان 
جنوبی، هرمزگان، همدان، خراسان رضوی و فارس اختصاص دارد که به 
ترتیب در این استان ها سهم برداشت آب از منابع آب زیرزمینی نسبت به 
آب های سطحی 93 درصد، 91 درصد، 89 درصد، 89 درصد، 88 درصد، 

87 درصد، 84 درصد و 80 درصد است.
در واقع در این اســتان ها بیش از 80 درصد از آب مصرفی سالانه از منابع 
زیرزمینی برداشت می شــود و این اتفاق نقش ویرانگری در وضعیت آبی 
آن ها داشــته و خواهد داشت؛ این در حالی اســت که شرایط در بسیاری 
از دیگر استان های کشــور نیز چندان رضایت بخش نیست و به طور کلی 
در اســتان های دیگری مانند اســتان های مرکزی، قم، سمنان، زنجان، 
قزوین، اصفهان، گلســتان، سیســتان و بلوچســتان، تهران، کرمانشاه 
و لرســتان نیز بیش از نیمــی از آب مصرفی ســالانه از طریق چاه های 

زیرزمینی تأمین می شود.
روندی که به آن اشــاره شد نه تنها در دهه های گذشــته به عنوان مانعی 
برای تغذیه مؤثر آبخوان های کشــور عمل کرده اســت، بلکه سبب شده 
تا منابع آب زیرزمینی کشــور به صورت ســالانه با کســری 5 میلیارد 
مترمکعبی روبه رو شود و میزان کسری تجمعی آبخوان های کشور نیز به 

چیزی حدود 143 میلیارد مترمکعب برسد.
آمارهای رســمی نشــان می دهد هم اکنون و از 609 محدوده مطالعاتی 
)آبخوان(، 410 محدوده وارد وضعیت ممنوعه و ممنوعه بحرانی شده اند 

و عملًا امکان توسعه بهره برداری منابع آب، دیگر در آن ها وجود ندارد.

سهم 8۵ درصدی چاه های مجاز از بهره برداری آب های زیرزمینی
با توجه به فعالیت حدود 800 هزار حلقه چاه مجاز و غیرمجاز در کشــور، 
بررسی ها نشان می دهد در مجموع و به صورت سالانه بالغ بر 45 میلیارد 

مترمکعب از منابع آب زیرزمینی کشور را استخراج می کنند.
البته بر اســاس آمار و ارقام موجود، همه این 800 هزار چاه فعال به شکل 
برابر در برداشت از آب های زیرزمینی سهیم نیســتند، 85 درصد از 45 
میلیارد آبــی که به صورت ســالانه از آبخوان ها )منابــع آب زیرزمینی( 
برداشــت می شــود، توســط چاه های مجاز صورت می گیرد؛ چاه های 
مجازی که به لحاظ عددی 55 درصد چاه های کشــور را شامل می شوند، 
اما به لحاظ حجم برداشــت، بخــش قابل توجهی آب هــای زیرزمینی 
را اســتخراج می کنند و در نتیجه نقش مؤثری در تشــدید بحران آبی در 

دشت های مختلف کشور دارند.
برداشــت های مکرر از چاه های بهره برداری مجاز و غیرمجاز موجب شده 
که میزان تغذیه سفره آب های زیرزمینی از راه های مختلف نتواند با مقدار 
برداشت از آن به تعادل برسد و اثرات جبران ناپذیری از جمله بیلان منفی 
آب زیرزمینی و کاهش غیر قابل برگشــت حجم آبخوان را سبب شود که 
این کاهش منابع آب زیرزمینی به عنوان ارزشــمندترین منابع آب های 
شیرین، ناشــی از عوامل مختلف اقلیمی و انســانی تاثیرات مخربی را در 
یک منطقه بر جای می گذارد که از مهم تریــن آنها می توان به موارد ذیل 

اشاره کرد:
در اثر برداشــت بیش از حد از منابع آب زیرزمینی بــا کاهش مقدار آب و 
افزایش غلظت املاح موجود در آن، افزایش میزان هدایت الکتریکی آب 
را در پی خواهد داشــت که ادامه این روند افزایش سنگینی آب و کاهش 
کیفیت آب را در پی دارد. این فرایند علاوه بر اینکه موجب شور و غیر قابل 
استفاده شدن آب می شود، شور شدن خاک بر اثر استفاده از آب سنگین 

و لم یزرع شدن دشت ها را نیز در پی خواهد داشت.
 ادامه در صفحه 8

یادداشت

تجارت

 سرپرست سازمان توسعه تجارت با اشاره به علاقه تاجیکستان به گسترش 
روابط با ایران، گفــت: برنامه های اصلــی این ســازمان در جهت افزایش 

مبادلات تجاری است.
 »مهدی ضیغمی« در دیدار با »نظام الدین زاهدی« ســفیر تاجیکســتان 
در تهران موانع توســعه تجارت میان دو کشــور بررســی و برای حل آنها 
برنامه ریزی شد و در این دیدار طرفین به بررسی راهکارهای توسعه تجارت، 
همکاری های تجاری و برگزاری همایش تجاری هم زمان با سفر آتی رئیسی 
جمهور کشورمان به تاجیکســتان پرداختند.وی با بیان اینکه برنامه دولت 
سیزدهم و سفرهای روسای جمهور دو کشــور به ایران و تاجیکستان نشان 
از توجه ویژه به تاجیکستان دارد، خاطرنشان کرد: پیشنهاد ما این است که 

همایش مذکور با حضور روسای جمهور دو کشور برگزار شود.
سرپرست سازمان توســعه تجارت نیز با اشاره به کاهش حجم تجارت میان 
۲ کشور از بررسی علل و تلاش برای رفع موانع در جهت توسعه تجارت ایران 
و تاجیکســتان خبر داد و گفت: طبق برنامه ریزی ها مقرر شده است تا پایان 

سال رایزن بازرگانی ما در تاجیکستان مستقر شود.
ضیغمی تاکید کرد: حضور در نمایشگاه های بین المللی تاجیکستان و اعزام 
و پذیرش هیأت های تجاری دو کشور نیز از برنامه های اصلی سازمان توسعه 

تجارت در جهت افزایش مبادلات تجاری محسوب می شود.
وی همچنین به توانایی شــرکت های فنی و مهندســی ایرانی اشاره کرد و 
خواســتار مســاعدت دولت تاجیکســتان جهت حضور این شرکت ها در 

پروژه های مهم تاجیکستان شد.

علاقهمندیتاجیکستانبهگسترشروابطباایران

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی تاکید کرد

بنگاهداریسممهلک
برایصندوقتوسعهملی



طحان نظیف اعلام کرد
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پیام رهبرمعظم  انقلاب در پی جسارت به ساحت قرآن مجید در سوئد:
اشدمجازاتبرایعاملجسارتبهساحتقرآن
مجیدمورداتفاقهمهعلمایاسلاماست

رهبر انقلاب در پیامی جسارت به ساحت مقدس قرآن مجید در سوئد 
را حادثه ای تلخ و توطئه آمیز و خطر آفرین خواندند و تأکید کردند: اشد 
مجازات برای عامل این جنایت مورد اتفاق همه علمای اســلام است، 
دولت ســوئد باید عامل جنایت را به دســتگاه های قضایی کشورهای 

اسلامی تحویل دهد.
حضرت آیت الله  خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی روز شــنبه - 
31 تیر - در پیامی جسارت به ســاحت مقدس قرآن مجید در سوئد را 
حادثه ای تلخ و توطئه آمیز و خطر آفرین خواندند و تأکید کردند: اشــد 
مجازات برای عامل این جنایت مورد اتفاق همه علمای اســلام است، 
دولت ســوئد باید عامل جنایت را به دســتگاه های قضایی کشورهای 

اسلامی تحویل دهد.متن پیام رهبر انقلاب اسلامی به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

جســارت به ســاحت مقدس قرآن مجید در ســوئد، حادثه ای تلخ و 
توطئه آمیز و خطرآفرین اســت. اشــد مجازات برای عامل این جنایت 
مورد اتفاق همه علمای اســلام است، دولت ســوئد نیز باید بداند که با 
پشــتیبانی از جنایتکار، در برابر دنیای اســلام آرایش جنگی گرفته و 
نفرت و دشمنی عموم ملت های مسلمان و بسیاری از دولت های آنان را 

به سوی خود جلب کرده است.
وظیفه آن دولت آن اســت که عامل جنایت را به دســتگاه های قضایی 
کشورهای اسلامی تحویل دهد. توطئه گران پشــت صحنه نیز بدانند 
که حرمت و شــوکت قرآن کریم روز به روز افزونتر و انــوار هدایت آن 
درخشان تر خواهد شــد، امثال این توطئه و عاملان آن، حقیرتر از آنند 

که بتوانند جلوگیر این درخشش روزافزون باشند. والله غالبٌ علی امَرِه

قالیباف: 
توهینبهعقایدمسلمانانبیهزینهنیست

رئیس مجلس شورای اسلامی با محکوم کردن توهین مجدد به ساحت 
قرآن کریم گفــت: جریحه دار کردن احساســات و توهیــن به عقاید 
مسلمانان بی هزینه نیست و دولت ســوئد باید پاسخگوی این اهانت ها 
باشــد. محمدباقر قالیباف در جلســه علنی مجلس شورای اسلامی در 
نطق پیش از دستور خود گفت: زمینه ســازی اهانت مجدد به ساحت 

مقدس قرآن کریم توسط دولت سوئد را شدیدا محکوم می کنیم.
وی ادامه داد: دولت ســوئد در ادعای خود پیرامون مخالفت با این اقدام 
صادق نیســت و هیچ اقدام عملی موثری بــرای جلوگیری از این قبیل 

اقدامات به عمل نیاورده است.

رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: جریحه دار کردن احساسات 
و توهیــن به عقاید مســلمانان بی هزینه نیســت و دولت ســوئد باید 

پاسخگوی این اهانت ها باشد.
وی افزود: خروش روز گذشــته ملت مومن ایران اســلامی در سراسر 
کشور برای محکوم کردن این اقدام شــنیع حرکتی به هنگام، ضروری 
و از روی موقعیت شناســی بود. انتظار می رود دولت های مسلمان نیز 
همچون ملت های مســلمان اتحاد و غیرت دینی خــود را در برابر این 

شیطان صفتان هتاک به نمایش بگذارند.

مجوزمجلسبهنهادهایمالیفعالدربورس
برایپرداختتسهیلات

نمایندگان مجلس شورای اسلامی، به نهادهای مالی فعال در بازارهای 
پول و ســرمایه و بیمه و نهادهای وثیقه پذیر مجوز دادند با اســتفاده از 
گزارش های پایگاه داده اعتباری کشور نســبت به تامین منابع یا ارائه 
خدمات مالی، پرداخت تســهیلات، تضمین و یا ایجــاد تعهدات اقدام 

نمایند.
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جریان جلســه علنی مجلس، 
ماده 5 طرح تأمین مالی و جهش تولید ازطریق اصلاح قوانین حداکثر 
اســتفاده از توان تولیدی و خدماتی کشــور و حمایت از کالای ایرانی و 
رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور را بررسی کرده و 

در نهایت آن را به تصویب رساندند.
بر اســاس ماده 5 این طرح؛ نهادهــای مالی فعــال در بازارهای پول و 
ســرمایه و بیمه و نهادهای وثیقه پذیر می توانند با اســتفاده از گزارش 
های پایــگاه داده اعتباری کشــور، گــزارش اعتباری شــرکت های 
اعتبارســنجی یا گزارش رتبه بندی اعتباری از موسســات رتبه بندی 
موضوع بند )۲1( ماده )1( قانون بازار اوراق بهادار جمهوری اســلامی 
ایران مصــوب  01/  09/ 1384 با اصلاحات و الحاقات بعدی، نســبت 
به تامیــن منابع یا ارائه خدمــات مالی، پرداخت تســهیلات، تضمین 
و یا ایجاد تعهــدات اقدام نماینــد. این امر، نافی مســئولیت نهادهای 
مزبور در شناسایی مخاطره )ریســک( اعتباری متقاضی نخواهد بود. 

دستورالعمل اجرایی این ماده به تصویب شورا می رسد.

ضمن محکومیت هتک حرمت به ساحت قرآن کریم
جلالزاده:احضارسفیرسوئداقدام

حداقلیاست
رئیس کمیســیون امنیت ملی مجلس شورای اســلامی گفت: احضار 
سفیر سوئد توسط وزارت امور خارجه در پاسخ به تکرار حرکت شنیع و 
شیطانی هتک حرمت به ســاحت مقدس قرآن کریم در آن کشور یک 

اقدام حداقلی است.
وحید جلال زاده، رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
مجلس شورای اســلامی در واکنش به هتک حرمت به ساحت مقدس 
قرآن کریم در کشور سوئد در صفحه شــخصی خود در توئیتر، نوشت: 
»احضار سفیر سوئد توسط وزارت امور خارجه در پاسخ به تکرار حرکت 
شنیع و شــیطانی هتک حرمت به ســاحت مقدس قرآن کریم در آن 
کشور یک اقدام حداقلی اســت. دولت از اخراج ماتیاس لنتز شروع کند 

و جلودار و مبتکر طوفانی در جهان اسلام علیه اسلام ستیزی باشد.«
نماینده مردم ارومیــه در مجلس یازدهم تاکید کــرد: »اقدام موهن و 
شیطانی هتک حرمت به ساحت قرآن کریم، ذات وحشی و بیمار لیبرال 
دموکراسی را عیان کرد و مفهوم بلند آزادی را به سخره گرفت. اهانت به 

قرآن، وهن انسانیت، آزادی و احترام متقابل ادیان است.«
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس تصریح کرد: 
»از وزارت امور خارجه می خواهیم با بهره گیری از ظرفیت سازمان های 
بین المللی برای اجماع سازی جهانی در محکومیت این اقدام ضددینی 
و جرم انگاری اذن و سکوت دولت ها در اهانت به مقدسات ادیان الهی را 

به جد در دستور کار خود قرار دهد.«

تریبون

ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امــور خارجه اهانت 
به ســاحت مقدس قرآن کریم در دانمارک را شــدیدا 

محکوم کرد.
سخنگوی وزارت امور خارجه با تاکید مجدد بر ضرورت 
وحدت دولت هــا و ملت های اســلامی و همه پیروان 
ادیان آســمانی برای مقابله مؤثر بــا هرگونه تعرض به 
ساحت قرآن کریم و مقدســات ادیان ابراهیمی در هر 
کجای جهان، اظهار داشت: به رغم نیات شوم طراحان 
پشــت پرده اهانت به مقدســات و ارزش های بیش از 
۲ میلیارد مســلمان جهان، معتقدیم آزاد اندیشــان 
و حق طلبان جهان یکصدا در مقابل این فتنه شــوم و 
اقدامات نفرت انگیز می ایســتند و در سایه هشیاری، 

وحدت و انسجام، ناقضان واقعی حقوق بشر 
را رسوا و پشیمان خواهند کرد.

کنعانی با اشاره به تلاشــهای در حال انجام 
در سطح جهان اسلام برای پاسخگو ساختن 
متعرضین به مقدســات اســلامی، تصریح 
کرد: جمهوری اســلامی ایران ضمن تداوم 
تماس هــا و گفتگوهای خود با کشــورهای 

اســلامی، به اقدامات و تلاش های خود بــرای مقابله 
با جهالت قرن بیســت و یکم که در ســایه آزادی بیان 
دروغین غربی، کرامت انســانی و آزادی بیان اصیل را 

هدف قرار داده، ادامه خواهد داد.
سخنگوی دســتگاه دیپلماســی خاطرنشان ساخت: 

از منظر جمهوری اســلامی ایــران، دولت 
دانمــارک در جلوگیری از اهانــت به قرآن 
کریم و مقدســات اســلامی و نیــز پیگرد و 
مجازات اهانت کنندگان مســؤل بوده و در 
این زمینه افکار عمومی جهان اسلام منتظر 

اقدام عملی دولت دانمارک است.
 روز جمعه ویدئویی از هتک حرمت به قرآن 
و پرچم عراق و آتش زدن آن در مقابل سفارت عراق در 

کپنهاگ منتشر شد.
خبرگــزاری آناتولی گزارش داد، اعضــای گروهی که 
خود را دانسکه میهن پرست )وطن پرستان دانمارکی( 
نامیده اند با در دســت داشــتن بنرهای ضد اسلامی 

شعارهای توهین آمیزی سرمی دادند.
هواداران ایــن گروه به پرچــم عراق و قــرآن اهانت و 
همچنین اهانت به قرآن کریم را به صورت مســتقیم 
از طریق حساب کاربری این گروه در پلتفرم فیسبوک 

پخش کردند.
این گروه می گوید، این اقدام موهن خود را در اعتراض 
به حمله به سفارت سوئد در بغداد انجام داده است. این 
گروه افراطی اقدام موهن خود را در میان تدابیر شدید 

امنیتی پلیس انجام داد.
گروه مذکور پیش از ایــن نیز به قــرآن کریم و پرچم 
ترکیه در مقابل سفارت ترکیه در کپنهاگ اهانت کرده 

بود.

سخنگو

خریدار  ســخنگوی شــورای نگهبان در 
گزارش خود بــه مردم ایــرادات و ابهامات 
این شورا به طرح » ســاماندهی بازار زمین، 

مسکن و اجاره بها« را تشریح کرد.
 بــه نقــل از پایگاه اطلاع رســانی شــورای 
نگهبــان، هــادی طحان نظیف ســخنگوی 
شــورای نگهبان در نود و ششــمین گزارش  
از سلســله گزارش هــای خود به مــردم در 
کانال شــخصی اش در »بلــه«، درباره طرح 
»ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها« 
توضیحاتی ارائه کرد که متن آن به شــرح زیر 
است:طرح »ســاماندهی بازار زمین، مسکن 
و اجاره بهــا« با هدف پرداختن به بخشــی از 
معضلات کنونی بازار مســکن، زمین و اجاره 
و تنظیم قیمــت در این بازارهــا در مجلس 
شــورای اســلامی به تصویب رســید و برای 
بررسی از حیث انطباق با شرع و قانون اساسی 
به شــورای نگهبان ارســال گردید که پس از 
بررسی در جلســات متعدد، از سوی این شورا 

واجد ابهامات و ایراداتی دانسته شد.
یکی از مهم ترین ایرادات شــورای نگهبان، 
ایراد ناظر بــه ماده )4( این طرح اســت. بر 
اســاس این ماده دســتگاه های متعددی 
مکلف بــه اشــتراک گذاری اطلاعات افراد 
از جملــه اطلاعــات هویتی، ســکونتی، 
مالکیتی، معاملاتــی، اطلاعات مکان محور 
سیم کارت و... شده اند. شــورای نگهبان در 
راستای صیانت و حفاظت از حقوق و حریم 
خصوصی آحاد افراد جامعه، این حکم را به 
جهت اینکه مقید به رعایت حریم خصوصی 

و حفظ محرمانگی اطلاعات مزبور نشــده، 
مغایر با اصل ۲۲ قانون اساســی تشخیص 
داد. همچنین شــورای نگهبــان در همین 
راســتا، »اطلاعات هویتــی« و »اطلاعات 
مکان محــور ســیم کارت« را واجــد ابهام 
تشخیص داد تا مجلس با تبیین  دقیق حدود 
و دامنه این اطلاعــات، مانــع از تعرض به 

حریم خصوصی افراد شود.
شــورای نگهبان حکم ماده )8( طرح را نیز 
که شورای عالی مسکن را موظف به تعیین 
ســقف یا میزان افزایش اجاره بهای سالانه 
در سطح کشــور کرده بود، از این حیث که 
حقوق مالکانه افراد را محدود می کند، تنها 
در صورت وجود یک مصلحت مهم و ملزمه 
مجاز دانســت. از این رو با توجــه به اوضاع 
نابسامان مســکن و اجاره در کشور، شورای 
نگهبــان در اظهارنظــر خود بیان داشــته 
که مجلس باید به نحوی مقید و مشــروط 
بودن این حکم به وجــود مصلحت مذکور 
را تصریح کند تا چنانچــه در گذر زمان آن 
مصلحت منقضی شده و شرایط عادی حاکم 
شــود، این حکم نیز به تبع آن ملغی گردد. 
در واقع می توان گفت شــورای نگهبان در 
اظهارنظر شرعی خود نســبت به این ماده، 
اصل این حکم را در شرایط فعلی با توجه به 
وضعیت بازار مسکن می پذیرد اما از طرفی 
این مسأله را نیز گوشــزد می کند که چنین 
حکمی اختصــاص به زمانــی دارد که یک 
مصلحت مهم و ملزمه ای وجود داشته باشد 
و در شــرایط عادی و غیرضروری استمرار 

آن خلاف شرع می باشد.شورای نگهبان در 
موارد مشــابه دیگری نیز بر همین اســاس 
اظهارنظر کرده است. به طور مثال این شورا 
در بررســی »طرح دوفوریتــی اصلاح ماده 
)54 مکرر( قانون مالیات های مستقیم«، با 
تصریح بر اینکه احکام طرح مذکور بر مبنای 
»ضرورت« است، اعلام داشــته که باید به 
نحوی به موقت بودن احکام آن تصریح شود 
و الا خلاف شرع خواهد بود؛ پس از آن نیز با 
اصلاح به عمل آمده از ســوی مجلس و رفع 
ایــرادات آن، طرح مذکور با تأیید شــورای 

نگهبان تبدیل به قانون شد.
در همیــن مــاده )8(، قانون گــذار یکی از 
ضمانت  اجراها جهت رعایــت نرخ اعلامی 
شورای عالی مسکن را جریمه دانسته و مقرر 
داشــته که این جریمه به صــورت خودکار 
توسط بانک مرکزی از حســاب متخلفین 
کسر و برداشت می شود. شــورای نگهبان 
در این مورد نیز بــرای جلوگیری از تضییع 
حقوق مردم، این حکم را از این حیث که آیا 
صرف تعلق حســاب بانکی به شخص برای 
برداشــت جریمه کفایت می کنــد یا اینکه 
باید مالکیت او نسبت به آن وجوه نیز احراز 

شود، دارای ابهام تشخیص داد.
ماده )13( این مصوبه عوارضــی با نرخ بالا 
بر زمین های بلااســتفاده تعییــن کرده تا 
مالکان آن ها نســبت به ســاخت یا فروش 
این اراضــی اقدام کننــد؛ همچنین تأخیر 
در پرداخــت عوارض نیز مشــمول جریمه 
ســالانه گردیده است. شــورای نگهبان در 

اظهار نظر خود اراضی مستثنی شده در این 
ماده را کافی ندانسته و از این رو حکم مذکور 
را بدین جهت که نوعی الــزام و اجبار عموم 
افراد مبنی بر تعیین تکلیــف اراضی خود و 
یا پرداخت عوارض با نــرخ بالا بوده، مغایر با 
شرع تشــخیص داد. علاوه بر آن شمول این 
حکم نســبت به اراضی موقوفه را نیز واجد 
ابهام دانســت.همچنین شــورای نگهبان 
در چند ماده از این طــرح، واگذاری اختیار 
تعیین قیمت و تعرفــه را به نهادهای دولتی 
بدون ذکر ضابطه و معیار که منجر به اختیار 
تام آن نهاد در تعییــن قیمت و تعرفه و عدم 
امکان نظارت بر آن ها می شــود، مغایر اصل 
85 قانون اساسی تشــخیص داد. بر همین 
اساس شورای نگهبان در ماده )1( این طرح، 

واگذاری اختیار تعییــن تعرفه حق الزحمه 
مشــاورین املاک به هیأت وزیران، در ماده 
)8( واگذاری اختیار تعیین ســقف و میزان 
افزایش اجاره بهای ســالانه به شورای عالی 
مســکن و در ماده )13( واگــذاری اختیار 
تعییــن ارزش روز زمیــن به کمیســیون 
تقویم املاک هر شهرســتان که مبنای اخذ 
عوارض خواهــد بود را به جهــت عدم ذکر 
ضابطه و معیار برای آن هــا، مغایر اصل 85 

قانون اساسی شناخت.
در نهایت طرح »ســاماندهی بــازار زمین، 
مســکن و اجاره بهــا« به مجلس شــورای 
اسلامی عودت داده شــد تا در صورت رفع 
ایرادات و ابهامات شورای نگهبان، این طرح 

مجددا مورد بررسی شورا قرار گیرد.

کنعانی:افکارعمومیجهاناسلاممنتظراقدامعملیدولتدانمارکاست

خریدار  ســخنگوی کمیســیون عمران 
مجلس شــورای اســلامی با تاکید بر اینکه 
نیازمند ایجاد استراتژی مشخص در تولید 
مسکن هســتیم، گفت: متاســفانه دولت 
یازدهــم و دوازدهم فاقد اســتراتژی تولید 

مسکن بود.
به گزارش روابط عمومی، جلســه شــورای 
کنفرانــس  نخســتین  سیاســت گذاری 
ملی »راهبردهــای اقتصاد مســکن؛ انبوه 
ســازی و معماری پایدار« در کمیســیون 
تلفیق و بودجه مجلس برگزار شــد و رئیس 
فراکسیون راهبردی و سخنگوی کمیسیون 
عمران مجلس شــورای اســلامی در این 
نشست با اعضای شــورای سیاست گذاری 
نخســتین کنفرانــس ملــی راهبردهای 
اقتصاد مســکن انبوه بر ایجاد اســتراتژی 
مشخص در تولید مسکن و بازنگری بر طرح 

جامع مسکن تاکید کردند.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمدرضا 
میرتاج الدینی، رئیس فراکسیون راهبردی 
مجلس شــورای اســلامی در این مراسم با 
تسلیت ایام ماه محرم با اشــاره به برگزاری 
این کنفرانس، تاکید کرد: مســکن یکی از 
مسائل اصلی کشور اســت و این موضوع به 

این زودی به سرانجام نمی رسد.
وی افزود: اصل 31 قانون اساســی می گوید 
که داشتن مسکن متناســب با نیاز حق هر 
خانواده ایرانی اســت و دولت موظف است 
برای آنان کــه نیازمندتر هســتند زمینه 
اجرای این اصل را فراهم کند. ما باید تصویر 
شــفافی از وضعیت مســکن امروز داشته 
باشــیم. آخرین آمار ما در این بخش مربوط 
به 1۲ سال قبل اســت؛ در آن گزارش اشاره 
شــده که 6 میلیون مســکن باید بسازیم و 
حدود ۲ میلیون مســکن خالی داریم و این 

از نکاتی است که می توان آن را بررسی کرد.
این نماینده مجلس گفت: پیشنهاد می دهم 
در این همایش وضعیت فعلی مسکن کشور 
را به خوبی تصویر و بررسی کنند که وضعیت 
مســکن در کشور چگونه اســت و این مهم 
به صورت کمی و کیفی مــورد ارزیابی قرار 
گیرد. باید مطالعات بین المللی هم داشــته 
باشــیم و ببینیم آنها چگونه مشکل مسکن 
خود را حل کرده ند؟ ســوال این اســت ایا 
مشــکل کمبود مســکن در کشــورهای 

پیشرفته هســت؟، این کشــورها مشکل 
مسکن فرسوده را نیز حل کرده اند.

24 میلیون نفر در بخش مسکن 
مشکل دارند

میرتاج الدینی ادامه داد: ســاخت موشک 
سخت تر اســت یا مســکن؟ تکنولوژی ما 
کمتر از کشورهای پیشرفته نیست. ساخت 
مســکن از تولید پهباد راحت تر است، پس 
توانمندی داریم اما در کشــور هنوز خیلی 

کار روی زمین مانده داریم.
وی تاکید کرد: 1۲ میلیون حاشیه نشــین 
داریم و 1۲ میلیون نفر هم بافت فرســوده 
زندگی می کنند و ۲4 میلیون نفر در بخش 
مسکن مشکل دارند و تا زمانی که یک خانه 
فرسوده در کشور وجود دارد، نباید آرامش 
داشته باشیم. مقاوم سازی منازل روستایی 
از رسالت های ما اســت. در مسکن مهر کار 
خوبی شد و یک میلیون مسکن هدفگذاری 

شد، اما هنوز به ایده آل نرسیدیم.
رئیس فراکسیون راهبردی مجلس توضیح 
داد: طرح نهضت ملی مســکن باید در این 
همایش از جنبــه مثبت و منفی بررســی 
شود؛ همچنین در بخش فناوری های نوین 
باید پیشنهادات در این همایش مطرح شود 

و باید وزارت مسکن را نیز به همکاری دعوت 
کرد. بحث انرژی ســاختمان مسئله مهمی 
است و در این بخش باید برنامه ریزی جدی 
داشته باشــیم. به عنوان مثال تولید گاز در 
کشــور ما یک و نیم برابر کل کشــورهای 
اروپایی است و آنها 600 میلیون متر مکعب 
مصــرف دارند و ما بــه 950 میلیــون متر 
مکعب تولید رســیدیم کــه از این رقم، 94 
درصد مصرف و 6 درصد صادر می کنیم که 
از آن 7 میلیارد تومان درآمد کسب می کنیم 
که این رقم برابر با کل بودجه عمرانی کشور 

است.
میرتاج الدینی اظهار کرد: اگر در این بخش 
بهینه ســازی شــود و ۲0 درصد صادرات 
داشــته باشــیم چقدر عمران بالا می رود؟ 
ما ۲0 میلیون بخاری غیراســتاندارد داریم 
که مقرر بود 4 میلیون توســط بهینه سازی 
جابه جا شود. اگر شرکت نفت این بخاری ها 
را جمع آوری کند و بخاری های کم مصرف 
به آنان بدهد، به صرفه خواهــد بود. تامین 
ســرمایه نیز باید مورد ارزیابــی قرار گیرد، 
کمپین جــذب همکاری ســرمایه گذاری 
هم باید اتفاق بیفتد و به رقم مشــارکت ۲0 
میلیارد تومان در تولید مســکن برســیم. 
اگر بخش خصوصی پای کار نباشد وعده 4 

میلیون مسکن محقق نمی شود.
وی گفت: در کشــورهای دیگر خیلی افراد 
راغب به خرید ملک نیستند و اگر اجاره ها به 
نوعی باشد که مردم قدرت تامین هزینه ها 
را داشته باشــند، از این رو می توان به طرح 
مسکن اجاره ای رسید. دولت زمین و مصالح 
را تامین کند و ســازنده پس از ســاخت با 
ارقام دولتی این واحدهــا را اجاره دهد. این 
نرخ بایــد ثابت و با افزایش منطقی باشــد و 

می توان به این طرح فکر کرد.

دولت قبل فاقد استراتژی تولید 
مسکن بود

عبدالجــلال ایری، دبیر شــورای عالی این 
کنفرانس و ســخنگوی کمیسیون عمران 
مجلس شورای اسلامی گفت: طرح جهش 
تولید مســکن که با ابتدای شــکل گیری 
مجلس یازدهم در دســتور کار قرار گرفت، 
یکی از قوانینی اســت که می توانســت در 
ایجاد اســتراتژی تولید مسکن برای دولت 
کمک کند.وی افزود: دولت پنجم و ششــم 
در راســتای تدویــن سیاســت های تولید 
مسکن با اســتراتژی تامین زمین و زیربنا و 
شهرک های مختلف در این زمینه اقدام کرد 
و دولت هفتم و هشتم بر مبنای ایجاد تامین 

سرمایه در قالب وام این سیاست را ادامه داد 
و دولت نهم و دهم نیز به مســکن مهر روی 
آورد کــه معتقدم بخصوص در شــهرهای 

کوچک کار بسیار خوبی بود.
سخنگوی کمیســیون عمران مجلس بیان 
کرد: در دولت یازدهم و دوازدهم متاسفانه 
فاقد استراتژی تولید مســکن بودیم و یک 
چیزی بنام اقدام ملی مسکن در اواخر دولت 
دوازدهم شکل گرفت و قرارداد ساخت 500 
واحد مســکونی بر این اســاس منعقد شد 
که به دولت جدید رســید و امیدوارم دولت 

سیزدهم از آن بهره ببرد.
وی با اشــاره به مباحث مطرح شده از جمله 
مصرف انرژی و قیمت تمام شده مسکن و... 
عنوان کرد: ما برای سیاســت تولید مسکن 
فاقد استراتژی درستی هستیم و سیاستی 
نداریم. اصلی ترین رکن برای تولید مسکن 
را به دلیل عدم همکاری بانک ها از دســت 
دادیم و بانک ها موظــف بودند ۲0 درصد از 
منابع ارائه تســهیلات را به مســکن بدهند 
و در ســال 1401، 7 تا 8 درصــد این رقم 

اختصاص یافت.

نیازمند استراتژی تولید مسکن 
هستیم

ایری بیان کرد: ما در برخی شــهرها موفق 
بودیم اما اعداد را که بررسی می کنیم اتفاق 
مــورد نظر نیســت و تنها توانســتیم برای 
تامین زمین ۲ میلیون واحد موفق باشــیم، 
هنوز نتوانستیم این مســئله را جا بیاندازیم 
که نیاز به استراتژی تولید مسکن داریم و تا 
این برنامه ریزی وجود نداشته باشد خروجی 
خوبی نخواهیم داشت.وی اامه داد: در قانون 
جهش تولید مسکن، بســیاری از مسائل را 
لحاظ کردیم و اگر برای دستگاهی حکمی 
برای تخفیف در هزینه ها دادیم، قبل از این 
موضوع صندوق ملی مســکن این درصد را 
به آنــان پرداخت کند. انتظــار دارم در این 
کنفرانس درباره طرح جهش تولید بررسی 
جدی داشــته باشــیم و نظرات حاضران را 
لحاظ کنیم.در ابتدای این جلســه اعضای 
شــورای سیاســتگذاری کنفرانــس ملی 
»راهبردهای اقتصاد مســکن؛ انبوه سازی 
و معماری پایدار« به مشــکلات کشــور در 

زمینه مسکن پرداختند.
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حمایتازمعاملاتبورسباکمکصندوقتوسعه
بازارسرمایه

 مدیرعامل صندوق توسعه بازار ســرمایه به جزییات انتشار اوراق تبعی 
اشــاره کرد و گفت: حدود ۲ همت از این اوراق روز سه شــنبه )۲8 تیر 
ماه( توسط شرکت بورس اوراق بهادار تهران آگهی شد و از امروز آماده 

فروش خواهد بود.
 به دنبال نوســانات حاکم در بازار ســهام اقدامات متعددی از ســوی 
مســوولان بازار به منظور بهبود وضعیت معاملات و نیز کاهش نوسانان 
حاکم در بورس به کار گرفته شــد تا شــاید بتــوان از این طریق ضمن 
کاهش شتاب در افت شــاخص بورس، زمینه امیدواری سرمایه گذاران 

به بازار سهام و نیز بازگشت اعتماد به سهامداران را فراهم کرد.
در ادامه انجام چنین اقداماتــی در چند روز گذشــته خبری مبنی بر 
انتشــار 50 هزار میلیارد ریال )5 همت( اوراق تبعی از نوع تامین مالی 
در بازار توسط صندوق توسعه بازار سرمایه منتشر شد که بر این اساس 
مدیرعامل صندوق توسعه بازار ســرمایه اعلام کرده بود: سال گذشته 
نیز ۲ همت اوراق تبعی از نوع تامین مالی برای حمایت از بازار توســط 

این صندوق منتشر شد.
با توجه به اعلام چنیــن خبری، جزییات دقیق ایــن حمایت صندوق 
توسعه از بازار ســهام در هاله ای از ابهام قرار داشــت که در این زمینه 
»قادر معصومی خانقاه« به جزییات اوراق تبعی که قرار اســت از امروز 
در شــرکت بورس تهران منتشر شود، اشــاره کرد و افزود: اوراق تبعی 
از نوع تامین مالی بــوده و مبلغ آن معادل 50 هــزار میلیارد ریال )پنج 
همت( است که این اوراق با سررسیدهای 3، 6، 9 و 1۲ ماهه بوده و نرخ 

بازگشت آن ۲5 درصد سالانه خواهد بود.
وی اظهار داشــت: حدود ۲ همت از اوراق روز سه شــنبه )۲8 تیر ماه( 
توسط شــرکت بورس اوراق بهادار تهران آگهی شــد و از امروز آماده 
فروش خواهد بود.معصومــی خانقاه ادامــه داد: همچنین حدود یک 
همت هم روز چهارشنبه آگهی شــد، بنابراین از فردا )یکشنبه( آماده 
فروش خواهند شــد، مابقی هم تا آخر هفته جاری آگهی می شوند و به 

مرور به فروش خواهند رسید.
مدیرعامــل صندوق توســعه بــازار ادامــه داد: همــه صندوق های 
سرمایه گذاری، طبق آگهی مندرج در سایت شرکت بورس اوراق بهادار 

تهران مجاز به خرید و نگهداری اوراق مذکور تا سرسید هستند.
وی تاکید کرد: امیدوراریم تنوع ســهام پایه انتشــار اوراق و همچنین 
تنوع سررســید این اوراق بتواند نظر صندوق های سرمایه گذاری فعال 

در بازار را جلب کند.
معصومی خانقاه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه این اقدام تا چه میزان 
می تواند در کاهش نوســان بازار و بهبود روند معاملات  تاثیرگذار باشد، 
گفت: به صورت مستقیم شــاید نتوان ارتباط یا تناظر یک به یک بین 
این اقدام و نوســانات بازار و بهبود روند معاملات برقرار کرد اما به دلیل 
افزایش قدرت حمایت صندوق و همچنین عدم نیاز به تامین نقدینگی 
از بازار برای پرداخت تعهدات صندوق بابت اوراق منتشــر شــده سال 
قبل و همچنین تعهدات ســنوات قبل صندوق در قبال شــرکت های 
کارگزاری )در صــورت موافقت و ابلاغ از طرف ســازمان بورس و اوراق 

بهادار( می تواند سیگنال مثبتی برای فعالان بازار مخابره کند.

وزارت اقتصاد:
دریافتمالیاتازسودسپردههایاشخاص

حقوقیمحدودبهسال۱۴۰۱است
وزارت اقتصاد علام کرد: رفع معافیت ســود ســپرده های اشــخاص 
حقوقی با هدف انتقال سرمایه های سپرده شده شرکت ها از حساب های 
بانکی به چرخه اقتصاد و تولید در بودجه 1401مصوب شــد و سازمان 
امور مالیاتی موظف به اجرای آن بود؛ البته در قانون بودجه 140۲ دیگر 

این حکم تکرار نشد.
وزارت امور اقتصادی و دارایی در پاســخ به گزارش ۲6 تیرماه روزنامه 
اعتماد با عنوان »پایه های مالیاتی جدید سوار بر موج تورم« اعلام کرد: 
رفع معافیت سود ســپرده های اشــخاص حقوقی از معافیت مالیاتی، 
مصوب مجلس در قانون بودجه 1401 اســت و موضوع تازه ای نیست، 

بلکه پایان سال 1400 مصوب شده است.
در آن زمــان قانون گــذار با هدف انتقال ســرمایه های سپرده شــده 
شــرکت ها از حســاب های بانکی به چرخه اقتصاد و تولیــد در جریان 
بررســی بخش های درآمدی لایحه بودجه 1401، بنــد )ض( تبصره 
6 را تصویب کردند؛ بر اســاس این قانون مصوب در ســال 1401 حکم 
بند )۲( ماده )145( قانون مالیات های مســتقیم در خصوص اشخاص 
حقوقی به استثنای صندوق توسعه ملی، صندوق نوآوری و شکوفایی، 
بیمه مرکزی ایران، شرکت های بیمه بازرگانی، صندوق بیمه همگانی 
حوادث طبیعی ســاختمان، صنــدوق بیمه محصولات کشــاورزی، 
صندوق های بازنشســتگی و صندوق تامین خسارت های بدنی، جاری 

نیست.
مطابق بند ۲ ماده 145 قانون مالیات های مســتقیم »ســود یا جوایز 
متعلق به حســاب های پس انداز و ســپرده های مختلف نزد بانک های 

ایرانی یا مؤسسات اعتباری غیربانکی مجاز« معاف از مالیات بود.
این معافیت البته موجب شده بود تا برخی شــرکت  ها بخشی از منابع 
مالی خود را به جای سرمایه گذاری و توسعه فعالیت ها، در حساب های 

بانکی سپرده کرده و از آن سود دریافت می کردند.
این لغــو معافیت با هــدف ایجاد انگیــزه در مدیران شــرکت ها برای 
سرمایه گذاری در تولید و توســعه کســب وکار بود تا از انحراف مسیر 
ســرمایه جلوگیری کرده و موجب هدایت آن به ســمت تولید شود و 
اجرای این حکم البته فقط به ســال 1401 و درآمدهای همین ســال 
محدود شد چرا که این حکم در قانون بودجه سال 140۲ مصوب نشده 

است.

با حکم خاندوزی
رحمتیرئیسسازمانخصوصیسازیشد

وزیر امور اقتصادی و دارایی با صــدور حکمی مالک رحمتی را به عنوان 
رییس سازمان خصوصی سازی منصوب کرد.

خاندوزی در حکم انتصاب مالک رحمتی به عنوان رییس کل ســازمان 
خصوصی سازی ماموریت های زیر را به وی محول کرده است:

- انجام امور دبیرخانه هیات مولدســازی و تحقق اهــداف بودجه ای با 
شفافیت کامل فرآیندها

- تلاش و پیگیری به جهت دســتیابی به اهداف کلــی اصل 44 قانون 
اساسی

- اســتفاده از شــیوه های نوین و روش های متنوع در قیمت گذاری و 
واگذاری

- آسیب شناسی و اصلاح روش های واگذاری سهام شرکت ها و تصدی 
های قابل واگذاری دولتی

  - تدوین و اجرای راهکارهای تسهیل دستیابی به توسعه مشارکتهای 
عمومی

- تقویت نظام کنترل اهــداف پس از واگــذاری در ترتیبات حقوقی و 
قرارداد واگذاری ها 

بر اســاس این گزارش مالک رحمتی فارغ التحصیــل مقطع دکتری و 
دارای سوابق اقتصادی و اجرایی در آستان قدس رضوی، وزارت کشور 
و بنیاد شــهید بوده که پیش از این قائم مقام آستان قدس، مدیرعامل 
ســازمان اقتصادی رضوی، عضو هیات امنا و ریاســت بنیاد بهره وری 
موقوفات آســتان قدس و عضویت هیات مدیره و قائم مقام مدیرعامل 
سازمان اقتصادی کوثر و مسئولیت در سطوح مدیریتی وزارت کشور از 

دیگر سوابق و مسوولیت های رحمتی است.

یادداشت

 با اجرای سیاســت های ارزی بانک مرکزی ســقوط 
قیمــت ارز در بــازار غیررســمی تــداوم دارد؛ با این 
حــال، برخی اعضای کمیســیون اقتصــادی مجلس 
با سیاســت های ثبات بخــش بانک مرکــزی در بازار 
ارز مخالفــت کرده اند کــه تعجب عمــوم را به دنبال 
داشته است بررسی بازارهای غیررســمی دلار و روند 
قیمت دهی کانال های تلگرامی از قیمت ارز غیررسمی 
نشــان از آن دارد که قیمت دلار کاهشی شده و با توجه 
به کاهــش انتظــارات تورمی و اجرای سیاســت های 
تثبیت اقتصــادی بانک مرکــزی در دوره جدید خود 
به نظر می رســد روند نزولی قیمت دلار که در ماه های 
اخیر آغاز شده است ادامه دار باشد. بررسی قیمت دلار 
در بازار غیررســمی نشــان می دهد در حدود 80 روز 
اخیر نرخ ارز بیش از 1۲ درصد ریــزش را تجربه کرده 
است و قیمت دلار از مرز 55 هزار تومان در اردیبهشت 
ماه وارد کانال 47 هزار تومان در تیرماه سال جاری شد.

توسعه دیپلماســی اقتصادی دولت ســیزدهم از قاره 
آفریقا تا امریکای لاتین نشــان از نــگاه فرامنطقه ای 
دولت ســیزدهم در کنار ایــده ایجاد روابــط تجاری 
بــا همســایگان دارد که در کنــار اخبــار مثبتی که 
در هفته هــای اخیر در ســطح بین المللی از مســیر 
دیپلماسی سیاســی و اقتصادی دولت سیزدهم مانند 
فراهم شدن حق برداشــت ویژه از صندوق بین المللی 
پول، تبادل زندانیــان، دیدار هیأت های کشــورهای 
خارجی در تهــران و انعقــاد تفاهمنامه های مختلف 
اقتصادی و تجاری همچنان دورنمای کاهشــی از نرخ 

ارز پیش بینی می شود.
البته فارغ از اخبار مثبت ماه های اخیر از تأثیر 
به نتیجه رســیدن بخشــی از اقدامات بانک 
مرکزی که از اواخر سال گذشته آغاز شده بود 
نیز نمی توان عبور کرد. تغییر رویه فروش ارز 
با کارت ملی، ایفای نقش فعال بانک مرکزی 
در بازار ارز و راه اندازی مرکز مبادله ارز و طلا 

از اصلی تریــن اقدامات بانک مرکزی بــود که موجب 
ثبات قیمــت دلار طی ماه های اخیر اســت. به عبارت 
دیگر مجموعه سیاست های  ارزی بانک مرکزی باعث 
شــد تا فضای بازار در ماه های اخیر ثبات را تجربه کند 
و در نتیجه بســیاری از نوسان گیران و دلالان ارزی، در 

موقعیت فروش قرار بگیرند.
کاهش نرخ ارز که از آن به عنوان لنگر اســمی تورم یاد 
می شــود موجب کاهش قیمت در بازارهای خودرو و 

مسکن در ماه های اخیر شده است.

نقش فعال بانک مرکزی در بازار ارز
به دلیل تغییــر رویه ارز با کارت ملی، تقاضای ســفته 
بازانه در بازار به شــدت کاهش یافته است و همین امر 
موجب خروج بخشــی از فعالین بازار غیررســمی ارز 
شده است. ایجاد حساب ارزی برای متقاضیان دریافت 
ارز با کارت ملی موجب شــد تا دلالان نتوانند از طریق 
اجاره کارت ملی افراد، بازار را ملتهب کنند. از ســوی 
دیگر بهبــود وضعیت تجاری و الزام عرضه ارز توســط 
صادرکننــدگان در مرکز مبادله نیز ســمت عرضه ارز 

را تقویت کرده و موجب شــده تا محدودیتی 
برای تأمین ارز وجود نداشــته باشد.به نظر 
می رســد بازیگری فعال بانک مرکزی برای 
تنظیم گری معاملات بــازار ارز و ایجاد یک 
سازکار رسمی برای کشف قیمت مرجع انواع 
ارز و طلا موجب شد بتدریج تمامی مبادلات 
ارزی به ســامانه مرکز مبادله بازار منتقل و 

تقاضا از سایر بازارها خارج شود.

موفقیت بانک مرکزی در ثبات بازار ارز
با وجود نتیجه بخش بودن سیاست اخیر بانک مرکزی 
با محوریت تثبیــت اقتصادی، اما برخــی نمایندگان 
مجلس خصوصا اعضای کمیســیون اقتصادی، نسبت 
به عملکرد بانک مرکــزی مواضع منفی اتخاذ کرده اند. 
این عــده از نماینــدگان مجلس خواســتار حذف ارز 
۲8500 تومانی شده اند زیرا آن را غیرقانونی می دانند. 
کارشناسان معتقدند روش مدنظر نمایندگان مجلس 
موجب گرانی مجدد ارز خواهد شــد و ضروری اســت 
در شــرایط فعلی مجلس به حمایــت از بانک مرکزی 

بپردازد.
دیگر در بــازار ارز خبری از صف های خرید نیســت و 
صرافی ها خلوت شده اند. در گذشته، افراد زیادی سعی 
می کردند از صرافی ها ارز مورد نیاز خود را با دردسر کم 
تهیه کنند اما در شــرایط کنونی، تهیه ارز سهمیه ای 
برای معامله گران بسیار سخت شده است به طوری که 
در دو هفته گذشــته دیگر افرادی در صف تهیه ارز در 

خیابان فردوسی مشاهده نشــده  و خریداران کد ملی 
نیز دیگر در ســبزه میدان و میدان فردوســی حضور 
ندارند. البته نباید از سیاســت جدیــد بانک مرکزی 
درباره خرید ارز سهمیه ای از طریق بازگشایی حساب 
ارزی در فروکش کردن خریــد ارز با کد ملی به راحتی 

عبور کرد.

گشایش های ارزی در طول چندماه اخیر
علاوه بر آزادسازی بخشــی از منابع بلوکه شده کشور 
در ماه های اخیر ایران از ظرفیــت منابع مالی خود در 
صندوق بین المللی پول نیــز برای افزایش ذخایر ارزی 
اســتفاده کرد. یکی از ظرفیت های مشارکت کشورها 
در صنــدوق بین المللی پول، اســتفاده از فرصت حق 
برداشت مخصوص )SDR( در شــرایط خاص است؛ 
رؤســای بانک مرکزی کشــورمان هم در ســال های 
گذشته بویژه در زمان تنگنای ارزی تحریم که با بحران 
کرونا هم زمان شــده بود تلاش هایی برای دسترســی 
به ســهمیه ایران داشــتند که موفقیتی در این زمینه 
حاصل نشــد؛ اما چندی پیش خبرهــای متفاوتی از 
آن ســوی اقیانوس اطلس مخابره شــد. فرزین پس از 
دیدارهای خود با مقامات صنــدوق بین المللی پول در 
واشــنگتن خبر داد که در حال حاضر ایران دارای 4.8 
میلیارد SDR حق برداشت ویژه )معادل 6.7 میلیارد 
دلار( اســت که از این منابع به منظور کمک به وضعیت 
اقتصادی موجود می تواند با کمترین تشریفات اداری 

و به سرعت از این قابلیت استفاده کند.

دلار

خریدار  طرح »کالابرگ الکترونیک« در 
گام های نخست ســه دهک پایین درآمدی 
را تحت پوشــش قرار داد و مبلغ یارانه آنها 
را ۲0 درصــد افزایش داد اما به شــرطها و 
شــروطها؛ و آن نیز خریــد »70 درصد« از 
اعتبار یارانه شــان از میان11 قلم کالا بود، 
این درحالیســت کــه وزارت رفاه، شــرط 
بهره مندی از افزایش اعتبــار کالابرگ را از 
70 به »50 درصد خرید کالاهای اعلامی«، 
کاهش داده و گفته که در صورت خرید ۲00 
هزار تومان )معــادل 50 درصد یارانه 400 
هزارتومانی(، افزایش اعتبار »بدون سقف« 

و براساس میزان »تورم« اعمال می شود.
اردیبهشت ماه سال گذشــته بود که طرح 
»مردمی ســازی و توزیع عادلانه یارانه ها« 
برای افزایش رفاه و آسایش مردم در دستور 
کار قرار گرفت؛ به گونــه ای که خانوارهای 
مشــمول ســه دهک اول مبلغ 400 هزار 
تومان و دهک های چهارم تــا نهم نیز مبلغ 

300 هزار تومان یارانه دریافت کردند.
هرچند که در ابتدا قــرار بود پرداخت یارانه 
نقدی به مدت دو ماه اجرا شــود و سپس در 
قالب یک پلتفرم و بستر، به کالابرگ تبدیل 
شود و مردم با مراجعه به فروشگاه ها بتوانند 
کالاها را خریداری کننــد، اما به دلیل آماده 
نبودن زیرســاخت ها، طرح توزیع کالابرگ 
در گام نخســت در چند شهرستان آزمایش 
شــد و در نهایت از 13 خردادماه امســال 
مرحلــه جدید طرح کالابــرگ الکترونیک 
در راستای تامین ســبد غذایی خانوارها به 

صورت سراسری به مرحله اجرا درآمد.
در مرحلــه اول اجــرای این طــرح، یارانه 
اعتبــاری دهک یک تــا ســه، ۲0 درصد 
افزایش یافت، به گونه ای کــه وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی ضمن اعلام افزایش ۲0 

درصدی مبلغ یارانــه کالابرگ الکترونیک 
گفت: دولــت در حوزه کالابــرگ اقدامات 
جدیدی را در دســتور کار قــرار داده و قرار 
اســت در گام نخســت میزان یارانه یارانه 
بگیران در سه دهک اول به شرط خرید 70 

درصد کالا، ۲0 درصد افزایش پیدا کند.
طبق اظهــارات وزیر رفاه قرار شــد در گام 
نخســت مرحله جدیــد طــرح کالابرگ 
الکترونیکــی از 13 خــرداد مــاه بــرای 
خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد امام 
خمینــی )ره( و ســازمان بهزیســتی اجرا 
شود و سپس به شــکل تدریجی و دهک به 
دهک  پیش رفته و برای ســایر دهک های 

تصمیمات دیگری اتخاذ شود.
مرتضــوی اجــرای اثربخش ایــن طرح را 

نیازمند همراهی و هماهنگی گســترده در 
تمامی استان های کشــور دانست و افزود: 
بــه دنبال تأکیــدات ریاســت جمهوری و 
به منظور تأمین ســبد تغذیــه خانوارهای 
کم درآمد، تأمین منابع مالــی افزایش ۲0 
درصدی اعتبار یارانه کالابرگ در دستور کار 
دولت قرار گرفته است که اجرای سراسری و 
فراگیر طرح کالابــرگ الکترونیکی به مهار 

تورم و ثبات بازار کمک می کند.
به دنبال ایــن اظهارات اواســط خردادماه 
بود کــه وزارت رفــاه طی اطلاعیــه ای در 
ســیزدهم خرداد ماه اعلام کرد که مرحله 
جدید طرح ملیّ کالابــرگ الکترونیک در 
خصوص خانوارهای تحت پوشــش کمیته 
امداد و بهزیســتی به اجرا در می آید و یارانه 

اعتبــاری خانوارهای مذکــور ۲0 درصد 
افزایش می یابد که 80 هزار تومان می شود 
و شرط اســتفاده از این مبلغ خرید تا سقف 
70 درصد مبلغ یارانه است که معادل 3۲0 
هزار تومان به ازای هر نفر می شــود. در این 
طرح کارت جدیدی صادر نمی شود و تمام 
کارت هــای بانکی به  نام سرپرســت خانوار 

قابل استفاده است.
این 11 قلم کالای اساســی شــامل شیر و 
ماست کم چرب، پنیر سفید، گوشت سفید 
)مرغ(، تخم مرغ، روغن مایــع، ماکارونی، 
قند، شکر و برنج، حبوبات و گوشت گوساله 

بوده است.
شــب گذشــته اما، علیرضا عســگریان- 
معاون رفاه و امور اقتصــادی وزارت تعاون، 

کار و رفــاه اجتماعــی اعلام کــرد که »در 
مرحلــه جدید اجرای طــرح ملیّ کالابرگ 
الکترونیک، شــرط بهره منــدی از افزایش 
اعتبار براســاس میــزان تــورم کالاهای 
اساســی، خرید حداقل ۲00 هزار تومان از 

اعتبار یارانه است«
عســگریان در خصوص مرحله جدید طرح 
ملّی کالابرگ الکترونیک بــا بیان اینکه از 
31 تیرماه و با اجرای مرحله جدید از طرح 
کالابرگ، در صورت خرید ۲00 هزار تومان 
از اعتبار یارانه 400 هزار تومانی معادل 50 
درصــد، افزایش اعتبار بدون ســقف برای 
خانوارها اعمال می شــود، گفت: پرداخت 
یارانه برای جبران افزایــش قیمت 11 قلم 
کالای اساســی با حجم مشــخص تمرکز 
دارد. در مرحلــه جدید، میــزان اختلاف 
تورمی کالاهای اساســی از ســال 1401 
بدون سقف 80 هزار تومان برای مردم شارژ 

می شود.
 به گفتــه وی، تاکنون نزدیک بــه 90 هزار 
فروشــگاه در اجــرای طــرح کالابــرگ 
الکترونیکــی همراهی دارنــد و توزیع قابل 

قبولی شکل گرفته است.
وی با تأکید بر این که تورم ایجادشده توسط 
کالابــرگ الکترونیکی جبران می شــود، 
گفت:  شــرط بهره مندی در مرحله جدید 
به 50 درصد کاهش یافته است که افزایش 

آزادی عمل مردم در آن دنبال می شود.
 معاون وزیر کار با بیان این که دولت افزایش 
قیمت ها را پوشــش می دهد و خانوارهای 
کم درآمد در این خصوص حمایت می شوند، 
افزود: با توجه به تعیین میزان ســبد غذایی 
از نظر حجم و قیمت براســاس میزان تورم 
مبلغــی بدون ســقف بــرای مردم شــارژ 

می شود.

دومینویادامهدارریزشقیمتدلار

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی تاکید کرد

بنگاهداریسممهلکبرایصندوقتوسعهملی
خریدار   رئیــس هیات عامــل صندوق 
توســعه ملی تاکید کرد: بنــگاه داری برای 
صندوق توســعه ملی همانند »سم مهلک« 
اســت و صندوق هــای ثــروت جهانی نیز 
بنــدرت در مســیر بنــگاه داری حرکــت 

می کنند.
به گزارش صندوق توســعه ملی، »مهدی 
غضنفری« دربــاره بنــگاه داری صندوق 
توســعه ملــی افــزود: در بیشــتر مواقع 
صندوق های ثــروت جهانی ســرمایه ها را 
به پروژه های ســودآور هدایت کــرده و در 
واقع بنگاه ســازی می کننــد. از محل این 
ســرمایه گذاری ها، صنــدوق خلق ثروت 
می کند و مانــدگاری و پایــداری منابع را 

تضمین می کند.
وی درباره اتهــام صندوق به بنــگاه داری 
توضیح داد: تنها تغییــر رویه صندوق طی 
دو سال گذشــته پررنگ تر شــدن رویکرد 
ســرمایه گذاری نسبت به گذشــته است. 
صندوق توســعه ملی با تبییــن حکمرانی 
نوین، توسعه سرمایه گذاری به منظور حفظ 
منابع و خلق ثروت را در کانــون توجه قرار 
داده تا بــه عنوان یک صندوق بین نســلی، 
ســهم آیندگان از منابع پایه و سرمایه های 
ملی را حفــظ کنــد. و این مهــم در قالب 
مصوباتی بود که از هیأت امنا گرفتیم و همه 
آنها هم براساس یک بند در اساسنامه است 

که چنین اختیاری به هیأت امنا می دهد.
رئیس هیات عامل صندوق توســعه افزود: 
همه  این تلاش ها بــرای جلوگیری از تکرار 
تجربه تلخ شکســت حســاب ذخیره ارزی 
است، سرنوشــتی که برای صندوق، به هیچ 

رو دور از تصور نبود و نیست.
وی در رابطه با موضــوع تملک دارایی های 
دوبانک ملت و تجــارت گفت: در مواقعی به 
صندوق توســعه ملی خــرده می گیرند که 
با تملک ســهام بانک ها، دســت به بدعتی 

خطرناک زده است.
 این در حالی اســت که صندوق توسعه ملی 
نه ســهام خود آن بانک ها بلکه سهام برخی 
دارایی های باارزش بانک های یادشــده که 
عموما در گروه کالایی پتروشــیمی و فلزات 
ســنگین هســتند را در عــوض مطالبات 
انباشته، بررسی کرده اســت، و البته هنوز 
هیچ پرتفویــی از بانک ملت تملک نشــده 
است. علت آنست که کارشناسان و مشاوران 
خبره صندوق توسعه ملی مشغول ارزیابی 
هســتند و بدون ارزیابی دقیق، هیچ کاری 

صورت نمی گیرد.
غضنفری اضافه کرد: این ارزیابی حداقل دو 
جنبه دارد: ارزشــمند بودن سهام و امکان 
خــروج زود هنــگام از آن. در نتیجه اکنون 
صندوق توســعه ملی هیچ دارایــی راکد و 
غیرنقدشونده ای را تملک نکرده و به نوعی 

در دارایی های ارزشــمند ســرمایه گذاری 
کرده است.

رئیس هیــات عامل صندوق توســعه بیان 
کرد: تملک ســهام و دارایی های متعلق به 
بانک ها، قطعا بهترین و مطلوب ترین مسیر 
نیست و صندوق توسعه ملی نیز خود به این 
مهم واقف اســت. اما باید ببینیم که اکنون 
در چه شــرایطی قرار داریم و چه ابزارهایی 
را در اختیار قرار داریــم و در نهایت از میان 

ظرفیت های موجود، یکی را برگزینیم.
وی اظهارداشت: صندوق توسعه ملی قریب 
هفت میلیارد دلار مطالبات معوق از بخش 
خصوصــی و نهادهای عمومــی غیردولتی 
دارد و اگــر فکر عاجلی بــرای آن نمی کرد، 
سرنوشــت روشــنی در انتظارش نبود؛ در 
نتیجه با کمک گرفتن از مشاوران داخلی و 

خارجی صندوق، تمام نقشه های احتمالی 
مورد بررسی قرار گرفت و در نهایت، برنامه 
تملک دارایی های ارزشــمند و نقدشونده 
بانک هــا )البته بعــد از دریافــت حداکثر 
وجوه نقــدی امکانپذیر( به عنــوان یکی از 
برنامه های وصول مطالبات در دســتور کار 

قرار گرفت و وارد فاز اجرا شد.
غضنفری توضیح داد: ممکن اســت برخی 
بگویند ندوق توســعه ملــی در بلندمدت 
و به واســطه وصــول مطالبــات در قالب 
تملک دارایی هــا با انبوهی از شــرکت ها و 
مجموعه هایی مواجه خواهد شــد که حتی 
توان و ظرفیــت مدیریت و هدایــت آنها را 
ندارد. این در حالی اســت که اگــر به واقع 
اینگونه بود، اکنون تمام صندوق ثروت های 
ملی جهان، بنگاهداران بزرگــی بودند که 
توان و پویایی از آنها ســلب شــده است، اما 
یک کارکرد ذاتــی صندوق ها، این چالش و 

دغدغه را به کل از بین می برد.
وی ادامه داد: صندوق هــای ثروت، ورود به 
پروژه ها، سرمایه گذاری ها و یا حتی تملک 
دارایی ها با هــدف وصول مطالبــات را به 
عنوان یک مســیر یک طرفــه و دائمی نگاه 
نمی کنند و برنامــه خروج از آنهــا و ایجاد 
ســرمایه گذاری های تازه را همزمان پیش 
می برنــد؛ ورود بــه پروژه ها چــه در قالب 
ســرمایه گذاری و چه در قالب وصول، یک 

جریان اســت که هم ورود دارد و هم خروج. 
اکنون هــم صندوق توســعه ملی در عوض 
تعلل بــرای وصــول مطالبات ملــی، یکی 
از نقشــه های محتمــل را عملیاتی کرده 
و همزمان با آن برنامه خــروج از داراییها و 
پروژه ها را پــس از خلق ثروت و بازگشــت 

منابع صندوق، دنبال می کند.
رئیس هیات عامل صندوق توســعه با بیان 
اینکه صندوق توســعه ملی هم برای بهبود 
جایــگاه خــود و نقش آفرینی در کســوت 
یک صنــدوق ثروت آفریــن، گزینه ای جز 
به جریــان انداختــن ســرمایه ها را ندارد، 
افــزود: رکود و رســوب ســرمایه ها چه در 
دست تســهیلات گیرندگان و چه در دست 

صندوق باعث توسعه نمی شود.
غضنفــری تاکید کــرد: صنــدوق باید به  
فوریت منابــع خود را برگردانــده و مجددا 
در مسیر توسعه کشور تســهیلات داده و یا 
در ســرمایه گذاری ها مشارکت کند. ضمن 
اینکه صندوق توســعه ملی برای مشارکت 
خــود در ابرپروژه های کشــور، مدل های 
ســرمایه گذاری ویژه ای تدویــن کرده که 
بســیار خاص اســت و ضمن افزایش توان 
صندوق، ریســک عدم بازگشــت منابع را 
به حداقل می رســاند. تشــریح این مدل ها 
که متنوع هم هســتند مســتلزم مصاحبه 

جداگانه ای است.



سخنگوی سازمان انتقال خون خبرداد

اهدایپلاکتبهیکفرهنگتبدیلشود

دستاوردهای نظام سلامت از زبان وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی

افزودنبیشاز۱۵هزارتختبیمارستانی

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه4
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه       اول مرداد 1402    شماره 1370

مدیر عامل سازمان تأمین اجتماعی مطرح کرد
ازبازگشتمجددبازنشستگانبهکارتاماجرای

افزایشسنبازنشستگی
مدیر عامل سازمان تأمین اجتماعی توضیحاتی درباره ماجرای افزایش 

سن بازنشستگی و بازگشت دوباره بازنشستگان به کسب کار ارائه داد.
میرهاشــم موســوی، مدیر عامل ســازمان تأمین اجتماعــی درباره 
تغییرات سن بازنشستگی بر اساس شرایط حوزه کسب و کار و تغییرات 
جمعیتی، گفت: ناپایداری صندوق به ســبب کاهش ضریب پشتیبانی 
حدود 4.۲ بود این در حالیســت که تغییراتی متناسب با افزایش امید 
به زندگی از حدود 55 ســال به حدود 75 سال داشتیم این افزایش ۲1 

ساله امید به زندگی دستاورد بزرگی است.
وی با اشــاره به اینکه با افزایش امید به زندگی طول دوره اشتغال افراد 
کم شده یعنی داریم ســرمایه ملی را نادیده می گیریم، افزود: به جای 
استفاده از این فرصت چالش هایی برای صندوق به وجود آمد. در همان 
زمان یکی از چالش های بازنشســتگی پیش از موعد شناسایی شد که 
بیش از 50 درصد بازنشســتگی های ما را این خروج نیرو و بازنشستگی 

از حوزه کسب و کار تشکیل می داد.
موسوی در ادامه بیان کرد: فرصت اصلاحات و محاسبات بیمه ای که در 
سیاست های ابلاغی امام تاکید شده نباید از دست بدهیم چون هر چه 
می گذرد داریم از تعهدات بین نســلی آینده مصرف می کنیم و این به 
ضرر همه است. این اصلاحات باید در نظام بیمه ای با توجه به شرایط و 

تاب آوری جامعه رقم بخورد.
موسوی درباره اصلاحات پارامتریک و افزایش سن بازنشستگی گفت: 
در اصلاح پارامتریک یا سنجه ای قطعاً تاب آوری اجتماعی باید مدنظر 
داشــته باشــیم البته این اصلاحات باید در همه ارکان اتفاق بیفتد نه 
اینکه صرفاً روی کارگر متمرکز باشــیم باید برای همه بخش های نظام 
بیمه ای و اصلاحات ســنجه ای متناسب با شــرایط ملی که در کشور 
داریم پیش بینی کنیم و یــک اصلاحات همه جانبه اتفــاق بیفتد که 

برخی از مشکلات با این اصلاحات حل می شود.
وی تصریح کرد: یکی از راهبردها، توسعه پوشــش بیمه ای برای آحاد 
جامعه است. ما مکلف بودیم پوشــش بیمه ای را محقق کنیم. به همت 

همکاران در حوزه بیمه ای اتفاق خوبی رقم خورده است.

وی گفت: هر اصلاحی که در قانون صورت می گیرد با شــیب ملایمی 
اتفاق می افتد. همچنین خیلی از بازنشســتگان پیــش از موعد دوباره 
مراجعه می کنند که می خواهند کار کنند. در برنامه هفتم یک ســری 
اصلاحات داریم که بازنشستگان می توانند دوباره به کسب کار برگردند 
و در کســب و کار فعال باشــند که البته پیشــنهاد دادیم و امیدواریم 

پذیرفته شود.

برای دوره کارشناسی اعلام شد
جزئیاتاجرایطرحفعالیتاستادراهنمای

آموزشیازمهرماه
مدیرکل دفتــر برنامه ریزی آمــوزش عالی وزارت علــوم، تحقیقات و 
فناوری جزئیات اجــرای طرح فعالیت اســتاد راهنمای آموزشــی از 

مهرماه سال جاری را تشریح کرد.
رضا نقی زاده با اشــاره به جزئیات اجرای طرح استاد راهنمای آموزشی 
از مهرماه سال جاری گفت: طرح اســتاد راهنمای آموزشی در مقررات 
آموزشــی مصوب شــورای عالی برنامه ریزی آموزشــی قید شده که 
براســاس آن تمام دانش آموزان وقتی وارد دانشگاه می شوند در مقطع 
کاردانی و کارشناسی یک اســتاد راهنمای آموزشی خواهند داشت که 

مسئولیت این دانشجویان را در کل دوران تحصیل بر عهده می گیرد.
وی با بیان اینکه طرح استاد راهنمای آموزشی از مهرماه امسال اجرایی 
می شــود، افزود: برای اســتاد راهنمای آموزشــی در آئین نامه جدید 
کســری موظفی پیش بینی شــده و همچنین در ارتقا و ترفیع آنها نیز 

پیش بینی هایی در حال انجام است.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی آموزش عالی افزود: اســتاد راهنما باید یک 
وقت ویژه را به تعداد مشخصی از دانشــجویان اختصاص دهد و اگر نیاز 

داشتند در فعالیت های آموزشی به دانشجویان کمک کند.
وی ادامه داد: در مجموع اســتاد راهنمای آموزشی باید وقت مبسوطی 
را به دانشــجویان اختصاص دهد تا آن فرایند دانشجو محوری و استاد 

محوری شکل گیرد.

فراخوانمشمولاناعزامیپایهخدمتیمرداد
ماهسال۱۴۰۲

 سازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای اعلام کرد: کلیه مشمولان 
دارای برگ آماده به خدمت به تاریخ مرداد امسال، می بایست در محل و 

مراکز مندرج در برگ معرفینامه مشمولان حضور یابند.

به گزارش پلیس، ســازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای اعلام 
کرد: کلیه مشــمولانی که برگ آماده به خدمت به تاریخ مرداد ماه سال 
140۲ دریافت کرده اند، می بایســت با مراجعه به یکی از دفاتر خدمات 
الکترونیک انتظامی )پلیس+10(، برگ معرفینامه به مراکز آموزش را 

دریافت و برابر اطلاعات مندرج در آن اقدام کنند.
این دسته از مشــمولان می بایست روز یکشــنبه یکم مرداد ماه سال 
140۲ در ســاعت، محل و مراکزی که در برگ معرفینامه اعلام شــده 

است، حضور یابند و به خدمت دوره ضرورت اعزام شوند.
مشمولان اعزامی می بایســت کارت تزریق واکسیناسیون کووید19 و 

واکسن مننژیت و دوگانه را در روز اعزام به همراه داشته باشند.
مشــمولان می بایســت اصل مدارک مورد نیاز اعم از بــرگ آماده به 
خدمت، بــرگ محل مراجعــه، بــرگ واکسیناســیون، کارت ملی و 
شناســنامه، مدارک مربوط به شــرایط خاص را به همراه خود داشته 

باشند.
در این اطلاعیه آمده اســت؛ عدم حضور به موقع در زمان و محل های 
تعیین شده، غیبت محسوب شــده و برابر ماده 10 و 58 قانون خدمت 

وظیفه عمومی با آنان رفتار خواهد شد.

دیوار

خریدار   وزیر بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی گفت: بیمه رایــگان 1۲میلیون 
ایرانــی و افــزودن 15 هــزار 939 تخت 
بیمارســتانی بــه مراکز درمانی کشــور از 
مهمترین دســتاوردهای نظام سلامت در 

دولت مردمی است.
 بهرام عین اللهی در یک نشســت خبری با 
اصحاب رســانه در تشریح دســتاوردهای 
نظام ســلامت در دولت ســیزدهم که در 
ســتاد وزارت بهداشت برگزار شــد، افزود: 
از بزرگترین دســتاوردهای بعــد از انقلاب 
ســلامت اســت، دولت مردمی دوران همه 
گیری کرونــا خدمات ارزنده ای به کشــور 
ارائــه داد، بطوریکه بــا روی کار آمدن این 
دولت روزانه 50 هــزار بیمــار کرونایی به 
مراکز درمانی مراجعه مــی کردند، روزانه 
بیش از 700 مرگ و میر داشــتیم و کسب 
و کار مراکز آموزشی متوقف بود،نزدیک به 
50 همت بدهــی و 700 میلیون یورو تعهد 
وزارت بهداشت وجود داشت ، با تلاش های 

دولت این مسائل برطرف شد.
وی اظهار داشت: برای درمان کرونا کمیته 
علمی کرونا بــا حضور بیشــتر از 60 نفر از 
اساتید پزشــکان تشکیل شــد ، فقط 18 
میلیون واکسیناســیون در گروه پزشکی، 
افراد پرخطر و ســالمندان انجام شــده بود 
که با حمایت دولت سیزدهم ، 160 میلیون 
دز واکسیناسیون انجام شــد ، قبل از دولت 
مردمی1۲۲ هــزار فوتی داشــتیم، از آذر 
1400 تاکنــون فقط ۲۲ هــزار مورد مرگ 
و میر گرونایی در کشــور ثبت شــد و این از 

دستاوردهای واکسیناسیون بود .
وزیر بهداشــت ادامه داد: تمامــی مراکز، 
بســیج و هیات هــا وارد عمل بــرای انجام 
واکسیناسیون شــدند در روز یک میلیون 
و 600 هزار واکســن تزریق می شــد و این 
ســرعت واکسیناســیون در زمان کوتاه با 
کاهش مرگ و میر همــراه و محدودیت ها 
و قرنطینه ها برداشته شــد با توجه به اینکه 
300 شهید ســلامت در این دوران داشتیم 

هیچ بیماری روی زمین نماند.

ایران کشور موفق در کنترل کرونا در 
منطقه مدیترانه شرقی

عین اللهی از ایران به عنوان کشــور موفق 
در کنترل کرونا در منطقه مدیترانه شــرقی 
نام برد و گفت: تولید 6 نوع واکســن کرونا و 
امکانات تهیه واکســن برای وقوع احتمالی 
ســایر بیماری ها در آینده در کشور فراهم 
و کیت های تشــخیص اومیکرون نیز تهیه 

شد.
وزیر بهداشــت همچنین با اشاره به افزایش 
۲ برابری تخت های ای ســی یــو اطفال ، 
گفت: این میزان به هزار و 50 تخت رســید 
و واکسیناســیون رایگان ۲ میلیون و 500 

هزار اتباع بیگانه در حوزه کرونا انجام شد.
مقام عالی وزارت بهداشت تصریح کرد: 1۲ 
میلیون نفر در 5 دهک نخســت جامعه که 
فاقد هر گونه بیمه پایه سلامت بوده زیر چتر 
حمایت بیمه قرار گرفتند وفرانشیز درمانی 
این دهک ها صفر شــد و دستورالعمل بیمه 
روستایی و عشایر تدوین و به دانشگاههای 

علوم پزشکی ابلاغ شد.
عین اللهی افــزود: برای ســاماندهی بازار 
دارویی بــا رویکرد حــذف رانت و فســاد 
ناشــی از ارز چند نرخی و انتقال یارانه دارو 
به زنجیره دارویی کشــور، طرح دارویار در 
دولت ســیزدهم اجرا و عملیاتی شــد که 
تاکنون موفق عمل کــرده و همچنان ادامه 

دارد.
وی، بیمه رایــگان 3 ماهه همــه ایرانیان 

فاقــد بیمه، قیمــت گذاری جدیــد اقلام 
تولیــد داخل ،اجرای 98 درصدی نســخه 
الکترونیک، انجام ۲ هزار پروژه بهداشــتی 
جدیــد با زیــر بنــای بیــش از 108 هزار 
متر مربــع و تکمیل 4 هــزار و 400 پروژه 
بهداشت، تشکیل قرارگاه سلامت خانواده 
و نظــام ارجــاع و تکمیل برنامه پزشــکی 
خانواده و نظام ارجاع در شــهرهای زیر ۲0 
هزار نفــر از دی مــاه 1401، اجرای طرح 
سلامت خانواده و نظام ارجاع از اردیبهشت 
سالجاری با اولویت مناطق محروم ،رایگان 
شــدن خدمات بســتری در اســتانهای 
کردســتان ، بوشــهر و خراســان جنوبی 
به منظور دسترســی عادلانــه به خدمات 
ســلامت و کاهش هزینه هــای درمانی از 
جیب مردم ،تشــکیل قــرارگاه حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت ، توسعه و ساخت 
دانشــجویی،کاهش  متاهل  خوابگاه های 
نوبت کاری و شــب کاری مــادران باردار 
شاغل و دانشــجو،ارائه تســهیلات انجام 
رایــگان زایمــان طبیعی، ایجاد شــبکه 
ناباروری در کشــور و رونمایــی از باروری 
سالم را از دیگر دستاوردهای دولت مردمی 

عنوان کرد.
عین اللهــی اظهار داشــت: قانــون تعرفه 
گذاری خدمات پرستاری بعد از 15 سال در 
دولت سیزدهم عملیاتی شد و یک دستاورد 

مهم برای ما محسوب می شود .

تجهیز پروژه های درمانی تا پایان سال
عین اللهی اظهار داشــت: تجهیز و توسعه 
پروژه هــای درمانی جدیــد از جمله بخش 
های بیمارســتانی، کلینیــک ویژه و تخت 
های ای ســی یو و انجام 494 پروژه درمان 
از دیگر دســتاوردها بوده بطوریکه از سال 
98 تا 1400 ، 5۲ پروژه داشتیم و در دولت 

مردمی به 106 پروژه افزایش یافت.
وی، افتتاح کلان بیمارســتان های مهدی 
و غدیر، تجهیز بیمارســتان فیــروز آبادی، 
توزیــع عادلانه خدمات ســلامت در حوزه 
درمان نیز از دیگر دســتاوردها بوده و تا به 
امروز 15 هزار تخت به مراکز درمانی افزوده 
و مجوز سرمایه گذای خارجی به مبلغ هزار 

میلیارد تومان صادر شده است .

تامین ذخایر استراتژیک برای جبران 
کمبودهای دارویی

عین اللهــی تصریح کــرد: بــرای جبران 
کمبودهای دارویی، اختصــاص یک و نیم 
میلیارد دلار ارز ترجیحی بر اســاس انعقاد 
تفاهم نامه بــا بانک مرکزی انجام شــده و 

1۲ هزار میلیارد تومان نیز ســازمان برنامه 
و بودجه برای تامین دارو اختصاص 30 هزار 
میلیارد تومان نیز توســط بانک مرکزی در 
حوزه دارو تامین شــده تا با ایــن اعتبارات 
ذخایر استراتژیک برای جبران کمبودهای 
مقطعی ایجاد شــود زیرا ایــن کمبودها در 

برخی مقاطع وجود دارد.
وزیر بهداشــت یادآور شــد: همچنین در 
راستای تامین دارو مجلس شورای اسلامی 
9 درصد ارزش افــزوده به صفر رســیده و 
عوارض گمرکی از 4 درصــد به یک درصد 

کاهش یافت.
وی در مــورد ایجاد بیمارســتان مدرن در 
شــهرهایی غیر از تهران و شهرهای بزرگ، 
گفت: در شــهرهای دیگر نیــز به خصوص 
جنوب تهــران حلقــه ای از تکمیل و ایجاد 
مراکز درمانی را داریم وتوســعه و گسترش 
تخت های بیمارســتانی فقط به شهرهای 

بزرگ ختم نمی شود.
وی اظهار داشــت: اولویت اول مــا به پروژه 
هایی اســت که بیــش از 50 درصد تکمیل 
شده بود و 5 هزار 400 پروژه داریم که هزار 
و 400 طرح در دســت تکمیل است و علاوه 
بر آن  همچنین از منابع اســتانی 30 همت 

برای تکمیل آنها نیز استفاده شده است.

ارائه خدمات بهداشتی در اربعین 
حسینی

وی در مــورد خدمات وزارت بهداشــت در 
اربعین حســینی گفت: در شــلمچه مرکز 
درمانی بزرگ سردار شهید سلیمانی داریم 
و نیروهای داوطلب با عشــق و علاقه بدون 
هیچ گونه دریافتــی فعالیت مــی کنند و 
امســال بیشــتر تمرکزمان را در اعزام نیرو 

گذاشتیم.
وی اظهار داشــت: سیاســت ما در اربعین 
ایجاد ســازه اســت و برای رفع گرمازدگی 
کارهــای گســترده ای انجام شــده و وزیر 
بهداشت عراق قول همه همکاری ها را داده 

است.
وزیر بهداشت تصریح کرد: وزارت بهداشت 
آمادگی خود را بــرای حضور هــر کدام از 
نیروهای سلامت در اربعین اعلام می کند، 
سال گذشته هزار و 370 کادر درمان و ۲75 
پزشک در مراســم اربعین شــرکت کرده 
بودند و به مردم توصیه مــی کنیم با توجه 
به گرمای شدید در امســال، حتما شب ها 
پیاده روی داشته باشــند و راههای مقابله با 

گرمازدگی را آموزش ببینند.
وی خــوردن مایعات فــراوان را بــه زائران 
حســینی توصیه کرد و افزود: کادر پزشکی 

ما کارت شناســایی دارنــد و از دولت عراق 
می خواهیم از افراد فاقد پزشک برای انجام 

کارهای درمانی خودداری کنند .

دیدارهای دوجانبه با 20 کشور دنیا
وزیر بهداشــت با اشــاره اینکه طی ۲ سال 
اخیر دیدارهای دو جانبه با ۲0 کشــور دنیا 
انجام شــده اســت، گفت: حضور ایران در 
مجمع عمومی ســازمان ملل مطلوب بوده 
و دیدارهــای دو جانبه طی ۲ ســال اخیر با 
۲0 کشــور دنیا در جهت تقویت دیپلماسی 
ســلامت و تحکیم روابط با کشورهای دیگر 

انجام شد.
عین اللهی تصریح کرد: درســفرهای اخیر 
که به کشورها داشتم در بحث صادرات دارو 
که مازاد داریم از جمله داروهای تقویتی، در 
بخش وتجهیزات پزشــکی و انتقال تجارب 
شــرکت های دانــش بنیان که پیشــرفت 
های خوبی داشــتیم، تفاهم نامــه هایی با 

کشورهایی آفریقایی انجام شده است.
به گفته وی، توافقات در زمینه تبادل استاد 
و دانشجو در کشورهای مختلف انجام شده 
و با توجه به اینکه بورکراسی اداری در حوزه 
واردات دارویــی ایران به تاجیکســتان لغو 
شده ، صادرات ما در این بخش وسیع تر می 
شــود و تربیت مدیران نظام سلامت ، ارایه 
راهنماهای بالینی و گردشــگری سلامت 
از جملــه تفاهم نامــه ها ی با کشــورهای 

همسایه است.

معاینه یک میلیون و 200 هزار 
گردشگر سلامت

وزیر بهداشت با اشاره به معاینه یک میلیون 
و ۲00 هزار گردشگر درمرکز درمانی ایران، 
گفت: در سفرهای اخیری که به کشورهای 
مختلف داشــتم قرار شد یک رایزن سلامت 
در این کشــورها مستقر شــود تا خدمات 

درمانی افزایش یابد .

سهم ۵0 درصدی پرستاران در 
استخدام های جدید وزارت بهداشت

وزیر بهداشــت تاکید کرد:  در جذب مجوز 
اخیر کادر درمانی سهم پرســتاران حدود 
50 درصد اســت. از طرفی طبق قانون طرح 
نیروی انسانی، نیروها موظف هستند مدتی 
طرح داشته باشــند و آن هم یکی از منابع 
تامین نیــروی ما بــوده و از 70 هزار نیروی 
تبدیــل وضعیت شــده هم تعــداد زیادی 

پرستاران هستند.
عین اللهی افــزود: تحریم یــک تیغ دو لبه 
است که از یک سو سبب شد تا دانشمندان 

ما به فکر تقویت اقدامــات افتادند و  امکان 
صادرات آنها هم به وجود آمد.

وی گفت: از ســوی دیگر مشکل تامین دارو 
هم وجود داشت و در گزارش نماینده حقوق 
بشر سازمان ملل هم این موضوع اعلام شد 
که تحریم ها حرکتی ناجوانمردانه است. ما 
از طرق مختلف سعی در کنار زدن تحریم ها 
و تامین وســایل و دارو داریم و از دو کشور 
چین و هند هــم ممنون هســتیم که به ما 

کمک کردند.
عیــن اللهی با اشــاره به اینکــه 60 درصد 
داروهــای مــورد نیــاز کشــور در بخش 
خصوصــی و 40 درصد دربخــش دولتی 
عمومــی تامین می شــو، اظهار داشــت:  
در برخــی اســتان ها حتی یــک کارخانه 
داروســازی نداریــم و اخیراً در نشســت 
اســتانداران، اعلام آمادگــی کردیم برای 

ساخت کارخانه داروسازی کمک کنیم.

کاشت رایگان حلزون شنوایی 
بــه گفته وزیر بهداشــت، کاشــت حلزون 
شــنوایی رایگان انجــام می شــود و هیچ 

بیماری در صف انتظار قرار ندارد.
عیــن اللهی، توزیــع 75 درصد پزشــکان 
متخصــص در مناطق محروم، برداشــتن، 
ســقف کارانه در مناطق محــروم، کاهش 
مالیات آنها،  حمایت از بیماران صعب العلاج 
با ایجاد صندوق با اعتبار هفت هزار میلیارد 
تومان را از دیگر دستاوردهای نظام سلامت 
در دولت مردمی بیان کرد و گفت: در ۲ سال 
اخیر ، 53 مرکز دندانپزشکی دولتی، توزیع 
۲۲8 مورد تجهیزات پزشکی در مناطق کم 
برخوردار، تجهیز ناوگان اورژانس کشــور، 
جذب ۲5 هزار نیروی جدید ، ایجاد سامانه 

برخط قیمت گذاری دارو انجام شده است.
وزیــر بهداشــت تاکیــد کــرد: در حوزه 
گردشگری ســلامت نیز ۲40 بیمارستان 
کشــور مجوز پذیــرش بیمــاران خارجی 
را دارند و در جلســه ای که با حضور وزرای 
امورخارجه و گردشــگری داشــتیم ، برای 
پیشــبرد برنامه های گردشــگری سلامت 

توافقاتی شده است.
عین اللهــی با اشــاره به ارایــه خدمات به 
اتباع خارجــی ، گفت: کمیســاریای عالی 
پناهندگان بابت هر یک از اتباع افغانستانی 
10 دلال هزینه به مــا می دهد، در حالی که 

ما حداقل 500 دلار هزینه می کنیم.
وی بر ضــرورت هماهنگی بیشــتر وزارت 
بهداشــت دولت امارات اســلامی با وزارت 
بهداشت جمهوری اسلامی ایران برای ارائه 
خدمات سلامت به اتباع تاکید کرد و اظهار 
داشــت: انتظار داریم دولت امارات اسلامی 
برای تکمیل مراکز درمانی در افغانســتان 
تلاش کند تا مشــکلات در این حوزه کمتر 
شود.عین اللهی در پاســخ بر سووالی مبنی 
بر طولانی شدن روند درمان سوری در ایران 
و تمدید روادید، گفت:  در حال حاضر برای 
بیماران عراقی و ترکیه، ویزا را برداشته ایم 
و انتظار مــی رود همین رویه بــرای مردم 

سوریه ایجاد شود.

کشف پادزهر قرص برنج تایید 
نشده است

وزیر بهداشت درباره انتشــار خبری مبنی 
بر کشــف پادزهر قرص برنج توســط یک 
دانشــمند ایرانــی گفت: موضوع کشــف 
پادزهر قرص برنــج هنوز بــه تایید وزارت 
بهداشت نرسیده است و مرجع اصلی اخبار 
و رویدادهای ســلامت وزارت بهداشــت، 
درمان و آموزش پزشــکی اســت و مردم به 

شایعات توجهی نکنند.

خریدار   سخنگوی ســازمان انتقال خون 
گفت : مردم ما به خوبی بــا فرهنگ اهدای 
خون آشنا هستنداما اهدای پلاکت همانند 
اهدای خون بایــد به عنوان یــک فرهنگ 
پذیرفته شود، بیشــترین مصرف پلاکت در 
بیماران ســرطانی و بیماری های خونریزی 

دهنده ارثی است.
 بشیر حاجی بیگی افزود: بیشترین مصرف 
پلاکــت در بیمــاران ســرطانی و بیماری 
های خونریزی دهنده ارثی اســت می تواند 
نجات دهنــده جان این بیماران باشــد و یا 
اینکه در ارتقای زندگــی آنها نقش موثری 
داشــته باشــد.وی ادامه داد: مــردم ما به 
خوبی با فرهنگ اهدای خون آشــنا هستند 
و با مشــارکت در این اقدام انسان دوستانه 
همواره نجات دهنده جــان بیماران و یاری 

گر سازمان انتقال خون هستند.
وی تاکید کرد: اما اهــدای پلاکت خیلی در 
نزد هموطنان شناخته شده نیست و بیشتر 
آنها برای اهدی خون کامل به مراکز اهدای 
خون مراجعه مــی کننــد، در صورتی که 
اهدای پلاکت با توجه بــه عمر کوتاه آن که 

حدود 3 تا 5 روز اســت و ازسویی دیگر هم 
نیاز مبرم بیماران، بر اهمیت اهدای پالاکت 
می افزاید و نیاز اســت که اهدای پلاکت هم 

مانند اهدای خون فرهنگ سازی شود.
بیشــترین مصــرف پلاکــت در بیماران 
ســرطانی و بیماری های خونریزی دهنده 
ارثی اســت که می تواند نجات دهنده جان 
این بیمــاران باشــد و یا اینکــه در ارتقای 

زندگی آنها نقش موثری داشته باشد
سخنگوی ســازمان انتقال خون گفت : در 
حال حاضر در بعضی از کلانشهرهای کشور 
با پلاکت های اهدایی اســتحصال شــده از 
خون کامل جوابگــوی نیاز بیمارســتانی 
و مراکز خــون و آنکولوژی نیســتند و باید 
قســمتی از این نیازها به پلاکت استفاده از 
روش تهیه پلاکت بــه روش پلاکت فرزیس 

تهیه و انجام شود.
وی باتاکید براینکه بایــد اهدای پلاکت نیز 
همانند اهــدای خون کامل بــه عنوان یک 
فرهنگ پذیرفته شــود، تصریــح کرد: در 
حال حاضر در 31 استان کشور در اداره کل 
های انتقال خون سراسر کشور تهیه پلاکت 

به روش پلاکت فرزیس و سنگل دونر انجام 
می شود.حاجی بیگی یادآوری کرد: اکنون 
نزدیک به یک میلیون واحد پلاکت اهدایی 
در کشــور به مراکز درمانی و بیمارســتانی 
توزیع می شود و بیشــترین مصرف پلاکت 
در بیمــاران ســرطانی و بیمــاری هــای 

خونریزی دهنده ارثی است.
پلاکت خون یکی از انواع سلول های خونی 
است که در مغز استخوان ساخته می شود. 
این اجزای کروی شــکل کوچک در انعقاد 
خون و جلوگیری از خونریزی نقش بسیار 

مهمی دارند.ترکیبات اصلی خون عبارتند 
از: گلبــول قرمز، گلبول ســفید و پلاکت، 
پلاکت هــا کوچکترین ســلول های خون 
هســتند که به انعقاد و کنتــرل خونریزی 
در بدن کمک می کننــد و پلاکت فرزیس 
فرآیندی اســت که پلاکت را از خون کامل 
اهدا کننده، جدا کرده و سایر اجزای خون 
را به بدن اهدا کننــده برمی گرداند، دراین 
روش خون اهدا کننده توســط یک ســت 
یک بار مصــرف جدا و وارد دســتگاه تمام 
اتوماتیک شده که می تواند ترکیبات خون 
را از هم جدا کند، در هر بار اهدای پلاکت به 
روش فرزیس به انــدازه 5 تا 6 واحد اهدای 
خون معمولــی، پلاکت جمــع آوری می 

شود.
با توجه به اینکه عمر مفید پلاکت در دمای 
محیط و درون کیســه های خون 3 تا 5 روز 
اســت، برخی بیماران که امکان ساخت این 
ســلول را ندارند، نیاز به تزریق مکرر پلاکت 

دارند تا دچار خونریزی نشوند.
بیماران مبتلا به ســرطان خون، کم خونی 
ناشــی از نقص عملکــرد مغز اســتخوان، 

بیمارانی کــه پیوند مغز اســتخوان انجام 
داده یا تحــت درمان با داروهــای تضعیف 
کننده سیســتم ایمنی هســتند، بیماران 
شــیمی درمانی یا رادیوتراپی، افرادی که 
بیماریهای خونریزی دهنــده یا اختلالات 
انعقادی دارند، بیمارانی که به پلاکت خون 
کامل پاســخ نمی دهند یــا دارای مقاومت 
پلاکتــی هســتند و بیمارانی کــه اعمال 
جراحی بزرگ ماننــد عمل جراحی قلب باز 
دارند شــامل موارد مصرف پلاکت فرزیس 
هستند.از زمان شروع تا پایان فرایند حدود 
از یک ساعت تا یک ساعت و 30 دقیقه طول 
می کشد که البته طولانی تر از اهدای خون 
است، کســی که برای اولین بار برای پلاکت 
فرزیس مراجعه کرده یــا از آخرین اهدای 
وی بیش از 4 هفته گذشته باشد، لازم است 
قبل از اهدا، آزمایش های لازم را انجام دهد.

بدن انسان به سرعت پلاکت ها را جایگزین 
می کند؛ پس هر 48 ســاعت )دو روز( یک 
بار می توان پلاکت اهدا کرد، به شــرطی که 
بیشتر از ۲ بار در هفته و ۲4 بار در یک سال 

نشود.
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حضور»سازدهنی«ایراندرجشنوارهونیز۲۰۲۳
 فیلم سینمایی »ســاز دهنی« به کارگردانی امیر نادری پس از سال ها 
در بخش مسابقه فیلم های کلاسیک هشتادمین جشنواره بین المللی 

فیلم ونیز در سال ۲0۲3 پذیرفته شد.
به گزارش اداره کل روابــط عمومی و امور بین الملــل کانون، فیلم 76 
دقیقه ای »سازدهنی« از تولیدات ســال 1353 کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان اســت که در سال ۲0۲3 از ســوی استودیو روشنا 

ترمیم و بازسازی و به 4k تبدیل شده است.
بر همین اســاس، فیلم »یکی از قلب« ســاخته فرانسیس فورد کاپولا، 
»جن گیر« ســاخته ویلیام فریدکین، »شاه و کشــور« ساخته جوزف 
لوزی، »روزهای بهشت« ســاخته ترنس مالیک، »پدری بود« ساخته 
یاساجیرو اوزو، »ســایه های نیاکان فراموش شده ما« ساخته سرگئی 
پاراجانوف، »شکار« ساخته کارلوس ســائورا، »آندری روبلوف-نسخه 
کارگردان« ســاخته آندری تارکوفســکی، »مخلوقات« ساخته انیس 
واردا و »بلیسیما« ساخته لوکینو ویسکونتی از دیگر فیلم های انتخابی 

بخش کلاسیک ونیز است.
بر اساس این خبر، »دیمین شزل« کارگردان فیلم »لا لا لند«، ریاست 

هیات داوران بخش مسابقه اصلی ونیز ۲0۲3 را بر عهده خواهد داشت.
هشتادمین جشنواره فیلم  ونیز از 8 تا 18 شهریور 140۲ )30 آگوست 

تا 9 سپتامبر ۲0۲3( در ایتالیا برگزار خواهد شد.

مدالبرنزرقابتبینالمللیگلوبالموزیک
اواردزبهوطنمرسید

قطعه »وطنم« با همکاری ۲7 نوازنده از کشــورهای مختلف موفق به 
دریافت مدال برنــز در رقابت بین المللی »گلوبــال موزیک اواردز« در 

بخش نیوایج و سازبندی شد.
به گزارش روابط عمومی اثر، فرید حامدی آهنگســاز و مدیر موسســه 
فرهنگی پیــکادو گفت: قطعــه »وطنم« موفق به دریافــت مدال برنز 
در رقابت بین المللی »گلوبال موزیک اواردز« شــده اســت که این اثر 
موسیقایی در دو رشته نیو ایج و ســازبندی موفق به دریافت این مدال 

شده است و به زودی در آمریکا منتشر می شود.
مدیر موسسه فرهنگی پیکادو بیان کرد: ساخت و تنظیم این اثر حدود 
شــش ماه زمان برد که ۲7 نوازنده از هفت کشور از جمله ترکیه، لندن، 

امریکا، هند، کانادا و... با ما در این اثر همکاری کرده اند.
وی افزود: آهنگســازی این اثر به عهده من، حمیدرضا دیبازر و حسن 
مهدی اعتباری بوده اســت. همچنیــن در مراحل ســاخت این اثر از 
راهنمایی های تهمورس پورناظری به عنوان دوســت و مشــاور خیلی 
بهره بردیم.این آهنگساز با اشــاره به اینکه شعر این اثر از نادر ابراهیمی 
است، تاکید کرد: ساخت این اثر موسیقایی با سختی های زیادی همراه 
بود زیرا هر نوازنده به صورت جداگانه و با یک جنس صدا از کشــورهای 
مختلف اثر را به دســت ما رســاند در نتیجه این اثر نیــاز به میکس و 
مسترینگ حرفه ای داشت که توسط حمیدرضا آداب در استودیو سرنا 
انجام شد.مدیر موسســه فرهنگی پیکادو گفت: ما سعی کردیم در این 
اثر ســازبندی جدیدی داشته باشــیم و با احترام به موسیقی ایرانی به 
سمت موسیقی نیوایج رفتیم. موســیقی این اثر با یک رویکرد معاصر 
به موســیقی ســنتی ایرانی و با حال و هوای نیوایج ساخته شده است. 
همچنین سازبندی این قطعه کاملا غربی اســت و از مایه دشتی، مایه 

کرد بیات و دستگاه نوا استفاده شده است.

وی عنوان کرد: هدف ما این اســت که با اتکا به موســیقی غنی ایرانی 
گفتگوی بین المللی را آغاز کنیم که خوشبختانه این اتفاق رقم خورد. 
همچنین فســتیوال بین المللی »گلوبال موزیــک اواردز« یک جریان 
فرهنگی است برای به گوش رساندن موسیقی افراد خاص به جهانیان 
که تا به امروز حدود چهل دوره این فســتیوال در کالیفرنیا برگزار شده 

است و اساتید بزرگی از این جشنواره جایزه دریافت کرده اند.
این آهنگســاز : امســال این جشــنواره حدود 1۲ هزار شرکت کننده 
داشــت که 9 نفر از کشــورهای مکزیک، تایوان، امریکا، هند، آلمان، 
ونزوئلا و... مــدال طلا دریافت کردند. حدود 50 نفر از سرتاســر جهان 
در سبک و ژانرهای مختلف مدال نقره گرفتند. همچنین 50 نفر مدال 
برنز گرفتند که در بخش نیوایج فقط قطعــه »وطنم« از ایران موفق به 
دریافت این مدال شده اســت. از دیگر هنرمندان ایرانی که برنده مدال 
برنز این دوره از رقابت در بخش موســیقی کلاسیک ایرانی و نوازندگی 
شــده اند می توان به علی جعفری پویان و حســین علیــزاده، فرهاد 

عبداللهی و نوید افقه اشاره کرد.
این هنرمند در پایان درباره اعضا و نوازندگان این اثر گفت: باران بدری، 
همام الســیدی »خواننده مصری«، رودیارد مدلینگ »خوانش شعر«، 
ایمان جعفری پویان »کلارینت«، آیتاک دوگان »قانون«، دنیل آهمن 
»ویولنســل«، آرتم اوزونوف »پرکاشن«، شــهزاد جانی و نظیم جانی 
»طبلا«، ویلیام پیتر وینفیلد و اســتودیو دبلیو پی دبلیو »گروه زهی«، 
ریک بئاتو »درامــز«، اردوان انزابی پور »باس« و... بــه عنوان مولف و 

نوازنده در این اثر همکاری کرده اند.

تمایلشبکهپنجبرایساختپروانه
تهیه کننده مجموعه مســتند تلویزیونی »پروانه« با اشــاره به تجربه 
همکاری با لعیا زنگنه در تولید این مســتند از تمایل برای تولید فصل 

سوم آن خبر داد.
منا اورعــی تهیه کننده مســتند »پروانه« که با صدای لعیــا زنگنه و با 
محوریت زنان از شبکه پنج پخش شــد، درباره این مجموعه گفت: از ما 
خواســتند درباره زنان موفق و ایثارگر کار کنیم و اثری بسازیم اما فکر 

کردیم صرفاً مستند پرتره نباشد و اتفاق متفاوتی را رقم بزنیم.
وی با اشــاره به ظرفیت نقاشی با شــن و اســتفاده از آن در این برنامه 
یادآور شد: ما بودجه مستند بازسازی را نداشــتیم، اما من از زمانی که 
کارهای فاطمه عبادی را با شن دیدم، دوست داشتم یک جا از این هنر 
استفاده کنم. بنابراین ایده ای دادم به شبکه پنج و بنیاد شهید که برنامه 
را سفارش داده بود و گفتم بخشــی از خاطرات خانم ها را با نقاشی شن 

بازسازی کنیم.
اورعی درباره همراهــی لعیا زنگنه در این بخش هــم بیان کرد: بخش 
نقاشی شن ها، نیاز به نریشن داشــت که لعیا زنگنه برای گویندگی این 
متن ها انتخاب شــد. او چند ماه بود که مادرش را هم از دست داده بود و 

خیلی همراه بود. صدایش هم بسیار روی متن ها و نریشن ها نشست.
این تهیه کننده اضافه کرد: لعیا زنگنه در حین اجرا می گفت برخی کلمات 
را می خواهم عوض کنم من هم می گفتم تا وقتی به شــاکله متن آسیبی 
وارد نشــود، می تواند هرگونه که دلش خواســت تغییر دهد و متن را از 
آن خود کند. خانم زنگنه بخش هایی را که تغییــر می داد، برای بازبینی 
می فرســتاد و بســیار هم علاقمند به کار بود حتــی می گفت حضوری 
می خواهد برای خوانش متن ها بیاید و من واقعاً از این همکاری لذت بردم.

قاب

فیلم »چالشــگران« به دلیل اعتصاب انجمن بازیگران 
از افتتاحیه جشــنواره فیلم ونیز حذف و نمایش آن به 

آغاز به سال ۲0۲4 موکول شد.
به دنبال اعتصاب بازیگــران آمریکایی و ممکن نبودن 
حضور آنها در برنامه های معرفی فیلم، فیلم »فرمانده« 
فیلمــی حماســی ایتالیایــی از جنــگ جهانی دوم 
جایگزین »چالشــگران« در اولین فیلم شب افتتاحیه 

ونیز شد.
»چالشــگران« یا »چلنجرها« ساخته لوکا گوادانینو با 
بازی زندایا بازیگر آمریکایی ساخته شده و زندایا در آن 

در نقش یک اعجوبه سابق ت
نیس بازی می کند. از آنجا که اعتصاب انجمن بازیگران 
حضور بازیگران برای تبلیغات فیلــم را ممنوع کرده و 
به این ترتیــب زندایا، مایک فیســت و جــاش اوکانر 
نمی توانستند 30 آگوست روی فرش قرمز ونیز بروند، 

تهیه کننده فیلــم اســتراتژی پخش آن را 
تغییر داده است.

پس از یک هفتــه بحــث، برگزارکنندگان 
ونیز در بیانیه ای که جمعه منتشر شد تأیید 
کردند که این فیلم به تصمیم تولیدکننده در 

جشنواره شرکت نخواهد کرد.
گفته شــده تاریــخ اکــران جدیــد فیلم 

»چلنجرز« اوایل تابســتان ۲0۲4 خواهــد بود تا هم 
فاصله زیادی از اعتصاب داشــته باشــد و هــم بتواند 

مخاطبان خود را به دست آورد.
تاریخ اکــران 15 ســپتامبر در آمریکا پیشــتر برای 
»چالشــگران« تعیین شــده بود. این فیلم اولین فیلم 
گوادانینو است که توسط اســتودیویی هالیوودی در 
آمریکا ســاخته می شــود. مترو گلدوین مایر پیکچرز 
و اســتودیو آمازون این فیلم را در داخل آمریکا اکران 

می کننــد و شــرکت بــرادران وارنر پخش 
بین المللی آن را برعهده دارد.

»چلنجرهــا« توســط نمایشــنامه نویس 
آمریکایی جاستین کوریتزکس نوشته شده 

است.
»فرمانده« ســاخته ادواردو دی آنجلیس، با 
بازی پی یرفرانچســکو فاوینو، اولین نمایش 
جهانی خود را در بخش رقابتی ونیز که از 30 آگوســت 
آغاز می شــود، انجام خواهد داد. این فیلم یک حماسه 
از جنگ جهانــی دوم با تمرکز بر کاپیتــان زیردریایی 

نیروی دریایی سلطنتی ایتالیاست.
در خلاصــه داســتان آمده اســت: یک شــب تاریک 
در اکتبر 1940، کاپیتان ســالواتوره تــودارو هنگام 
دریانوردی در اقیانوس اطلس، با یک کشــتی تجاری 
مســلح روبه رو می شــود که با چراغ های خاموش در 

حرکت اســت. توپ هایش را به سمت کشتی شلیک و 
آن را غرق می کند و تصمیمی می گیــرد که در تاریخ 
ثبت می شــود: او ۲6 ناوی کشــتی غرق شده بلژیکی 
را نجات می دهد و آنهــا را در نزدیک تریــن بندر امن 
پیاده می کنــد و برای اینکــه در زیردریایی خود برای 
آنها جایی باز کند، مجبور می شــود 3 روز در سطح آب 
حرکت کند و در معــرض دید نیروهای دشــمن قرار 
گیرد؛ تصمیمی که جــان خود و افــرادش را به خطر 

می اندازد.
آلبرتو باربرا مدیر جشــنواره ونیز از فیلم دی آنجلیس 
به عنوان فیلمی با پژواک های کاملا معاصر یاد کرد که 
یادآور لزوم قرار دادن ارزش های اخلاقی و همبستگی 

انسانی بر منطق بی رحمانه پروتکل های نظامی است.
هشتادمین دوره جشنواره فیلم ونیز از 30 آگوست تا 9 

سپتامبر )8 تا 18 شهریور( برگزار می شود.

جشنواره

زهرا منصوری  رحمان باقریــان بازیگر 
باســابقه ســینما و تلویزیــون ضمن مرور 
خاطرات خــود از ایفای نقــش »زربی«  در 
ســریال »مختارنامه« تأکید کرد اگر 100 
باردیگر هم متولد می شــد، دوباره ســراغ 

حرفه بازیگری می آمد.
رحمان باقریان بازیگر باســابقه ســینما و 
تلویزیون، درباره تازه ترین فعالیت های خود 
توضیح داد: بنده به تازگی بازی در ســریال 
»حیثیت گم شده« را تمام کردم که پخش 
آن هم آغاز شــده و به نظرم ســریال بسیار 
خوبی اســت. گروه تولید ایــن کار گروهی 
بســیار جوان بــود و کارگردانــی آن را هم 
سجاد پهلوان زاده برعهده داشت که به نظرم 
کارگردانی جوان و کاربلد اســت. حضور در 
چنین پروژه هایی کــه کل اعضای گروه آن 
به درستی انتخاب شــده اند، واقعاً خستگی 
به همراه ندارد و این احســاس را هم نداریم 
که کار بیهوده ای انجام داده ایم. البته قدرت 
اصلی از آن بیننده اســت که بایــد بگوید 

نتیجه کار ما خوب بوده است یا بد.
این بازیگــر درباره تمرکــز فعالیت هایش 
در تلویزیون در ســال های اخیر هم گفت: 
واقعیت این اســت کــه من در ایــن زمینه 
گله مندم و نمی دانم چــرا دیگر به کارهای 
ســینمایی دعوت نمی شــوم! من ۲0 سال 
پیش در »لیلی با من است« با کمال تبریزی 
همکاری داشتم و بعد از آن هم در یک پروژه 
دیگر همکاری داشــتیم و دیگر تمام شــد. 
ســایر کارگردان ها هم همینگونه بوده اند. 
مانند سامان مقدم که 15 سال پیش در یک 
فیلم همکاری داشتیم و دیگر این همکاری 

تکرار نشد.

گویی سینما دیگر پذیرای ما نیست!
وی افزود: گویی ســینما دیگــر پذیرای ما 
نیســت. بالاخره ما هــم می خواهیم چرخ 
زندگی مــان را بچرخانیــم. اینگونــه هم 
نیستیم که برای دســتمزد رقم های خیلی 
بالا مطرح کنیم. وقتی این روزها دســتمزد 
بازیگران چهــره و اصلی از مــرز یک یا دو 
میلیارد تومان می گذرد، دســتمزد من که 
40 سال است در این حرفه فعالیت می کنم 
چقدر باید باشــد؟ من ســال ها در رادیو و 
تلویزیون کار کردم و بازنشســته شــدم اما 
امــروز در همین صداوســیما هم تضمینی 
نیســت که سالی یک پیشــنهاد کار داشته 

باشیم!

باقریان با اشاره به اســتفاده از صدای خود 
گفت: من نزدیک به ۲5 ســال در رادیو کار 
کرده ام و کارمند رســمی صداوســیما هم 

بودم. 
اگر اغراق نکنم نزدیک به هزار قصه از ادبیات 
ایران و جهــان را روی آنتــن رادیو روایت 
کرده ام و این ســابقه هم بــار مثبتی برای 
کارنامه من محسوب می شود و هم آورده ای 
برای جامعه ای دارد که شنوندگان ما در آن 
زندگی می کنند. متأســفانه این سوابق اما 
محدود به فضای رادیــو می ماند و در دیگر 
حوزه ها توجه ای به تجربه هــای بازیگران 

رادیویی نمی شود.
وی تأکید کرد: همین امروز بازیگران بسیار 
برجســته و متبحری در رادیو فعال هستند 
که علاوه بر صدای خوب، توانمندی بالایی 
در عرصه بازیگری دارنــد، اما هیچ توجهی 
به این استعدادها نمی شود. این بی توجهی 
باعث ایجاد یک شــکاف عمیــق میان دو 
حوزه »صدا« و »سیما« شده است. باید نگاه 
مهربانانه تری به فعالان رادیو داشته باشیم 
چرا کــه نخبــگان بســیاری در این عرصه 
مشغول به کار هستند و در حوزه های دیگر 

هم می توانند نقش های مهمی را ایفا کنند.

انتظار داشتم میرباقری برای 
»سلمان« دعوتم کند

این بازیگر باســابقه در پاسخ به این پرسش 

که کــدام نقش آفرینی هایش بیشــتر در 
حافظه مردم ماندگار شــده است هم گفت: 
سریال »دوران سرکشی« ســاخته کمال 
تبریزی سریالی بود که برای ایفای نقش در 
آن حتی کاندیدای دریافت جایزه هم شدم 
که در آن ســال جایزه بازیگری به همکارم 
حســین یاری برای بازی در »شــب دهم« 
رســید. آن تجربه، تجربه خوبــی برای من 
بود و بعد از آن هم به واســطه »مختارنامه« 
و همکاری با جناب آقای میرباقری در میان 

مردم بیشتر شناخته شدم.
وی ادامه داد: متأسفانه آقای میرباقری هم 
برای کارهای بعدی شان دیگر سراغی از من 
نگرفتند! یکی از افتخارات من این است که 
با یکی از بهترین انسان های فعال در سینما 
و تلویزیون ایــران یعنــی داوود میرباقری 
رفاقت دارم و به آن فخر می فروشم اما انتظار 
داشتم لااقل برای نقشی کوتاه در »سلمان« 

پیشنهادی به من می داد. 
همکاری من و داوود میرباقری به ســریال 
»گرگ ها« باز می گردد و ما سال هاست که 
با هم رفاقت کرده ایــم، اما نمی دانم چرا این 
بار فراموش شدم، شاید دیگر شانس ندارم! 

)می خندد(
ســریال  در  »زربــی«  نقــش  بازیگــر 
»مختارنامــه« دربــاره بازخوردهای ویژه 
این سریال در میان مردم توضیح داد: آقای 
میرباقری با دیدگاه خاصی این ســریال را 

کارگردانی کردنــد و جمعی از بــزرگان و 
برجســتگان ســینما و تلویزیون ایران هم 
در این پــروژه حضور داشــتند. همه این ها 
باعث شد سریال به خوبی ساخته شود و در 
میان مردم تأثیرگذار باشد. روح بینندگان 
تلویزیون ایران، مذهبی اســت و به خوبی با 
قصه های مربوط به تاریــخ مذهب، ارتباط 
برقرار می کنند. همین ویژگی هم از ســوی 
داوود میرباقری در روایت این سریال لحاظ 
شــده بود تا مخاطب هم از نظر بصری و هم 
از نظر محتوایی حظ لازم را از تماشــای این 
ســریال ببرد. به همین دلایل اســت که با 
وجود بازپخش چندباره هنوز هم ســریال 
»مختارنامه« تازه اســت و مخاطب هنوز از 

تماشای آن لذت می برد.
باقریان درباره واکنش های مردم در کوچه 
و خیابان هم گفت: واقعاً واکنش ها بســیار 
خوب اســت. برخی از مردم حتــی درباره 
ماجرای مختار و تاریخچه آن و سرانجامش 
از من ســوال می پرســند. بنده هم در حد 
اطلاعم پاسخ شــان را می دهم اما نکته این 
است که آن ها بســیار با این سریال ارتباط 
برقرار می کنند. این ســریال گویی به یک 
خاطره خوب بــرای بیننــدگان تلویزیون 

تبدیل شده است.

صحنه قتلم ماندگار شده است
وی ادامــه داد: خیلــی از مخاطبــان با آن 

لحظه ای از نقش آفرینــی من ارتباط برقرار 
کردند که غلام شــمر، هنگامــی که زربی 
نماز می خواند و در ســجده بود، با سنگ او 
را می کشد و به قتل می رســاند. بینندگان 
خیلی نســبت به این صحنه، احساسات از 
خود بروز می دهند و برخی حتی می گفتند 
چرا واکنشــی به او نشــان ندادی! من هم 
جواب می دادم که کارگردان با هوشمندی 
این صحنه را حین نمــاز خواندن زربی اجرا 
کرد که من هیچ واکنشــی نمی توانســتم 

نشان دهم.
ایــن بازیگر ادامــه داد: خاطرم هســت در 
این ســکانس ها خری داشــتیم که با غلام 
شمر ســوار آن می شــدیم، اما حین ضبط 
این صحنه ها واقعاً این خــر راه نمی رفت و 
گروه را بســیار اذیت می کرد! همین خر در 
سکانسی که غلام شــمر با سنگ به سر من 
زد، وقتی غلام سوارش شد، چنان چهارنعل 
تاخت و رفت که خنده مــان گرفته بود! این 
صحنه در سریال هم وجود دارد و می توانید 
ببینید که این خر چه واکنشــی به قتل من 
نشــان می دهد! این واکنــش را فراموش 
نمی کنم )می خندد( همین خر در سکانس 
پایان عمر غلام شــمر، باعث لو رفتن او هم 

می شود.
این بازیگر باســابقه درباره اینکه آیا اگر به 
عقب بازگردد بازهم سراغ حرفه بازیگری 
می آیــد، با تأکیــد گفت: بلــه حتماً. من 
احساس می کنم تمام ســلول هایم با هنر 
آغشته شده است و به همین دلیل اگر صد 
بار دیگر هم متولد شــوم، بازهم تلاشم را 
می کنم که وارد همین مســیر شوم. آنقدر 
دنیای هنر زیبا و پاک اســت که گویی در 
هر موقعیتی می توانی بــه پختگی کامل 
برســی. حضور در نقش های مختلف واقعاً 
تجربه جالبــی برای هم آدمــی می تواند 

باشد. 
به همین دلایل معتقــدم اگر بازهم به عقب 

بازگردم، مجدد وارد دنیای هنر خواهم شد.
وی در پایان با اشــاره به اینکه اگر مجدد با 
پیشنهاد نقش آفرینی در پروژه های تاریخی 
مواجه شــود، حتماً آن را خواهد پذیرفت، 
تأکیــد کــرد: کار در پروژه هــای تاریخی، 
شــاید طولانی مدت باشــد اما وقتی شاهد 
تأثیرگذاری آن بر مخاطب هســتیم، یعنی 
ارزش این وقت گذاشــتن را داشــته، این 
تجربه بسیار خوبی برای یک هنرمند در هر 

حوزه ای است.

تغییراجباریبرایجشنوارهاروپایی؛اعتصاببازیگرانگریبانونیزراهمگرفت

گفت وگو با مدیر رسانه بین الملل معاونت سیما

پرطرفدارترینسریالهایایرانیبرایخارجیهاکداماند؟
خریدار  مدیر رســانه بین الملل معاونت 
ســیما با بیان اینکــه یکــی از مزیت های 
صداوسیما برای بازاریابی محصولات خود، 
محتوای حلال یا پاکی اســت که بر مبنای 
فرهنگ، اصول، باورهــا و هویت ملی تولید 
کرده اســت، گفت: سال گذشــته و همین 
چند ماهــی که از 140۲ ســپری شــده، 
درآمد ارزی خوبی از فروش حق پخش آثار 

صداوسیما حاصل شده است.
علی کربلائی حســینی خبــر داد: با وجود 
تحریم ها، سال 1401 ســال موفقی از نظر 

درآمدزایی برای اداره رسانه بین الملل بود.

یوسف پیامبر، مردان آنجلس و مریم 
مقدس پرطرفدارترین سریال ها

وی از واگذاری حقوق پخش سریال هایی به 
شبکه های خارجی در کشورهای همسایه 
و همچنین دیگــر نقاط جهــان خبر داد و 
تصریح کرد: سریال های تاریخی و مذهبی 
همچنان در صدر فهرست فروش حق پخش 
تلویزیونی و دیجیتال قرار دارد؛ به طوری که 
همچنان سریال های »یوسف پیامبر)ع(«، 
»مردان آنجلس« و »مریم مقدس )س(« از 
پرطرفدارترین محصولات رســانه ای مورد 

تقاضای شبکه های مختلف خارجی است.

مدیر رســانه بین الملــل معاونت ســیما 
مســتندهای  و  پویانمایــی  تولیــدات 
صداوسیما را از دیگر گونه های مورد توجه و 
تقاضای شبکه های خارجی عنوان و تصریح 
کرد: بــرای نمونه ســال 1401 حق پخش 
بیش از 10 عنــوان پویانمایی در انگلیس به 
فروش رسانده شــد. پویانمایی هایی مانند 
»هزار افســان«، »جوانمــردان«، »چیا«، 
»ماهی بادکنکی«، »ببعــی«، »تندر« و... 
هم به روســیه، ترکیه و ... فروخته شده اند و 
مذاکرات فروش این قبیل آثار به کشورهای 

عربی هم در حال انجام است.
کربلائی حســینی از فروش مســتندهای 
تولیــد شــده در صداوســیما بــه برخی 
کشــورهای اروپایــی از جملــه انگلیس، 
فرانسه و ایتالیا اشــاره و تصریح کرد: رسانه 
ملی در حوزه بازاریابی و فروش محصولات 
رســانه ای خود به بلوغ کافی دست یافته و 
جهان، زبــان هنری صداوســیما را در این 
حوزه درک می کند، می پســندد و خواهان 
و خریدار آن اســت.وی با بیان اینکه حضور 
در جشــنواره های بین المللــی از دیگــر 
وظایف واحد رســانه بین الملل در اداره کل 
تامین و رســانه بین الملل سیماست، گفت: 
سال گذشته موفق شــدیم با پیگیری های 

تخصصی پذیــرش 1۲ اثر از رســانه ملی 
را در جشــنواره های بین المللــی بگیریم 
و همچنین ســه مستند »پرســپولیس - 
شیکاگو«، »دختر عشایر« و »هه رمان« نیز 
در جشــنواره های معتبر خارجی به کسب 
جایزه نائل آمدند. امسال هم »پرسپولیس 
ـ شیکاگو« یک جایزه دیگر بین المللی را از 
آن خود کرد.مدیر رســانه بین الملل سیما 
با بیان اینکه بیــش از 45 کشــور تاکنون 
مشــتری محصولات رســانه ملی بوده اند، 
آسیا ـ اقیانوسیه، ترکیه و غرب آسیا و سپس 
اروپا را از عمده ترین مشــتریان محصولات 
صداوسیما معرفی و تصریح کرد: موفق ترین 
آثار فروخته شده به شــبکه های خارجی، 
پویانمایی، ســریال در گونه های مذهبی، 
اجتماعــی و تاریخــی، فیلم ســینمایی و 

مستند بوده اند.
دکتر کربلائی حســینی تولید مشــترک با 
دیگر کشورها را از جمله راهبردهای جدی 
و مــورد تاکید در دوره تحولی صداوســیما 
برشــمرد و از در دســت بررســی بــودن 
طرح هایی از چین، پاکستان و ... برای تولید 

محصول مشترک خبر داد.
وی آشــنا بــودن کشــورهای مختلف با 
محصولات صداوســیما و خریدار داشــتن 

این آثار را نشانه ای از درک و شناخت عمیق 
تولیدکنندگان رســانه ملی بــا موضوعات 
جهانی دانســت و تصریح کرد: همین حالا 
هم طرح هایی مانند ســریال های الف ویژه 
سلمان فارسی یا حضرت موسی )ع( که در 
تراز جهانی در دست تولید هستند، توجه و 
کنجکاوی فعالان بین المللــی این حوزه را 
برانگیخته اســت و پیگیر وضعیت تولید یا 

چگونگی خرید حق پخش آن هستند.
مدیر رسانه بین الملل سیما در همین حال، 
همگامی بــا فناوری های روز و شــناخت 
عمیق از موضوعات و دغدغه های جهانی را 

از جمله ملزومات حضور در عرصه رسانه ای 
بین المللی برشــمرد و تصریــح کرد: یکی 
از مزیت های صداوســیما بــرای بازاریابی 
محصــولات خود، محتوای حــلال یا پاکی 
اســت که بر مبنای فرهنگ، اصول، باورها 
و هویت ملی تولید شــده و بــازار بالقوه ای 
متشــکل از بیش از یک میلیارد مســلمان 
دارد. علاوه بــر این تعداد، بــرای نمونه در 
کشوری مثل چین یا هند که جمعیت شان 
بیش از دو میلیارد نفر است، بازارهای قوی 
برای محصولات رســانه ای تولید ایران، به 

ویژه پویانمایی و مستند وجود دارد.
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میدان

 رئیس فدراســیون والیبال با تاکید بر این که این رشته 
ورزشی در شــرایط حساســی قرار دارد، گفت: نیاز به 
همدلی داریم و این که نقطه نظرات را به سمت وحدت 

جدی تر در خانواده والیبال پیش ببریم.
 محمدرضا داورزنــی در ابتدای نشســت کمیته فنی 
فدراســیون والیبال اظهــار کرد: ابتــدا قهرمانی تیم 
جوانــان در جهــان و قــرار گرفتن در رتبه نخســت 
رده بندی تیم های مردان زیر 19 سال جهان را تبریک 

می گویم.
وی با بیــان این که والیبال در خانواده هــا حرف اول را 
می زنــد و علاقه مندان والیبال در هر رده ســنی اخبار 
آن را دنبال می کنند، افزود: بیش از ســه دهه زحمت 
کشیده شــده و اتفاق خوب رخ داده که مردم نسبت به 
والیبال حس خوب پیدا کردند و باید این ذائقه را حفظ 

کنیم. سه دهه کار شده تا در این دهه روندی 
را طی کنیم که جزء قدرت های دنیا باشــیم. 
البته نوسان زیاد داشــته و داریم اما باید در 
مســیر ارتقای والیبال قــرار بگیریم. انتظار 
ارتقای بیشــتر به حق است. درست است که 
وضعیت اقتصادی و اجتماعــی ایران با ژاپن 
متفاوت اســت و نباید دو تیم را با هم قیاس 

کرد.
رئیس فدراســیون والیبال با یادآوری برخی مشکلات 
اعزام تیم ها به مســابقات گفت: چند روز پیش مطلع 
شدیم آرژانتین به ســرمربی، سرپرست و آنالیزور تیم 
ملی نوجوانان ایران ویزا نداد با پیگیری هایی که انجام 
دادیم خوشبختانه طی ۲4 ســاعت مشکل برطرف و 
مقرر شــد در برزیل ویزای کل تیم چسبانده شود. در 

این شرایط جوانان ایران در رده نخست دنیا 
قرار می گیرند. بزرگســالان در رده دهم قرار 
گرفتند و جایگاه کمی نیســت همواره سعی 

کردیم در ریل موفقیت حرکت کنیم.
داورزنی با اشــاره به این که والیبــال ایران 
در ســال ۲014 در زمــره چهار تیــم برتر 
لیگ جهانی قرار گرفــت، خطاب به اعضای 
کمیته فنی گفت: هنوز هــم بدون کمک مالی چندان، 
والیبال در این سطح از افکار عمومی و جهان قرار دارد. 
مســئولیت تک تک ما این اســت که تلاش کنیم این 
جایگاه را در ســطح افکار عمومی جهان حفظ کنیم و 

بی تفاوت نباشیم.
وی تاکید کرد: نیــاز به همدلی داریــم و این که نقطه 
نظرات را به ســمت وحدت جدی تر در خانواده والیبال 

پیش ببریم. در شرایط حساسی قرار داریم وقتی تیم ها 
می برند ضعفــی دیده نمی شــود اما وقتــی می بازند 
ضعف ها در بخش های مختلف خود را نشان می دهند. 
باید به این ســمت برویم که وحدتی در راستای منافع 
ملی کشور ایجاد کنیم. در شرایط حساسی هستیم که 
باید در قهرمانی آســیا و انتخابی المپیک شرکت کنیم 
و ویترین والیبال، تیم ملی بزرگســالان است. باید به 
کمک هم مشکلات را حل کرده و برای حفظ و ارتقای 

موقعیت والیبال کار کنیم.
نشست کمیته فنی فدراســیون والیبال برای بررسی 
عملکرد تیم های ملی مــردان در لیگ ملت ها ۲0۲3 و 
تیم ملی جوانان در قهرمانی جهان ۲0۲3 و برنامه های 
پیش روی این تیم ها از ساعت 10:30 امروز به ریاست 

داورزنی آغاز شده است.

تنها ایرانی حاضــر در انجمن اســنوکربازان حرفه ای 
جهان گفت: حضور من در مجمع انتخابات بیشتر برای 
رشد بیلیارد است و اگر از اسکندری حمایت نکنم از چه 

کسی حمایت کنم.
پس از لغو انتخابات فدراســیون بولینگ و بیلیارد برای 
سومین بار، حسین وفایی تنها ایرانی حاضر در انجمن 
اســنوکربازان حرفه ای جهان که به عنــوان نماینده 
ورزشکاران در مجمع حضور داشت، گفت: اگر این جا 

هستم صرفا برای رشد بیشتر بیلیارد است. اگر از هاشم 
اسکندری حمایت نکنم، از چه کسی حمایت کنم.

وی افزود: موفق تر از  اســکندری در کدام فدراسیون 
است، چرا نباید از وی حمایت شود.

وفایی در پایان تصریح کرد: اگر قرار اســت کسی برای 
رشــته من تعیین تکلیف کند، باید باشــم، اگر اینجا 

هستم صرفا برای همین موضوع است.
به گــزارش ایســنا، همچنین صمد ولــی زاده یکی از 

کاندیداهای حاضر،  پس از تعویق انتخابات فدراسیون 
بولینگ و بیلیــارد اظهار کرد: متاســفانه مجمع برای 
سومین بار به مدت یک ماه و نیم عقب افتاد. بعد از یک 
ســال که منتظر برگزاری مجمع بودیم باز هم شــاهد 
تعویق دوباره آن شدیم که متاسفانه قوانین اساسنامه 

رعایت نشده و از نظر اساسنامه ایراد است.
وی افــزود: ای کاش انتخابات برگزار می شــد و عقب 
نمی افتاد. البتــه چون اعضای مجمــع راضی بودند و 

پولادگر و اســکندری نیز تاکید کردنــد که بعد از یک 
ماه و نیم برگزار شــود انتخابات دوباره به تعویق افتاد. 
دلیل آن را نمــی دانم ولی می دانم کــه رئیس مجمع 
مکاتباتی را با فدراســیون جهانی انجام دادند که ایراد 
گرفتند برای نبود اسکندری، به همین دلیل قرار بر این 
شد با فدراسیون جهانی و آســیایی مکاتبه ای صورت 
بگیرد و راهکار قانونی بگیرند برای جلوگیری از تعلیق 

فدراسیون.

والیبال

بیلیارد

ایمان گودرزی  پیشکســوت پرسپولیس 
معتقد اســت که بازیکنان مورد نظر یحیی 
که هنوز بــه تیم اضافــه نشــده اند کلید 

قهرمانی این تیم هستند.
 رضــا نورمحمــدی مدافع میانی اســبق 
پرســپولیس که با چند مربی از جمله علی 
دایی و برانکــو در پرســپولیس کار کرد در 
خصوص شــرایط خط دفاعــی این فصل 
پرســپولیس همچنیــن شــانس تکــرار 
قهرمانی برای سرخپوشــان و موفقیت در 

آسیا نقطه نظراتش را مطرح ساخت.

با توجه به عملکــرد خوبی که تیم   
فصل گذشته در پست دفاعی داشت، 
اما باشــگاه کنعانی زادگان را به تیم 
اضافه کــرد، حضــور او باعث ایجاد 

حاشیه در این پست نخواهد شد؟
قطعا حضور چنــد بازیکن بــزرگ در یک 
پست برای تیم همیشه حاشیه ساز نخواهد 

شد. 
در چنین شرایطی ســرمربی باید با توجه به 
آمادگی هر بازیکــن تصمیم بگیرد که کدام 
یک از آنهــا را فیکس کنــد و همین قضیه 
باعث ایجاد انگیزه بین بازیکنان خواهد شد. 
بدون شــک یحیی بدون فکر این بازیکن را 
به تیم اضافه نکرده و در تفکرات ســرمربی 
قرار داشــته اســت. هنوز ترکیب فصل بعد 
پرسپولیس مشــخص نیست و شاید یحیی 
بخواهد با ســه مدافع بازی کنــد. خود من 
زمانی که در پرســپولیس بودم با بازیکنان 
بزرگی مثل محمد نصرتی و سید جلال هم 

پست بودم.

اگر ســرمربی پرســپولیس بودی   
کدام زوج را برای خط دفاعت انتخاب 

می کردی؟
بازیکن ثابت خــط دفاع میانی مــن قطعاً 
حســین کنعانی زادگان بود چون به نظرم 
گولســیانی و  پورعلی گنجی در یک سطح 
هســتند و با توجه به آمادگــی آنها در کنار 

کنعانی زادگان به آنها بازی می دادم.

با این شرایط چه سیستمی را برای   
فصل آینده تیم بهتر می دانید؟

باید دید در ذهن یحیی چــه می گذرد و در 
این بین شاید روش 3-4-3 یا روش 5-۲-

3 یا سیســتمی دیگر در نظر سرمربی تیم 
باشــد که به هر حال در بازی های تدارکاتی 
خواهیم دید که چه سیســتم و روشــی در 

دستور کار بازیکنان قرار دارد.

  ارزیابی شما از مدافعان چپ و راست 
تیم چیست؟

در دفاع چپ نعمتی و احمدی شراط خیلی 
خوب دارند ضمن اینکــه وحید امیری هم 
هست که می تواند به این جناح کمک کند. 
جدا از اینکه در ســمت راســت هم با وجود 
دانیال شــرایط خوبی در این منطقه وجود 

دارد. 
در این راســتا حتماً وظیفه مدافعان کناری 
در وهله نخســت دفاع کردن اســت. یادم 
هســت که آقای برانکو هم در این خصوص 
حرف قشــنگی می زدند که تأکید داشتند 
مدافعان میانی یا مدافعــان کناری در وهله 
اول دفاع هســتند از این رو باید خوب دفاع 
کنند و این کار را به نحو احسن انجام دهند 

و اگر شرایط ایجاد شــد در کار هجومی هم 
حضور پیدا کنند. شــرایط برای دفاع وسط 
سخت اســت که در دربی که ۲ بر یک برنده 
شدیم نمونه این موضوع را به وضوح دیدیم. 
جــدا از اینکه در دفاع چــپ بازیکنی مانند 
احمدی مثل محمد انصاری است که در سن 
خیلی کم به پرسپولیس پیوست اما با وجود 
این توانســت بازی های خوبی را ارائه دهد. 
در حال حاضر هم امیدوارم محمد انصاری 

بتواند خودش را با شرایط وفق دهد.

  در رابطه با جدایی عیسی چه نظری 
داریــد و در غیاب او فکــر نمی کنید 
پرسپولیس حتماً باید یک مهاجم تمام 

کننده دیگر را به خدمت بگیرد؟

عیسی حتماً همه بالا و پایین ها را کرده که 
تصمیم به جدایی گرفته است. پیشکسوتان 
و مردم هم به فکر بازیکن جایگزین عیســی 
هســتند. رفتن هر بازیکنی ایــرادی ندارد 
ضمن اینکه در حال حاضر هــم بازیکنانی 
ماننــد محمد عمری و خدادادی و شــهاب 
و عبدی هم هســتند که می توانند در خط 
حمله خــوب کار کنند اما به هــر حال این 
مســأله هم وجود دارد که اگر الان بازیکنی 
ماننــد علیپور بــود خیلی می توانســت به 

پرسپولیس کمک کند.
 با وجود این حتماً پرســپولیس به بازیکن 
ششــدانگ دیگری مانند شــهاب نیاز دارد 
که باید آن را جذب کند چون برای آســیا و 
جام های داخلی حتماً باید در پست مهاجم 

گلزن تقویت شویم.
 شهاب هم سرزن است و هم شوتزن از این رو 
حتماً باید بازیکــن بلند قامــت دیگری را 
جذب کنیم که اگر بازی گره خورد بتوانیم از 
طریق مهاجم گلزن به خواسته مان برسیم. 
باور کنید همین یکــی دو بازیکن و جذبش 
برای قهرمانــی و موفقیت در آســیا خیلی 
نقش کلیــدی دارد که باید باشــگاه آن را 

لحاظ کند.

  با جدایی گوهری پرسپولیس هنوز 
موفق بــه خرید دروازه بــان ذخیره 

نشده...
دروازه بانی پست حساسی اســت از این رو 
حتماً باید یک دروازه بان خوب ولو خارجی 

برای پرسپولیس جذب شود. 
برای تیمی با عظمت پرســپولیس بد است 
که برای شرکت در آسیا و مسابقات داخلی 
تنها با یــک دروازه بــان مطمئــن پای به 

رقابت ها بگذارد.

داورزنی:درشرایطحساسیهستیم

حسینوفایی:ازاسکندریحمایتنکنمازچهکسیحمایتکنم؟

دولژیونرایرانیدرانتظارامضایقراردادبااستقلال
خریدار   مهــدی قایدی و امیرحســین 
حســین زاده این روزها وضعیتی مشــابه 
یکدیگر دارند. از یک ســو حسین زاده با تیم 
شــارلروا تمرین نمی کند و از ســوی دیگر 
مهدی قایــدی نیــز همین وضعیــت را با 

باشگاهش شباب الاهلی دارد.
باشگاه اســتقلال دو هفته پیش مذاکراتی 
را با باشــگاه شــارلروای بلژیک کلید زد تا 
امیرحسین حسین زاده را به خدمت بگیرد. 
در آن مذاکرات باشگاه شارلروای بلژیک از 
باشگاه اســتقلال خواست در ازای پرداخت 
800 هزار یــورو رضایتنامه حســین زاده 
را صادر کنــد تا این بازیکن بــه طور دائمی 
بتواند برای استقلال به میدان برود. باشگاه 
اســتقلال در مذاکرات اولیه خود با باشگاه 
شارلروای بلژیک اعلام کرده که قادر نیست 
بیش از 500 هزار یورو به شــارلروا بپردازد 
و بعــد از اینکه باشــگاه شــارلروا راضی به 
دریافت این مبلغ نشــد، باشــگاه استقلال 
دیگر مذاکرات خود را با این باشگاه پیگیری 

نکرد.
حســین زاده هم با وجود اینکــه همچنان 
مذاکرات روی هــوا مانده منتظر باشــگاه 
استقلال است و حتی در اردوها و تمرینات 
تیمش شرکت نکرده اســت تا شاید باشگاه 
اســتقلال اقدامات تازه ای در این خصوص 

انجام دهد و او به استقلال بازگردد.
حسین زاده حتی صحبتی هم با جواد نکونام 
داشته و سرمربی اســتقلال به این بازیکن 
اعلام کرده عمیقاً خواســتار بازگشت او به 
ایران است ودوست دارد در ترکیب استقلال 
بازی کنــد. حتی نکونــام در صحبت هایی 
که با این بازیکن داشــت، اعــلام کرده اگر 
مهدی قایدی به اســتقلال نیاید، حضور او 
)حسین زاده( می تواند کمک قابل توجهی 
به خط حمله باشــگاه اســتقلال باشد اما 
دســت نکونام نیز بســته اســت و مدیران 
باشگاه اســتقلال باید در این راستا اقدامات 
جدی تری انجــام دهند تا حســین زاده به 

استقلال بازگردد.
اینکه چــرا بعــد از مذاکرات اولیــه میان 
باشــگاه اســتقلال و شــارلروا مسئولان 
باشــگاه اســتقلال دیگر پیگیر مذاکرات با 
بلژیکی ها نشدند، مشخص نیست. احتمالاً 
این موضوع مربوط اســت به بحران مالی در 
باشگاه استقلال و از سویی شنیده می شود 
مسئولان باشگاه اســتقلال به حسین زاده 
اعلام کرده انــد که خودش مشــکلش را با 
باشگاه شارلروای بلژیک حل کند. این حرف 
به این معنا است که حســین زاده بخشی از 
مبلغی که باشــگاه بلژیکی خواســته را به 
آنها بدهد یــا اینکه از مطالباتــش بگذرد تا 

انتقال مورد نظر باشــگاه اســتقلال انجام 
شود که بعید اســت چنین اتفاقی رخ دهد 
و حســین زاده بخواهد از مواضع مالی خود 

کوتاه بیاید.
وضعیت بــه وجود آمده برای حســین زاده 
بی شــباهت به آن چیزی نیســت که برای 
مهدی قایــدی رخ داده اســت. باشــگاه 
شــباب الاهلی نیــز تمام پول حــق انتقال 
قایدی به باشگاه استقلال را یکجا می خواهد 
و سران این باشــگاه که یک بار بابت معامله 
با طرف اســتقلالی زخــم خورده اند هرگز 
نخواهند پذیرفت که باشــگاه استقلال به 
صورت قســطی حق رضایتنامــه قایدی را 

بپردازد. 
برای همین این باشــگاه بارها به مسئولان 
باشگاه استقلال اعلام کرده فقط در حالتی 
حاضر اســت رضایتنامه قطعــی قایدی را 
صادر کند که باشگاه استقلال تمام آن پولی 
که خواسته شــده را به طور یکجا در حساب 
باشگاه شباب الاهلی قرار دهد که بعید است 
با توجه بــه مبلغ قابل توجهی که از ســوی 
باشــگاه الاهلی خواسته شــده )4میلیون 
یورو( اساســاً هیچ تیمــی در فوتبال ایران 

قادر به جذب قایدی باشد.
با این حال مهدی قایدی نیز از انجام تمرین 
با باشــگاه شــباب الاهلی خودداری کرده 

و به اســتقلالی ها هم پیغام داده همچنان 
منتظر خواهد ماند تکلیفش با این باشــگاه 
روشن شود اما از سوی باشگاه استقلال هیچ 
حرکتی انجام نشــده و مهــدی قایدی نیز 
منتظر است تا شاید در روزهای آتی اتفاقاتی 

رخ دهد و او به استقلال بازگردد.
قایدی می داند که اگر در این ایام که باشگاه 
اســتقلال همچنان فرصت یارگیری دارد با 
باشگاه شباب الاهلی دست همکاری دوباره 
بفشــارد و به این تیم ملحق شود، استقلال 
دیگر قــادر به جــذب او نخواهد بــود اما او 
صبر کرده تا شاید از سوی باشگاه استقلال 

اقدامی انجام شود که هیچ حرکت مثبتی در 
روزهای اخیر دال براینکه باشگاه استقلال 

خواهان قایدی باشد انجام نشده است.
به هر حال باشگاه استقلال باید حسن نیت 
دو لژیونر فوتبال ایران را جــدی بگیرد. دو 
بازیکنی که همه تیم هــای داخلی خواهان 
آنها خواهند بود اما به رغــم آنکه از تیم های 
خارجی خود نیز پیشنهاد دارند و می توانند 
بار دیگر در ترکیب شــارلروا و شباب الاهلی 
بازی کنند اما صبر کرده اند تا از سوی باشگاه 
ســابق خود در ایران اقدامی در راســتای 

بازگشت انجام شود.

گزینههاییحییبرایخطحمله؛ازشهریار
تامهاجمانخارجی

اگر احتمال بازگشــت علیپور به پرسپولیس را بســیار ضعیف بدانیم، 
گفته می شود هنوز بحث جذب شهریار مغانلو از سپاهان وجود دارد.

در حالی که عیســی آل کثیر به یک باره از پرسپولیس جدا شد و دست 
یحیی را در خط حمله خالی گذاشت حالا اولویت خریدهای تابستانی 

گل محمدی یک مهاجم و یک دروازه بان است. 
در عین حال برای پست دروازه بان، گلر زیر۲3 سال یا نه چندان نامدار 
هم می تواند کار یحیی را راه بیندازد چرا که در آن پســت بیرانوند حی 
و حاضر اســت اما در خط حمله پرســپولیس مهاجمی نیاز دارد که در 
لیگ برتر بار خط حمله را به دوش بکشد و البته در لیگ قهرمانان آسیا 

کارایی لازم را داشته باشد.
از دو روز قبــل در فضــای مجــازی بحث بازگشــت علــی علیپور به 
پرسپولیس مطرح شــده در حالی که این بازیکن با ژیل ویسنته پرتغال 
قرارداد دارد و بعید است خودش هم بخواهد به پرسپولیس برگردد. تازه 
اگر علیپور بخواهد به پرسپولیس برگردد باشگاه باید مبلغ رضایتنامه او 
را پرداخت کند که حتی اگر نصف مبلغ رضایتنامه عزت اللهی هم باشد 

کار را برای سرخ ها سخت خواهد کرد.
اگر احتمال بازگشــت علیپور به پرسپولیس را بســیار ضعیف بدانیم، 
گفته می شود هنوز بحث جذب شــهریار مغانلو از سپاهان وجود دارد 
و ممکن است این انتقال در دقیقه 90 قطعی شــود. اخیراً شنیده شده 
که ســپاهان راضی به جدایی این بازیکن شــده و می خواهد مغانلو را 
به الاتحاد کلبا بفروشــد اما در این ســو گفته شــده درویش و مدیران 
پرسپولیس هم دنبال راهی هستند تا با خرید مغانلو به ترتیبی که شده 

خواسته یحیی گل محمدی را اجابت کنند.
در عین حال گفته می شود اگر انتقال مغانلو همچنان غیرممکن باشد 
پرســپولیس دنبال گزینه خارجی خواهد رفت که ظاهــراً اقداماتی 
هم در این زمینه انجام شــده اما از آنجایی که تقریباً همه خریدهای 
خارجی یحیی بخصــوص در خط حملــه مثل آنتونی اســتوکس، 
کریستین اوساگوانا، شــرزود تمیروف، شــیخ دیاباته و لئاندور پریرا 
همگی ناموفــق و ناکارآمد بوده انــد و تنها هزینه هــای گزافی روی 
دوش باشگاه گذاشــته اند - تنها خرید قابل پرسپولیس یحیی یورگن 
لوکادیا هلندی بود که او هم قبل از نیم فصل این تیم را ترک کرد - هم 
گل محمدی و هم باشگاه با دســت و پای لرزان و وسواس بیشتر وارد 
پروسه انتخاب و جذب بازیکن جدید شــده اند و دوباره می ترسند که 
خرید جدید خارجی نه تنها کارگشا نباشــد بلکه هزینه گزافی هم به 

باشگاه تحمیل کند.

عجیباماواقعی؛پاریسنژرمنباامباپه
خداحافظیکرد

کیلیان امباپه از ترکیب پاری سن ژرمن برای تور پیش فصل ژاپن کنار 
گذاشته شد.

به نقل از اکیپ، باشــگاه پاری ســن ژرمن برای اردو آماده سازی پیش 
فصل راهی کشور ژاپن می شــود و چند دیدار دوستانه نیز در این کشور 

برگزار می کند.

در حالی که امباپه در اولین بازی دوســتانه پیش فصل پاری سن ژرمن 
حضور داشــت و موفق به گلزنی نیز شده بود، حالا سایت رسمی باشگاه 
پاری سن ژرمن در یک اقدام جنجالی و در میان تعجب همگان تصمیم 
گرفت تا نام او را در فهرست کاروان تیم برای سفر به ژاپن قرار ندهد تا او 

را تحت فشار قرار دهد.
پاری سن ژرمن متقاعد شده اســت که امباپه در حال حاضر قراردادی 
برای پیوستن به رئال مادرید در پایان فصل دارد. ظاهرا پاریسی ها اجازه 
بازی مجدد برای این بازیکن ۲4 ســاله را نخواهند داد و او را در اختیار 

خریداران علاقه مند قرار می دهند.
امباپه مدت هاســت که گفته قصد ندارد پس از پایان قرارداد فعلی خود 
که تابستان آینده منقضی می شود در پاریس بماند. اما پاری سن ژرمن 
نمی خواهد کاپیتــان تیم ملی فرانســه مجانی از این تیم جدا شــود 
و اکنون بــه دنبال جبران حداقــل 180 میلیون یــورو )166 میلیون 
پوند/194 میلیون دلار( است که در سال ۲017 برای این بازیکن خرج 

کرد.
انتظار مــی رود مقصد بعدی ســتاره فرانســوی رئال مادرید باشــد. 
کهکشانی ها به دنبال جایگزین برای کریم بنزما، برنده توپ طلا هستند 
که ماه گذشته راهی الاتحاد عربستان شد. اما به جز مادرید چند باشگاه 

دیگر نیز شرایط امباپه را دنبال می کنند.
پاری ســن ژرمن پیشــنهاداتی را برای این بازیکن ارائه خواهد کرد و 
اکنون به نظر می رســد امباپه فصل آینده خارج از پارک دو پرنس بازی 

کند.

حزباویازدلیلانتخابالسدگفت
بازیکن ایرانی السد امیدوار اســت که بتواند با این تیم جام های زیادی 

به دست آورد.
محمد امین حزباوی بعد از درخشــش در فولاد خوزستان بود که مورد 

توجه تیم های بزرگ قرار گرفت.

حزباوی تصمیم گرفت که راهی لیگ ســتارگان قطر شــود تا پیراهن 
السد را برتن کند.

او در گفت وگویی کوتاه که با روزنامه الوطن داشت از دلیل انتخاب السد 
ســخن به میان آورد. این مدافع ایرانی جوان و آینده دار گفت: السد تیم 
بزرگ و شناخته شــده ای در قطر و منطقه است و بازی کردن برای این 

تیم برای هر بازیکنی یک امتیاز بزرگ به شمار می آید.
مدافع پیشــین فولاد و کاپیتان تیم ملی فوتبال جوانان ایران ادامه داد: 
امیدوارم با السد قهرمانی در همه جام ها را به دست آورم. من السد را به 
این دلیل انتخاب کردم که در هر جامی شــانس قهرمانی دارند. نهایت 
تلاش خودم را به کار می گیرم تا بازیکنی تاثیرگذار برای الســد باشم و 

روزهای خوبی را با این تیم تجربه کنم.



ه  د ا ز ر فخا حســنا - ه نشا ما کر
دکتر  نوروزی در جلســه کمیســیون 
خدمات شــهری که با حضــور معاون 
خدمات شــهری و معاونیــن خدمات 
شــهری مناطــق و رئیس کمیســیون 
خدمات شهری شــورای اسلامی شهر 
نضبــاط کاری و  ر گردید بــر ا برگــزا
رزیابــی عملکــرد خدمــات  نجــام ا ا

کرد. تأکید  شهری 
ر کرمانشــاه گفــت: مدیریت  شــهردا
یــن اســت که از  مناســب در شــهر ا
ر و ماشــین آلات موجــود بتوان  بزا ا
بــه بهترین نحــو اســتفاده کرد و در 
شــرایط ســخت بتوان با کمبودها کار 
کرد، شــهرداری هم اکنون در بخش 
خدمات شــهری هم با کمبود ماشین 
آلات مجهــز مواجــه هســت و هم با 
لبته نمونــه چنین  کمبــود نیرو کــه ا
رد،  رات وجود دا دا مســائلی در همه ا
ما خوشــبختانه شــهرداری با وجود  ا
نســته رضایت نســبی  کمبود هــا توا

شهروندان را بدست بیاورد.
فــزود: متاســفانه  دکتــر نــوروزی ا
در گذشــته کســی بــه فکــر تعمیر و 
آلات  ماشــین  مناســب  نگهــداری 
شــهرداری نبــوده و امروز مــا با این 
مشــکل مواجــه هســتیم کــه برخی 
ز رده خارج  ماشــین آلات مــا بایــد ا
و برخی تعمیرات اساســی شــوند که 
ز  ما ا رد ا هزینه زیــادی را بدنبــال دا
متیــازات مربوط  ز ا طرفی مــی توان ا
ربعیــن اســتفاده کــرد و برخی  بــه ا

مشکلات را حل نمود.
شــهردار کرمانشــاه ادامه داد: موضوع 
شهردار شب هر چه سریعتر باید اجرایی 
گردد و معاونین خدمات شــهری مناطق 
هم باید شب و صبح از سطح منطقه خود 
بازدید و نظــارت کامل بر حســن انجام 

کار داشته باشند.
دکتــر نــوروزی در پایــان گفــت: 
زحمــات و تلاش هــای مدیــران بــر 
رزیابی  کسی پوشــیده نمی ماند و با ا

ران  هایی که مدنظر هســت به شهردا
مناطــق و معاونیــن خدمات شــهری 
آنها نمــره خواهیــم داد مدیران هم 
نضباط کاری را ســرلوحه کارها  باید ا
ر دهنــد و در اجــرای برنامه ها و  قرا

نضبــاط کاری را مد  یــن ا پــروژه ها ا
ر دهند. نظر قرا

همچنیــن در ایــن جلســه مهنــدس 
نامــداری معــاون خدمــات شــهری 
شــهرداری کرمانشــاه طــی گــزارش 

کامل و مبســوطی از وضعیــت خدماتی 
به شــهروندان، میــزان ماشــین آلات 
و ابــزار موجــود شــهرداری و تعــداد 
نیروهای انسانی شــهرداری و مشکلات 

و نیازمندی های این حوزه را برشمرد.

قزوین-مریم نقدی  مدیرعامل شــرکت گاز 
استان قزوین عملیات گازرسانی به گلخانه نودهک 
واقع در شهرســتان تاکســتان و شــهرک صنعتی 
کوهین را از مهمترین اولویت های این شــرکت در 
سال جاری برشــمرد.علی حجتی پور  مدیرعامل 
شــرکت گاز اســتان گفت: برای اجــرا و بهره 
برداری از فاز یــک گلخانه نودهک تاکســتان 
نیازمند بــه منابع گازی، آب و برق هســتیم که 
در بخش گازرســانی این شرکت ســعی کرده 
تا بــا تعریف یک پــروژه جامع و مناســب، این 
طرح را به ســرانجام برساند.وی ادامه داد: برای 
انجام ایــن کار و تامین گاز مورد نیــاز این واحد 
گلخانــه ای نیازمنــد احــداث ۱۲ کیلومتر خط 
تغذیــه ۱۲ اینچ و احــداث یک ایســتگاه تقلیل 
فشــار CGS هســتیم تا در ســال رشــد تولید، 
شرکت گاز اســتان قزوین بتواند ســهم بسزایی 
را در تحقق شــعار ســال بردارد. حجتــی پور با 
اشــاره به پروژه گازرســانی به شــهرک صنعتی 
کوهین، خاطرنشــان کرد: در حوزه گازرســانی 

به شــهرک های صنعتی، به غیر از شــهر صنعتی 
کوهین، ۱۵ شــهرک صنعتی دیگر این استان از 
نعمت گاز طبیعــی بهره مند هســتند.وی ادامه 
داد: برای اجرای عملیات گازرســانی به شــهرک 
صنعتــی کوهین بــه عنــوان آخرین شــهرک 
صنعتی فاقد گاز اســتان، نیازمنــد احداث خط 
تغذیه و یک ایســتگاه CGS هســتیم تا بتوانیم 
با احــداث ۱۲ کیلومتر خــط لوله انتقــال، این 
شــهرک صنعتی را نیز از نعمــت گاز طبیعی در 

سال جاری بهره مند سازیم.

اهواز –محمد مجدم مدیــرکل حفظ آثار 
و نشــر ارزش های دفــاع مقدس خوزســتان 
به حرکــت توهین آمیــز نیروی سرســپرده 
موســاد در ســوئد اشــاره کرد و گفت توهین 
لهی اســت. به قــرآن، اهانت بــه همه ادیان ا

لرضــا مرادحاجتی  در جلســه  ر عبدا ســردا
شــورای اداری دفــاع مقــدس بــه حرکت 
توهین آمیــز نیروی سرســپرده موســاد در 
ســوئد اشــاره کرد و اظهار داشــت: توهین 
به قــرآن، اهانت به همــه ادیان الهی اســت.

وی افزود: این مرتد سرســپرده با حرکت خود 
ماهیت پلید و پوشــالی احترام بــه عقیده را نه 
در کشــور ســوئد که در فرهنگ غرب به چالش 
کشــاند چرا که با وجــود چندین بــاره اهانت 
به کتاب مقدس بشــریت و اســلام، کوچکترین 
برخوردی با این شخص نشــد در حالی که این 
اهانت، احساســات پاک میلیون ها مســلمان را 
در دنیا جریحــه دار کرد.مدیــرکل حفظ آثار 
و نشــر ارزش های دفاع مقدس خوزســتان با 

تاکید بر این که دولت ســوئد بابــت میزبانی از 
این شــخص در انجــام این اهانت بایــد از همه 
مســلمانان جهــان عذرخواهــی کنــد، گفت: 
وحــدت کشــورهای مســلمان و در راس آن 
ارتباط ایران با عربســتان و دیگر کشــورهای 
منطقــه باعــث آزار و اذیت خیلی از کشــورها 
منجمله رژیم غاصب اســرائیل شــد و این گونه 
ز  حرکات نشــانه عقده گشــایی و خشم آن ها ا

تحاد است. این ا

وین قز خوزستان
 مدیرعامل شرکت گاز استان قزوین اعلام کرد؛

گازرسانی به گلخانه نودهک و شهرک صنعتی کوهین درسال جاری
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس خوزستان:

توهین به قرآن، اهانت به همه ادیان الهی است

شهردار کرمانشاه:

انضباط کاری باید سرلوحه کارها و برنامه های 
شهرداری باشد

دیدار مدیرکل بنیاد مسکن اردبیل با مدیرکل 
اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

اردبیل-افســون جبارزاده مهندس حامد کیخسروی- 
ردبیل با  نقلاب اســلامی اســتان ا مدیر کل بنیــاد مســکن ا
همراهــی منوچهــر حاجی زاده- معــاون عمران روســتایی 
نقلاب اســلامی اســتان اردبیل بــا حضور در  بنیاد مســکن ا
ر  ره کل تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی ضمن دیدا دا محل  ا
با مهنــدس رحیمی- مدیــرکل تعاون، کار و رفــاه اجتماعی 
نقلاب اســلامی اســتان  در خصــوص معرفی بنیاد مســکن ا
ر تســهیلات مشــاغل خانگی بحث و  ردبیل بــه عنوان کارگزا ا

گردید. نظر  تبادل 
لازم به اســت، در این جلســه ضمــن معرفی طــرح منظومه 
ردبیــل و عملکــرد آن در بخش های  روســتایی در اســتان ا
مــات و پیگیری لازم در  قدا شــاهرود و هیر، مقــرر گردیــد ا
دامه نهاد  نجــام گردیده تــا در ا لذکر ا خصوص موارد فــوق ا
نقلابــی بنیاد مســکن در ســطح اســتان اردبیل نســبت به  ا
معرفــی و ثبت نــام  مســتقیم متقاضیان مشــاغل خانگی در 

قدام نماید ســامانه مربوطه ا

 

ح های جدید آبفا  بهره برداری از طر
در استان البرز

ر  لبرز به ارزش هزا لبرز مظفری طرح های جدید آبفــای ا ا
و ۷۴ میلیــارد تومان بــا حضور وزیــر نیرو به بهــره برداری 

. سد می ر
ز مدول  بهــره برداری ا لبرز گفت: مدیرعامل شــرکت آبفای ا
)بخش( ســوم تصفیه خانه شــماره ۲ کرج بــا ظرفیت ۵۰۰ 
لیتربــر ثانیــه واعتبــار ۱۸۰ میلیــارد تومان وحفــر، تجهیز 
یــش تولید ۳۰۰  فزا ومهندســی مجــدد ۶۵ حلقه چاه و بــا ا
نتقــال وتوزیع  ۴ کیلومتــر خط ا لیتــر درثانیــه واجــرای ۵/
ز ۶ باب  اصلی با اعتبــار ۴۳۰ میلیارد تومــان وبهره برداری ا
مخــزن ۱۰ ذخیره بــه ظرفیت ۱۸ هــزار ۵۰۰ متــر مکعب 
یقربلاغ، هیو  درکرج، مهرشــهر، رجایی شــهر و روســتا های ا
و قاســم آباد بزرگ بــا مجمــوع ارزش ریالــی ۱۳۰ میلیارد 
تومان طرح هایی اســت کــه روز پنج شــنبه بــا حضور وزیر 

فتتاح خواهند شــد. نیرو ا

مدیرکل بهزیستی استان :
تومان  میلیارد   ۱۳۱ پرداخت   

اشتغالزایی تسهیلات 
ایلام مددجویان  به   

ایلام –حســن بیگی  مدیــرکل بهزیســتی ایــلام گفت: 
ســال گذشــته ۱۳۱ میلیارد تومان تســهیلات اشــتغالزایی به 

مددجویان زیر پوشــش این نهاد در استان پرداخت شده است.
ز مهمتریــن برنامه  حســین نورعلیونــد اظهار کــرد: یکــی ا
های بهزیســتی اســتان ایلام طی سال های گذشــته حمایت 
از طرح هــای اشــتفالزایی مددجویــان تحت پوشــش بوده 

ست. ا
وی عنــوان کرد: طــی ســال گذشــته در این راســتا ۱۳۱ 
میلیارد تومان تســهیلات اشــتغال به مددجویان بهزیســتی 

ایلام پرداخت صورت گرفته است.
یــن میزان  مدیــرکل بهزیســتی اســتان ایلام تاکیــد کرد: ا
ز مددجویان  ر و ۳۹۳ نفر ا تســهیلات اشــتغالزایی به یک هزا
تحــت پوشــش بهزیســتی اعطا شــده کــه نقــش مهمی در 

خودکفایی مددجویان داشــته است.
ینکه ســال گذشــته ۹۰۰ میلیون  نورعلیونــد با اشــاره بــه ا
ز نقــدی و غیرنقدی  تومــان مشــارکت های مردمــی اعــم ا
فزود: همچنین طی سال  در بهزیســتی اســتان جذب شــد، ا
گذشــته واگذاری ۳۶۶ واحــد مســکونی بــه مددجویان و 
معلولان تحت پوشــش بهزیستی اســتان صورت گرفته است.

وی اضافــه کــرد: بیــش از ۲۸ میلیــارد تومــان طی ســال 
گذشــته کمــک بلاعــوض در بخش مســکن بــه مددجویان 
ر بــرای بهــره مندی از  نوا ر و ۱۳۸ خا پرداخت و یــک هــزا
نشــعاب گاز، برق و آب بــه میزان یک  معافیت پرداخت حق ا

میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان معرفی شــدند.
مدیرکل بهزیســتی ایلام یادآور شد: پارســال بیش از ۳۵ میلیارد 

تومان مشوق بیمه معلولان و مددجویان پرداخت شده است.
یــلام از حمایــت های  ر نفــر در اســتان ا بیــش از ۴۴ هــزا

بهزیســتی برخوردار هستند.

نسبت به مدت مشابه سال گذشته صورت گرفت؛
حوزه های  در  توجه  قابل  رشد 

صنعتی  ملی  وه  گر مختلف  
ایران  فولاد 

اهواز – محمد مجدم    مدیرعامل شــرکت بــا اعلام این 
خبر اظهــار کرد: بهار ســال ۱۴۰۲ در حالی به پایان رســید 
یران بر اســاس عملکرد  که شــرکت گروه ملی صنعتی فولاد ا
۳ ماهه نخســت ســال جاری با همت و غیرت عموم پرســنل 
یــران موفق  ســخت کوش خــود و حمایت های بانــک ملی ا
یــش ۱۴۳ درصــدی تنــاژ تولید محصولات شــمش،  فزا به ا
میلگــرد، لولــه، تیرآهن و کلاف در مقایســه با مدت مشــابه 
ســال قبل شــد، که این میزان تولید در ۸ ســال گذشته بی 

سابقه بوده است.
ریابــی و فروش  ره بازا دا فــزود: در حــوزه بازرگانــی، ا وی ا
با رشــد ۱۷۷ درصدی صــادرات، رشــد ۵۴ درصدی فروش 
ره  دا داخلی ، رشــد ۱۰۸ درصــدی بارگیری محصــولات و ا
خریــد با رشــد ۳۰ درصــدی تعــداد منابــع تامیــن کننده 
کالاهای اساســی کارخانجات از طریق شــرکت های داخلی، 
رشــد ۳۰ درصدی واردات کالاهــای اساســی کارخانجات 
از شــرکت های خارجــی )بصــورت مســتقیم( از طریق ثبت 
فزایش ۵۰ درصــدی ثبت  ســفارش و بازرگانــی خارجــی، ا
نــش بنیان فعال در ســطح کشــور و  و جذب شــرکت های دا
ز منابع بومی اســتان خوزســتان، رشد ۴۰ درصدی  حمایت ا
خریدهــای اعتبــاری بصــورت ال ســی )اعتبار اســنادی( 
ولیــه و مصرفی  د ا یــش خریــد بصــورت تجمیعی مــوا فزا و ا
ز کارخانجــات تولیــدی دســته اول داخلــی، جهــش قابل  ا

ند. یــن مجموعه رقم زده ا توجهی را در ا

یادداشت سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اصفهان

وستای استان اصفهان از آب شرب پایدار بهره مندی ۹۷ ر
اصفهان-مریم مومنــی  مدیر عامــل آبفای اســتان اصفهان 
ز آب شرب  گفت: در مرحله نخســت جهاد آبرســانی، ۹۷ روســتا ا
ر بهره مند شــدند.مدیر عامل آبفــای اســتان اصفهان گفت:  پایــدا
در مرحله نخســت جهاد آبرســانی، ۹۷ روســتا در ســه شهرستان 

ر بهره مند شدند. ز آب شــرب پایدا نایین، فریدونشــهر و سمیرم ا

حســین اکبریان با اشــاره به بهره منــدی ۳۱ هزار نفر از روســتاییان 
اســتان اصفهان از آب شــرب پایــدار، افــزود: مرحله نخســت جهاد 
آبرســانی با پیشــرفت ۴۰ درصدی همراه بوده اســت که در آن ۳۸۰ 
کیلومتر لوله گــذاری، ۴۵ باب مخزن، ۹ ایســتگاه پمپاژ و ۵ حلقه چاه 
جدید اجرا و ســاخته خواهد شــد. او  با اشــاره به اجرای مرحله دوم 

طرح جهاد آبرســانی در اســتان گفت: در این مرحله پیش بینی شــده 
است ۳۰۰ روستای دیگر در ۲۳ شهرستان اســتان از آب شرب پایدار 
بهره مند شــوند که در ایــن مرحلــه ۸۵۰ کیلومتر خطــوط انتقال و 
شــبکه توزیع، ۳۵ باب مخزن و ۲۴ ایســتگاه پمپاژ با اعتباری بیش از 

۸۰۰ میلیارد تومان اجرا می شود.

ســنندج-فاطمه ملایــی  مدیرعامل شــرکت گاز اســتان 
ینکه در ســه ماه اول ســال جــاری بیش  کردســتان با بیــان ا
۱۱۸ کیلومتــر شــبکه گذاری در بخش شــهری و روســتایی  از
نجام گرفته اســت گفت: در حال حاضر ۳۳  اســتان کردســتان ا
ر و ۵۷۹ روســتا با ضریب نفوذ  شــهر با ضریب ۱۰۰ درصد و هزا

رند. ر دا ۹۹درصد تحت پوشــش گاز طبیعی قرا
فزون  احمد فعله گــری، اظهار کــرد: به موازات گســترش روزا
واحدهای صنعتی در اســتان کردستان، گازرســانی نیز، روندی 
شــتابان داشــته و ســبب تقویت و رونق فعالیت های تجاری در 

این خطه شده است.
فیایی و توپوگرافی اســتان کردســتان  فزود: وضعیت جغرا وی ا
با سایر نقاط کشــور متفاوت بوده و تداوم گازرســانی به شهرها 
و روستاهای اســتان در ســال های اخیر با وجود اعمال تحریم ها 
وان نه تنها متوقف نشــده بلکــه با تلاش  قتصادی فــرا و فشــار ا
و همت بــالای مســئولان صنعت گاز کشــور این کار بــا تکیه بر 

توان و حضور مؤثر شــرکت های داخلی شــتاب بیشتری گرفت.

مدیرعامل شــرکت گاز اســتان کردســتان به توجه ویژه دولت 
لــت اجتماعی اشــاره کرد و  ســیزدهم به رفــع تبعیض ها و عدا
قدامات جهــاد گونه دولت در  د: تردیدی نیســت که با ا دامه دا ا
چند سال گذشــته جشن گازدارشدن سراســری در هفته دولت 
ر و گاز طبیعی بیشــترین حجم  سال جاری در این اســتان برگزا

نرژی را به خود اختصاص می دهد. ســبد ا
وی بیان کــرد: با بررســی حجم لولــه گذاری در ســال جدید 
ز یک کیلومتر شبکه گذاری در  مشــخص می شــود هر روز بیش ا
نجام گرفته که با حجم شبکه گذاری  ســطح اســتان کردســتان ا
تا پایان خرداد ماه ســال جاری و با در نظر گرفتن مســیر طولانی، 
پر پیچ و خم و زمین ســخت و ناهموار روســتاهای باقیمانده بیش 

از ۱۱۸ کیلومتر شــبکه گذاری انجام گرفته است.
مدیرعامل شــرکت گاز استان کردســتان  با اشاره به دور دست 
بر اجرای لوله  بودن روســتاهای باقیمانده و ســختی چندین برا
ز  ر، آماری ا ر، ســنگی و شــیب دا گذاری در مســیرهای ناهموا
ئه داد و  را وضعیت لوله گذاری در ســه ماهه اول ســال جــاری ا
ژ لولــه گــذاری ۲۱  کیلومتر،  بیان کــرد: در فرودین مــاه مترا
اردیبهشــت ماه ۳۶ کیلومتر و در خرداد ماه ۶۱ کیلومتر شــبکه 
نجــام گرفته اســت. فعله گــری طول کل شــبکه های  گذاری ا
ز  اجراء شده در بخش شــهری و روستایی در اســتان کردستان ا

ر کیلومتر ذکر کرد. بدو تاســیس تا پایان خرداد ماه را ۱۳ هزا

مدیرعامل شرکت گاز استان عنوان کرد؛

کردستان وستایی  ر و  شهری  بخش  در  گاز  شبکه گذاری  کیلومتر   ۱۱۸ از  بیش  اجرای 

کردستان

گلستان

ورزش  ره کل  دا ا بــه همــت  گرگان-مهنازمحمدزمانــی    
ز بازنشســتگان این ســازمان  نــان گلســتان ،مراســم تجلیل ا وجوا
قاســمعلی برزمینی دراین مراســم اظهــار کرد :درطی  نجــام شد. ا
نســته رتبه های خوبی درحوزه ورزش  نان توا دوســال ،ورزش وجوا
قدامات توســعه ای وزیرســاختی  کســب کند. برزمینی درخصوص ا
ازمجمــوع ۱۱۰پروژه نیمــه تمام درنمام شهرســتان ها  بیان کرد:
وبخش هــای مختلف ،حــدود ۲۰پروژه بــه بهره برداری رســیده 
ره کل  دا ندازی کانــون بازنشســتگان ا ه ا زرا اســت. وی همچنیــن ا

نند  بازنشســتگان علاقه منــد ،میتوا نان خبرداد وگفت: ورزش وجوا
نها اســت به ماکمک  یــن کانون که خواســته به حق ا ندازی ا ه ا به را
کننــد . وی درپایان گفــت: تمامــی بازنشســتگان  این ســازمان 
ره  دا ننــد ازفضاهــای ورزشــی واســتخرهای زیرمجموعــه ا ،میتوا
یــگان اســتفاده کنند.در پایان مراســم بــه کلیه  کل به صــورت را
دارات همچون  ریم بقیــه ا یایی داده شــد امیدوا بازنشســتگان هدا
ر  ینجور مراســم هایی برگزا ره کل ورزش بــرای بازنشســتگان ا دا ا

. یند نما

تجلیل ازبازنشستگان ورزش وجوانان گلستان 

یکشنبه       اول مرداد 1402    شماره 1370



گزارش بانک مرکزی از نماگرهای اقتصادی نشان داد
سقوط۱۸درصدیتشکیلسرمایه

دردولتدوازدهم
 مطابق آمار بانک مرکزی میانگین ســرمایه گذاری در طول سال های 
1397 تا 1400 در بخش ســاختمان برابر منفی 4.۲ درصد و در بخش 
ماشــین آلات معادل منفــی 4.6 درصد بود که نشــان می دهد ارزش 
تشکیل سرمایه در پایان سال 1400 نسبت به پایان سال 96 معادل 18 

درصد کاهش یافته است.
 بانک مرکزی اخیرا گزارشی از نماگرهای اقتصادی منتشر کرد که یکی 
از بخش   های این گزارش، تشکیل ســرمایه ثابت ناخالص در سال های 

1397 و 1400 است.
نرخ تشکیل سرمایه یکی از شاخص های مهم است که دورنمای اقتصاد 
هر کشور را نشان می دهد. این شاخص شامل تشکیل سرمایه در بخش 
ساختمان و تشکیل سرمایه در بخش ماشین آلات است و نشان دهنده 

تغییرات میزان سرمایه گذاری در اقتصاد کشور است.
منفی شدن نرخ تشکیل ســرمایه بیانگر کاهش سرمایه گذاری و ارقام 
بالاتر از صفر در این شاخص به معنای رشد ســرمایه گذاری در اقتصاد 
است. البته در آمارهای اعلامی عبارت ناخالص هم بیان می شود یعنی 

استهلاک محاسبه نشده است.
یکی از چالش هایی که کشــور طی ســال های گذشــته با آن مواجه 
بود، کاهش سرمایه گذاری )تشــکیل ســرمایه( در اقتصاد بود. بانک 
مرکزی در گزارش اخیر خود، وضعیت ســرمایه گذاری در ســال های 
1397 تــا 1400 را اعلام کرد. مطابق این گزارش، ســرمایه گذاری در 
بخش ساختمان در ســال 1397 برابر 1588 هزار میلیارد ریال بود و 
در مقایســه با ســال قبل از آن 11.4 درصد کاهش داشت. روند نزولی 
ســرمایه گذاری در بخش ساختمان در ســال 1398 ادامه داشت و به 

1555 هزار میلیارد رسید که کاهش ۲.1 درصدی را نشان می دهد.
سرمایه گذاری در ســاختمان تنها در ســال 1399 رشد 3.8 درصدی 
داشت و به 1614 هزار میلیارد ریال رســید اما این شرایط پایدار نبود 

و دوباره با کاهش 7.1 درصدی به رقم 1499 هزار میلیار ریال رسید.
ســرمایه گذاری در حوزه ماشین آلات نیز در ســال های گذشته دچار 
نوسان بوده است. برای نمونه در سال 1397 میزان سرمایه گذاری 989 
هزار میلیارد ریال بود که در مقایســه با ســال قبل از آن ۲1.۲ درصد 
کاهش داشت. در سال 1398 کاهش سرمایه گذاری در بخش ماشین 
آلات تداوم داشــت و به 859 هزار میلیارد ریال رسید که کاهش 13.۲ 
درصدی را نشــان می دهد. میزان ســرمایه گذاری در بخش ماشــین 
آلات در ســال های 99 و 1400 طبــق اعــلام بانک مرکــزی بهبود 
یافت و به ترتیب 3.5 و 1۲.5 درصد رشــد را ثبت کرد. در سال 1399 
سرمایه گذاری ماشین آلات 889 هزار میلیارد ریال بود و در سال بعد از 

آن به 999 درصد رسید.
طبق آمار بانک مرکزی میانگین سرمایه گذاریسالانه بخش ساختمان 
در چهار سال گذشته )سال های 1397 تا 1400( برابر منفی 4.۲ درصد 
و سرمایه گذاری در ماشــین آلات منفی 4.6 درصد بود. این ارقام نشان 
می دهد در طول دولت دوازدهم، نه تنها سرمایه بخش حقیقی اقتصاد 
افزایش نیافته و ظرفیت تولید و رشــد اقتصادی فراهم نشــده، بلکه از 
آن کاسته شــده و توان اقتصاد و تولید کشور برای دســتیابی به رشد 
اقتصادی و ارتقای وضع رفاه و معیشــت مردم تضعیف شــده است. به 
بیان دقیق تر، ارزش تشــکیل سرمایه در پایان ســال 1400 نسبت به 

پایان سال 96 معادل 18 درصد کاهش یافته است.

معاون بانک مرکزی خبر داد
کاهش۱۳.۸درصدیرشدنقدینگی

در۲۱ماهگذشته
معاون اقتصادی بانک مرکزی با اشاره به اینکه کاهش رشد نقدینگی از 
4۲.8 درصد در مهر ماه 1400 به ۲9 درصد در خرداد ماه امسال، اعلام 
کرد: پرداخت تســهیلات در شبکه بانکی در ســال گذشته رشد 45.3 

درصدی و در سه ماهه اول 140۲ نیز رشد ۲5.8 درصدی داشته است.

محمد شــیریجیان، در ارائه گزارش مقایسه ای از عملکرد نظام بانکی 
در پرداخت تسهیلات اظهار کرد: به دنبال تدوین و اجرای برنامه پولی 
و تعیین هدف رشد نقدینگی برای سال های 1401 و 140۲، در کنار 
پیگیری جدی سیاست کنترل مقداری رشد ترازنامه بانک ها و جریمه 
بانک های متخلف از حدود تعیین شده از طریق افزایش نسبت سپرده 
قانونی، رشد نقدینگی از ابتدای شــروع به کار دولت سیزدهم تاکنون 
کاهش قابل توجهی یافته و از 4۲.8 درصــد در مهرماه 1400 به ۲9 
درصد در خرداد 140۲ رسیده اســت و در سال 1401 رشد نقدینگی 
به 31 درصد رسید در حالی که ســال قبل از آن این میزان 39 درصد 

بود.
 به گزارش پایــگاه خبری بانک مرکــزی، وی افزود: با ایــن وجود در 
سال 1401 شــاهد رشد 45.3 درصدی پرداخت تســهیلات بوده ایم. 
تســهیلات پرداختی در ســه ماهه ابتدایی 140۲ نیز نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته رشــد ۲5.8 درصدی داشته است در حالی که رشد 
تجمعی نقدینگی سه ماهه نخست امســال 3.9 درصد بوده و این آمار 
نشان می دهد کنترل نقدینگی و کنترل مقداری ترازنامه بانک ها منجر 

به کاهش پرداخت تسهیلات نشده است.

افزایشنرخسودبینبانکیتا۲۳.۵درصد
نرخ سود بین بانکی در پایان هفته گذشته تا ۲3.5 درصد افزایش یافت 

که بالاترین نرخ از ابتدای همین ماه بوده است.
بر اســاس آمارهای منتشر شــده بانک مرکزی، نرخ ســود بین بانکی 
در چهارشنبه هفته گذشــته یعنی ۲8 تیر ماه با 0.04 درصد  به ۲3.5 

درصد رسیده بود.
این در حالی است که آخرین نرخ اعلام شــده مربوط به ۲1 تیر ماه بود 

که این نرخ ۲3.46 درصد اعلام شد.
آخرین نرخ اعلام شده برای سود بین بانکی بالاترین نرخ در ماه جاری و 

از دهم خرداد ماه سال جاری است.

امکانبهرهبرداریازمنابعآبزیرزمینی
وجودندارد

 ادامه از صفحه یک
این امر زنگ خطری برای کشاورزی و اکوسیستم در مناطق با افزایش 
میزان اســتفاده از منابع آب زیرزمینی خواهد بود؛ زیرا با ادامه همین 
روند در ســال های آتی، نه تنها آب برای مصرف کشــاورزی غیر قابل 
استفاده می گردد؛ بلکه با شور شدن خاک، شرایط اکولوژیکی این گونه 

مناطق نیز با خسارت جبران ناپذیری مواجه خواهد شد.

کاهش مقاومت خاک
حفر بی رویه چاه های عمیق سبب افت ســطح آب زیرزمینی می شود 
که یکی از مهم ترین مسائل ناشــی از آن نابودی پوشش گیاهی دشت ها 
است که آب مورد نیاز خود را از رطوبت موجود در زمین می گیرند. در اثر 
نابودی این پوشــش گیاهی و از بین رفتن رطوبت سطحی زمین، ذرات 
خاک نسبت به آستانه باد کمتری از ســطح جدا شده و به صورت ذرات 
گرد و غبار در هوا پخش خواهند شــد.همچنین در بســیاری از نقاط با 
توجه به نقش پوشش گیاهی در نفوذ آب ناشــی از بارندگی ها، با از بین 
رفتن این پوشش های گیاهی وقوع سیلاب امری اجتناب ناپذیر خواهد 
بود که این عامل نیز خود باعث جابجایی بخش عظیمی از منابع خاک به 

صورت توده های گل و لای به بخش های دیگر در اثر سیلاب خواهد بود.

فرونشست زمین
یکی از جنبه های منفی و فاجعه بار افزایش کســری آبخوان ها، پدیده 
فرونشست زمین است که متأسفانه روندی افزایشی طی سال های اخیر 
داشته اســــت. فرونشست زمین پدیدهای اســت که عمدتاً به دلیل 
افزایش تنش عمودی مؤثر خاک درنتیجه کاهش فشار آب منفذی رخ 
می دهد. این نوع از فرونشســــت درنتیجه افزایش بی رویه برداشت از 

آبخوان ها و افزایش کسری آنها ایجاد می شود.
آب زیرزمینی تا حدی کنترل وزن روی خود را برعهده دارد بنابراین در 
صورت اتمام و یا کاهش این حجــم از آب، به صورت تدریجی لایه های 
خاک که عمدتاً از رسوبات ریزدانه هستند بر همدیگر فشرده می شوند. 

در اثر این رخداد، سطح زمین به سطح جدید پایین تری می رسد.
پدیده فرونشســت زمین در بســیاری از نقاط جهان ثبــت و گزارش 
شده است که شمار آنها به بیش از 150 کشــور جهان می رسد، که این 
موضوع با توجه به اینکه به عنوان یکی از مهم ترین عوامل برداشــت بی 
رویه از منابع آب زیرزمینی می باشد خود باعث بوجود آمدن خسارت ها 
و پیامدهای ثانویه ای در اثر فرونشست از قبیل آسیب به زیرساخت ها و 

تاسیسات زیربنایی یک دشت خواهد شد.

از بین رفتن قابلیت احیاء سفره آب زیرزمینی
برداشت بیش از حد از منابع آب و پایین رفتن سطح آب در این سفره ها 
به عنوان یک عامل ثانویه مهم پمپــاژ منابع آب از چاه های بهره برداری 
از سطح سفره های یک دشــت اســت که این موضوع می تواند بخش 
زیادی از پتانســیل ذخیره آب های زیرزمینی بسیاری از سفره های آب 
را به میزان قابل توجهــی کاهش یابد که اســتخراج طولانی مدت آب 
زیرزمینی، و در نتیجه افت ســطح زیرزمینی حاصل از آن، باعث تراکم 

دائمی لایه های رسوبی دانه ریز )سیلت و رس( می شود.
تنها روش شناخته شــده برای جلوگیری از این شرایط، کاهش پمپاژ 
آب های زیرزمینی اســت که با توجه به اینکه مالکیت این چاه های آب 

در اختیار مردم می باشد، اجرای آن بسیار دشوار است.

پیامدهای زیست محیطی )خشک شدن تالاب ها و رودخانه ها و...(
با توجه به اینکه از منابع آب به عنوان عامل اصلی حیات یاد می شود، عدم 
در دسترس بودن این منبع مهم اثرات مستقیم و مهمی را بر اکوسیستم 
طبیعی و محیط زیســت وارد خواهد کرد که از جمله این اثرات می توان 
به موارد کاهش تنــوع و کیفیت گونه های گیاهی و جانوری، فرســایش 
خاک و بیابان زایی، خشــک شــدن تالاب ها و رودخانه ها، از بین رفتن 
زیســتگاه های جانوری و حیات وحش، هجوم آفت ها و بیماری ها شکل 

گیری پدیده گرد و خاک و ریزگردها اشاره کرد.

پیامدهای اجتماعی )بیکاری کشاورزان، مهاجرت و حاشیه نشینی(
برداشــت بیش از حد از منابع آب زیرزمینی باعت بــروز عوامل متعدد 
و وابســطه به هم در منطقه دارای بحران منابع آب خواهد شــد که در 
برخی موارد اثرات این پیامدهــای اجتماعی حتی به خــارج از حوزه 
آن دشــت و منطقه نیز ســرایت خواهد نمود، از جمله این پیامدهای 
اجتماعی را می توان به کاهش ســطح بهداشت و ســلامت، مهاجرت، 

بیکاری، حاشیه نشینی را نام برد.

ضرورت کنترل برداشت های بی رویه از چاه ها
بررســی نوســان های ســطح آب زیرزمینی می تواند به عنوان ابزاری 
مفید در تعیین اثرهای عوامــل مختلف از جمله برداشــت و تغذیه بر 
تغییرات کوتاه مدت و بلند مدت ســفره آب زیرزمینی باشد. از آنجایی 
که بیش از 86 درصــد از کل منابع آب تجدید پذیــر زیرزمینی مورد 
تخلیه و برداشت قرار می گیرد، چشــم اندازهای موجود بیانگر وضعیت 
بحرانی مطابق با استانداردهای جهانی اســت.این در حالی است که بر 
اســاس مصوبات جلسه 15 شــورای عالی آب، وزارت نیرو مکلف است 
تا آب قابل برنامه ریزی زیرزمینی کل کشــور را محاســبه و ابلاغ کند. 
)آب قابل برنامه ریزی در واقع برداشــت پایــدار از منابع آب زیرزمینی 
برای مصارف مختلف شرب، صنعت کشــاورزی، فضای سبز(، با توجه 
به حجــم آب تجدیدپذیر اســت.وزارت نیرو در راســتای اجرای این 
مصوبه، مقدار مجاز برداشــت ســالانه آب از چاه ها را برای بخش های 
کشاورزی شرب و بهداشت، صنعت و فضای سبز را تعیین و ابلاغ کرده 
است این در شــرایطی است که در کلیه اســتان ها میزان آب برداشتی 
نسبت به آب تجدید شــونده بیشتر است و این نســبت برای متوسط 
کشوری برابر با 154 درصد اســت. بنابراین برای صیانت آب برای همه 
آحاد ملت؛ موضوع کاهش برداشــت، در ماده 35 قانون ششــم توسعه 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران نیز در سرلوحه 

سیاست گذاری ها قرار گرفته است.
نتایج

با توجه به اهمیت نقــش منابــع آب زیرزمینی در بخش هــای مختلف 
زیســت محیطی، اجتماعی و اقتصادی موجود در سطح یک دشت، حفظ 
و حراست از این منابع و جلوگیری از برهم خوردن تعادل آن به عنوان یک 
وظیفه همگانی برای همه افراد و ذی نفعان و همچنین نهادها و ارگان های 
موجود در یک دشت واجب اســت،همچنین نظر به اینکه کنترل برداشت 
چاه ها و رسیدن به آب قابل برنامه ریزی مستلزم انجام اقدام های مختلفی 
از جمله »تعیین تکلیف چاه های فاقد پروانه«، »اصلاح و تعدیل پروانه های 
صادره«، »نصب کنتور بر روی چاه های مجاز« و ســرانجام »جلوگیری از 
اضافه برداشت چاه های مجاز« است، اما در عین حال به اعتقاد کارشناسان 
آبی کشــور اصلی ترین و اثر گذارترین محورهای عملیاتی به عنوان اقدام 
اصلی در طرح احیا شامل نصب کنتور بر روی چاه های مجاز و پر و مسلوب 
المنفعه کردن چاه های غیرمجاز اســت که به دلیل گستردگی فعالیت ها 
از یک طــرف و لزوم انجام اقدام های ســلبی و مقاومت هــای اجتماعی و 
نیاز به همکاری فی مابین دســتگاه های ذیربــط، ذینفعان و ذی مدخلان 
دارد.علاوه بر این باوجود انســداد پرشمار چاه های غیرمجاز توسط وزارت 
نیرو همچنان تعــداد قابل توجهی چاه غیرمجاز در کشــور وجود دارد که 
نشــان می دهد وزارت نیرو به تنهایی قادر به جلوگیری از آن ها نیســت و 
باید در قوانین و تصمیم موجود بازنگری شــده و در برنامه هفتم توســعه 
توجه ویژه ای به این امر صورت گیرد. کــه در این میان توجه به نقش مردم 
و مشارکت همگانی آنها در بخش مدیریت مصرف منابع آب به عنوان یک 
حلقه تکمیلی و بازوی اجرایی قوی برای وزارت نیرو در انجام فعالیت های 

مدیریتی و اجرایی یاد شده بسیار کمک کننده خواهد بود.
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مذاکراتآبیایرانوافغانستانادامهدارد

 فاطمه صفــری  وزیر نیرو از پیگیــری حق آبه 
هیرمند خبر داد و گفت : بــرای مدیریت مصرف 
آب میزان مصرف هر واحد ســاختمانی به روش 
التراســانیک اندازه گیری می شود. مصاحبه ای با 
علی اکبر محرابیان وزیر نیــرو با محوریت بخش 

آب انجام شده است که در ادامه می آید.

در سالهای گذشته اقدامات خوبی برای   
جداســازی کنتورهای برق صورت گرفت 
ســوال اینجا اســت که برای جدا سازی 
کنتورهای آب تدابیری اندیشــیده شده 
است؟ اساســاً یکی از مشکلات واحدهای 
آپارتمانی موضوع کنتور مشــاع آب است 
برای آنکه مصرف هر واحد مشــخص شود 

چه کار می توان انجام داد؟
یکی از بزرگترین نقطه ضعف های ما اندازه گیری 
آب در کشور اســت نه فقط در بخش خانگی بلکه 
در ســایر بخش ها هم چنین شرایطی وجود دارد. 
زمانی می توانیم مدیریت آبی مناســبی داشــته 
باشــیم که بتوانیم به صورت دقیــق میزان آب 
موجــود را در بخش های مختلف اعــم از چاه ها، 
آب های سطحی، سدها، مصارف صنعتی و بخش 

خانگی اندازه گیری کنیم.
در بخش خانگی امروز ابزاری وجود دارد آب را در 
هر نقطه ای اندازه گیری می کند، این ابزار هم در 
ورودی یک آپارتمان و هــم در ورودی واحدهای 
ســاختمانی نصب می شــود ابزاری که به روش 

التراسانیک اندازه گیری می کنیم.
یکی از اقداماتی که باید در دســتور کار قرار گیرد 
این اســت که در یــک مدت مشــخص و معین 
کنتورهای ورودی هر آپارتمان را با ابزاری ســاده 
و ارزان متصل کنیــم و هر فرد امــکان مدیریت 
مصرف آب واحد خود را داشــته باشــد. به عنوان 
مثال بســیاری از شــهروندان آپارتمان نشین از 
میزان مصرف همســایگان خود گلایه دارند که با 
چنین ابزاری امکان مدیریت مصرف فراهم شده 

است.
ابزار مدیریت مصرف در عرصه برق وجود دارد اما 
ابزار مدیریت مصرف آب وجــود ندارد که یکی از 
برنامه های آتی ما این اســت که بتوانیم در بخش 

مسکونی نیز از الگو های هوشمند استفاده کنیم.

یکی از بخش های پرمصرف آب در کشور   
بخش کشاورزی است متأســفانه برخی 
از کشــاورزان تمایلی به نصب کنتورهای 
هوشمند آب ندارند چه سیاستی را در این 

زمینه پیش گرفتید؟
از ابتدای ســال جاری سیاســت جدیدی برای 
اندازه گیــری میزان آب موجــود در چاه ها پیش 
گرفته شد. زیرا چاه ها دو دســته اند برخی از آنها 
کنتور هوشــمند برقی دارند و برخــی هم کنتور 

هوشمند آب و برق دارند.
اکنون در چاه هایی که کنتور هوشمند برق وجود 
دارد با اســتفاده از ظرفیت کنتور هوشمند برق 
میزان آب مصرفی از چاه ها اندازه گیری می شود و 
از این طریق مصرف برق و آب به صورت همزمان 
مدیریت می شــوند. به عنوان مثال در پروانه های 
صدور مجــوز ســالیانه 3647 ســاعت مجاز به 
برداشــت به تفکیک ماه ها و مقدار آب برداشتی 
در این پروانه ها مشخص شــده است. در صورتی 

که این چــاه از کنتورهای هوشــمند آب مصرف 
کنند با توجه به میزان مصرف مشخصی که دارند 
در صورتی که بیشــتر از این میــزان که در پروانه 
برداشت ثبت شــده باشد برداشــت کنند نشان 
می دهد برداشــت غیر مجاز دارند و به کسانی که 

مصرف مازاد دارند اخطار می دهیم.

چندی پیش مدیر عامــل آبفای تهران   
گفت تهــران دیگر ظرفیــت تأمین آب 
جمعیت بیشــتر را ندارد نظر شما در مورد 

این صحبت ها چیست؟
تهران در طول 3 دهه گذشــته رشــد جمعیت 
چشــمگیری داشــته اســت اما متأســفانه در 
طرح های توســعه منابع آب به ظرفیت منابع آب 
تهران افزوده نشده اســت که این مساله ریسک 

شهر تهران را به شدت بالا برده است.
شــهری مانند تهران بــه عنوان پایتخــت با این 
جمعیت بــه عنوان شــهری که در حال رشــد و 
توسعه اســت و مردم در حال فعالیت های متعدد 
اقتصادی و اجتماعی هســتند نباید برای آب این 

شهر ریسکی را ایجاد کرد.
ناگزیریم طرح های توســعه منابــع آب تهران را 
با ســرعت مضاعفی پیش بریم. چند پروژه مهم 
و زیر بنایی در تهــران در حال اجرا اســت که به 
تأمین آب پایــدار کمک می کند امــا باید توجه 
داشت که توســعه تهران باید توســعه معقول و 
منطقی در نظــر بگیریم یعنی اگر مــا بخواهیم 
بارگــزاری های غیــر منطقی در تهران داشــته 
باشیم و سیاست های غلطی را اعمال کنیم، حتی 
در صورت اجراشــدن طرح های توسعه منابع آب 
روز به روز به این دغدغه افزوده می شود. همچنین 
در برنامه هفتم توســعه نیز حکمی مبنی بر این 
که هر نوع توســعه ای در بخش صنعتی و شهری 
باید متناسب با ظرفیت و تأیید وزارت نیرو انجام 

بگیرد، وجود دارد که امیدواریم به تصویب برسد.
این حکم بازگو کننده آن است که آیا ما می توانیم 
آب را تأمین کنیم یا خیر! اگر قرار اســت در شهر 
تهران یک میلیون جمعیت دیگر بارگذاری شود، 
امکان تأمین آب وجود دارد یا خیر! یا شــهرک ها 
و شــهرهای جدید در نقاطی که ایجاد می شوند و 
توسعه پیدا می کنند پیش از آن مطالعات آب آن 
باید صورت بگیرد. زیرا با ســرمایه گذاری امکان 
انتقال برق وجود دارد در صورتــی که آب به این 
شکل نیســت. آب نه قابل تولید است و نه امکان 
واردات آن وجود دارد و نه قابل تولید اســت این 
آب محدود اســت و انتقال آن هم با مشــکلات 

عدیده ای همراه است.

برای تأمین بخشــی از نیاز آب شــرب   
اســتفاده از آب های زیر زمینی در دستور 
کار قرار گرفته اســت با توجه به ۵ برابری 
فرونشست زمین نسبت به میانگین جهانی 

این کار چه تبعاتی به دنبال دارد؟
مهمترین برنامه وزارت نیرو کاهش برداشــت از 
آب های زیر زمینی و مدیریت آن اســت که یکی 
از راه های مدیریت چاه ها است؛ برداشت های غیر 

مجاز و مازاد باید مدیریت شود.
ابزاری که پیش تر گفته شد برای همین است و در 
کنار این اقدامات برای شهر تهران که آب شرب و 
بهداشتی از طریق چاه ها تأمین شود، فاجعه اتفاق 

می افتد و خطرناک اســت به همیــن دلیل باید 
مدیریت و استفاده از آب های زیر زمینی محدود 

شود.
زمانی که می گوئیم مطالعات منابع آب به همین 
معنا است اگر خواســتیم از چاه برداشت کنیم بر 
مبنای استاندارد موجود برداشت شود، زیرا میزان 
آب زیر زمینی و برداشــت از آن مشــخص است. 
میزان بارگزاری معینی وجــود دارد ضمن آنکه 
باید توجه داشــت که آب های ســطحی از کدام 

نقطه و طرح های انتقال از کدام نقطه است.

آقای وزیر با اینکه ســوالات بســیاری   
در حوزه آب باقی مانده اســت ولی ظاهراً 
فرصتی که در اختیار ما قرار گرفته محدود 
اســت به همین دلیل در اینجا به این سوال 
هم پاسخ دهید که وضعیت رود هیرمند به 
چه شکلی خواهد شــد و آیا رها سازی آب 
هیرمند اتفاق می افتد؟ مذاکراتی جدیدی 

داشته اید؟
آب هیرمند بر اساس یک معاهده بین المللی بین 
ایران و افغانســتان بوده و جز حقوق مسلم و غیر 
قابل تغییر کشور است و این معاهده را نمی توانند 
نادیده بگیرنــد، مســئولین افغان هم مــا را به 
رسمیت شناخته اند، دفاع کرده اند و اذعان کرده 
اند که ما چنین چیزی را به رسمیت می شناسیم 
و این حقوق را حتماً ادا می کنیم. البته بهانه هایی 
مانند خشکسالی می آورند که چنین مسائلی در 
این معاهــده در نظر گرفته و تمام شــرایط پیش 
بینی شده است و ما تا زمان دریافت آب پیگیر این 
موضوع خواهیم بود و در دستور کار دولت و وزارت 
خارجه قرار دارد. وزارت نیرو هــم از بابت تأمین 
آب برای همه مناطق مطالبه گر است و امیدواریم 

طرف افغان هم این معاهده را ادا کند.

  طرحی که از سال های گذشته مطرح بود، 
انتقال آب خلیج فارس بــه فلات مرکزی 
ایران بود. این طرح اکنون در چه وضعیتی 

قرار دارد؟
 همان طور که اشــاره کردید، اجــرای طرح های 
انتقــال آب خلیج فارس بــه اســتان های یزد، 
کرمان و اصفهــان از دیگر طرح هایی اســت که 
در راستای توســعه متوازن، محرومیت زدایی و 
اشتغال آفرینی آغاز شــده و نیازهای استراتژیک 
صنایع را در این اســتان ها مرتفــع خواهد کرد. 
موارد متعددی در این رابطه وجــود دارد، مانند 
احداث پروژه های آب شــیرین کن بوشــهر که 
تأمین آب شــرب 70 درصد جمعیت بوشــهر را 
پوشش می دهد یا تکمیل و بهره برداری از سامانه 
انتقال آب بــه دریاچه ارومیه کــه از آن به عنوان 
بزرگ ترین پروژه زیســت محیطــی خاورمیانه 

می توان یاد کرد. 
در این بین تســریع در اجرای دیگــر پروژه های 
آب نیز با جدیــت دنبال می شــود. در این رابطه 
می توان به بهره بــرداری از 1۲و احد تصفیه آب و 
طرح آبرسانی به ظرفیت یک میلیون و 355 هزار 
مترمکعب، اجرای ۲4و احــد تصفیه فاضلاب به 
ظرفیت 663 هزار مترمکعب در روز یا طرح های 
بازچرخانــی پســاب بــه میــزان 3۲4 میلیون 
مترمکعب در ســال برای مصارف صنعتی اشاره 

کرد.

برق

 مدیرکل دفتر فنی تولید شرکت 
بــرق حرارتی گفت: بالــغ بر 54 
هزار مگاوات توسط نیروگاه های 
حرارتی برق در زمان اوج مصرف 
7۲ هزار مگاواتی امســال، تولید 
افزود:  نمــازی  شد.اســماعیل 
عمده نیــاز مصرف برق کشــور 
توســط نیروگاه هــای حرارتی 
تأمیــن می شــود.وی ادامه داد: 
روزی که تقاضــای مصرف برق 
کشــور ما 7۲ هزار مگاوات بود، 

بالغ بر 54 هزار مگاوات 
آن توسط نیروگاه های 
حرارتــی تولید شــده 
که این عدد متناســب 
بــا پیــک متفــاوت 
خواهد بــود، اما به طور 
متوســط 54 مگاوات 

ظرفیت شبکه برق کشور توسط 
نیروگاه هــای حرارتــی تأمین 
می شــود.مدیرکل دفتــر فنی 
تولید برق حرارتی خاطرنشــان 

کرد: ظرفیت اســمی 
بخش حرارتی 7۲ هزار 
مگاوات است که شامل 
نیروگاه های صنایع نیز 
عمده  زیرا  می شــود، 
واحدهــای منصوبــه 
صنایع از نــوع حرارتی 
خصــوص  در  هســتند.نمازی 
تفاوت ظرفیت اسمی با ظرفیتی 
که در واقعیت تولید و وارد شبکه 
برق می شود، گفت: یک نیروگاه 

اگر ارتفــاع صفر از ســطح دریا 
داشته باشــد و دمای محیط 15 
درجه باشد، می تواند توان اسمی 
را تحویل دهد، اما ارتفاع از سطح 
دریا و دمای محیط باعث می شود 
که تــوان نهایــی یک نیــروگاه 
کاهش یابــد.وی خاطرنشــان 
کرد: توان یک نیــروگاه در فصل 
تابســتان در پایین تریــن حــد 
خود خواهد بود و در زمســتان به 

شرایط بهتری می رسد.

تولید۵۴هزارمگاواتبرقتوسطنیروگاههایحرارتیدراوجمصرف
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